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з
усиллями кримських татар уся країна раптом згадала, що, 
незважаючи на окупацію, Україна й далі безперешкодно по-
стачає до Криму їжу й електроенергію — добре, що хоч воду 
перекрили раніше. Так, ми заробляли при цьому непогані 

гроші, але понад рік просто заплющували очі на абсолютно без-
принципну позицію влади. Та й самих себе. Задля можливості 
подібної торгівлі влада навіть пролобіювала створення так званої 
вільної економічної зони в анексованій АРК. Це, своєю чергою, 
багато в чому дало окупантам змогу уникнути продовольчої 

 

НА чАсі

Холодна  
війна за Крим
Богдан Буткевич
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кризи на півострові. Незалежно від результатів 
блокади вона була потрібна, адже знову актуалі-
зувала в масовій свідомості проблему Криму. 
Й усі раптом згадали і про підзабутих кримських 
татар, із яких понад 20 уже вбито за час окупації, 
і про несвободу слова, думки та віросповідання. 
Та й узагалі про потребу в чіткій, зрозумілій 
стратегії поведінки України щодо свого півост-
рова, захопленого росіянами, а не в чергових під-
килимних «договорняках».

Із сумом доводиться визнавати, що за великим 
рахунком нікому, окрім татар, Крим виявився не-
потрібним в українській політиці. Навіть політи-
ки — вихідці з Криму, як-от Сергій Куніцин та Дми-
тро Білоцерківець із БПП чи Оксана Денисова з 
«Батьківщини», просто ігнорують цю тему. Не див-
но, що вакантне місце посів Меджліс із його дво-
ма визнаними лідерами: Мустафою Джемілєвим 
та Рефатом Чубаровим. Можна бути впевненим 
на 100%, що татари не забудуть бездіяльності та 
кволості України в боротьбі за Крим, і коли спра-
ва рано чи пізно в тій чи іншій формі таки дійде до 
виходу російських окупантів звідти, право сказати 
«Крим наш» матимуть передусім вони. Їхні дії під 
час нинішньої блокади дають їм на це повне право. 
Вони втомилися чекати, щоб їх почули не на рівні 
красивих декларацій, а на ділі. І тепер вирішили 
все зробити власноруч. Не хочете зрозуміти і свій, 
і наш інтерес, не хочете чути свій Крим? Не хочете 
реально брати участь у долі народу, який є нашим 
головним союзником у справі повернення півост-
рова? О’кей, тоді ми самі. 

Татари з допомогою активістів «Правого сек-
тору» та інших добробатів зараз роблять те, що 
мала б робити влада починаючи з 18 березня 2014 
року, якщо не раніше. Не варто слухати циніків, 
які розповідають, мовляв, байдуже, з ким торгу-
вати, аби тільки було вигідно й грошики капали. 
Варто затямити собі раз і назавжди: будь-яка тор-
гівля з окупованими територіями є певною мірою 
їх легалізацією.  

Не варто слухати тих, хто кричить: ой, там же 
також наші громадяни, навіщо їм створювати не-
зручності, вони ж тоді Україну менше любитимуть. 
Якщо хтось ще не зрозумів, то патріотично нала-
штовані кримчани волають ще з минулої весни: від-
ключіть нам світло, газ, електрику, воду, не давай-
те продуктів, хай «вата» відчує «Рассєю» на повний 
смак і зрозуміє, чому реально Хрущов передав АРК 
Україні. І зараз вони просто з недовірливим поди-
вом дивляться на блокаду: невже нарешті дійшло? 
Ну а щодо «ватної» аудиторії й говорити годі: цим 
людям справді хоч каміння з неба, хоч кілок на го-
лові теши. Їм що блокада, що не блокада — все одно 
у всьому винні «укрофашисти» та «піндоси». Тож 
про блокаду в сенсі, щоб хтось усередині Таврії з 
того чи того боку щось зрозумів, думати немає сен-
су. Власне, кримчани як не були суб’єктом процесів 
навколо місця, де живуть, так і не є ним.

Однак українська влада натомість вирішила 
піти на «сіру» угоду з Росією та постачає нам елек-
троенергію, а за це ми не чіпаємо Крим, чим зро-
била величезну помилку. По-перше, політичну. На 
Заході бачать, що ми й далі спокійно торгуємо зі 
своєю окупованою територією, і думають: гаразд, 
якщо для вас це не проблема, чому ми маємо роби-

ти з цього складнощі? По-друге, суто економічну. 
Адміністративний кордон з АРК, як і лінієя фронту 
на Донбасі, поступово перетворюється на таке саме 
хлібне в плані хабарництва місце, яким завжди був 
західний кордон. Буквально кожна фура з їжею чи 
устаткуванням, яка їде з України до Криму чи нав-
паки, проходить за хабарі. Прикордонники й мит-
ники вже починають битися за право відбути ро-
тацію на Чонгарі чи Чаплинці. Ракова пухлина і в 
політичному, і в економічному сенсі в дії, та ще й 
Україна й далі годує Крим. Прогодувати Крим са-
мотужки для РФ — завдання доволі складне, осо-
бливо в осінньо-зимовий період, коли Керченська 
переправа більше стоїть, аніж працює. 

Так, трохи муляє неприємне питання: а на-
скільки довго вистачить активістів, що зараз блоку-
ють усі три шляхи на півострів? Бо ж якщо блока-
ду невдовзі знімуть, то негативний ефект від цього 
буде набагато більшим за її початок. Типу пограли-
ся? А тепер давайте й далі справи робити. Так само 
дуже боязно, щоб це блокування не перетворилося 
на вигідний бізнес, просто тепер гроші підуть у ки-
шені не прикордонникам, а блокувальникам. Од-
нак чомусь думається, що татари не відступлять. 

Не тому, що вони такі незламні супермени та 
герої, ні, просто через розуміння власних інтере-
сів. Вони хочуть свою землю назад, вони розумі-
ють, що наразі в українських елітах думають не 
стратегічними інтересами держави, а рейтингами 
на найближчі вибори. Тому й далі просуватимуть 
свій порядок денний: а раптом на Банковій пора-
хують рейтинги підтримки, які вже зараз зашка-
люють, і вирішать, що це питання заслуговує на 
монарший «одобрямс»?  

У соцмережах кремлівські тролі здіймають галас, 
мовляв, Росія навіть не помітить цієї блокади: якраз 
ступінь їхньої активності й показує, що блокада є 
дуже правильним кроком. Власне, будь-який вихід 
із режиму пострадянських мутних «договорняків», у 
русло яких вперто намагається зіштовхнути Україну 
Кремль, є вже перемогою. Пряма, чітка дія та жор-
стка позиція — ось чого бояться в Москві, ось проти 
чого в неї немає аргументів, окрім лякання ядерною 
дубиною. Ми маємо чути Крим, він має постійно сту-
кати в наші серця, як попіл Клааса. 

Якщо хтось не бачить, то Росія ніколи не йде 
із захоплених територій через якісь домовленості 
чи переговори — Придністров’я, Абхазія, Південна 
Осетія вам доказ. Росія йде із захоплених територій 
після реальної поразки чи то в гарячій війні, чи то 
в холодній. Гарячу війну Україна наразі не потягне, 
отже, залишається холодна, тобто економічна. РФ 
має щодня платити дедалі більшу ціну за окупацію 
наших територій. Тому блокада, безумовно, потріб-
на. Тільки постійна, всеохопна, з державною під-
тримкою та законодавчим базисом. А кримським 
татарам варто подякувати вже просто зараз. 

БУДь-ЯКий ВиХіД із РЕжимУ  
ПостРАДЯНсьКиХ мУтНиХ «ДоГоВоРНЯКіВ», 
У РУсло ЯКиХ ВПЕРто НАмАГАєтьсЯ  
зіштоВХНУти УКРАїНУ КРЕмль, є ВжЕ ПЕРЕмоГою
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із ким домовлятися?
Дмитро Крапивенко

У
країна в багатьох міжнародних рейтингах 
пасе задніх. Але якби якісь мудрі голови 
спробували дослідити переговороздат-
ність урядів різних країн, то нам не було б 

рівних. Нинішні керманичі — віртуози круглих 
столів, укладачі «дорожніх карт», завсідники 
самітів і брифінгів. Вони готові сісти за стіл 
хоч із Путіним, хоч із сепаратистами. Лиж-
них інструкторів, щоправда, у цьому сезоні 
ще не траплялося. Але в разі чого — не зди-
вуюсь. Якби виникла потреба, то вони й пе-
ред «ІДІЛ» виступили б ефектно: циту-
вали б Коран, вправлялися б у східному 
плетінні словес. Коротше кажучи, перше 
позитивне враження справили б. Ни-
нішня політична еліта народилася за сто-
лом переговорів: колись із Кучмою (він їй і 
тепер став у пригоді), потім із регіоналами, 
потім особисто з Януковичем — усі ж пам’я-
тають відчайдушні візити тодішніх вождів 
опозиції до межигірського Мінотавра.

І це лише переговори офіційні. А скільки 
їх залаштункових, підкилимних: з олігархами, 
що не люблять світитися, з політичними опо-
нентами, з якими виявляється напрочуд бага-
то спільного, між собою — про те, у чому ніколи не 
зізнаються публічно.

Зрештою, то і є політика. І без домовленостей 
тут нікуди. А в цивілізованому ХХІ столітті й по-
готів. Але є один напрям, де українська влада, яка 
всьому світові демонструє свій хист до конструк-
тивних діалогів, виявляється дивовижно нездат-
ною вести переговори з власним суспільством. Сві-
домо не пишу «з народом». Народ — поняття над-
то абстрактне, серед нього чимало представників, 
із якими, окрім про півлітри, й говорити нема про 
що. Є і такі, кому просто в кайф потролити владу, 
не бракує і тих, хто за гречку хоч за чорта з дия-
волом проголосує. Кажучи «суспільство», я маю 
на увазі його найактивнішу, небайдужу частину, 
яка йде все життя головною дорогою і зустрітися з 
якою геть нескладно. Було б бажання.

Одначе керманичі використовують хитру стра-
тегію: ти активіст і бажаєш змін — гайда до нашо-
го коша, стань одним із нас, тоді й поговоримо. 
Прикладів не забракне — забракне місця в журна-
лі, щоб перелічити всіх, хто потрапив на цей гачок 
і став-таки «одним із них»: перемінився, перефар-
бувався, змирився, обтерся. Відбувається така хиб-
на селекція: мовляв, найкращих активістів ми бе-
ремо до себе на Олімп, а якщо хтось там десь під 
Радою незадоволений, то це маргінали, які розхи-
тують ситуацію на користь Москви. Красива рито-
рика, а головне, переконлива.

Не треба бути великим фахівцем, щоб відрізня-
ти фейкових протестувальників, які своїм вигля-
дом виказують, що ніколи не отримали б валют-
них кредитів, за долю яких вони так вдавано вбо-
лівають, від справжніх мітингарів, чиї вимоги ціл-

ком реальні й злободенні. Українській владі всіх 
поколінь поталанило в тому сенсі, що в нас так і не 
постав повноцінний профспілковий рух, із яким, 
наприклад, на Заході урядовцям доводиться вес-

ти постійні, не вельми приємні переговори. У 
нас більше звикли до такого: якщо під Каб-

міном шахтарі стукають касками, то це чи-
мось невдоволений Рінат Ахметов, отже, з 
ним і треба домовлятися.

Українські активісти так і не офор-
мились у якийсь чіткий рух, грома-
дянське суспільство в нас досі харак-
теризується словом «зароджується». 
Йому потрібен був час після Майда-
ну, щоб перегрупуватися: хтось пі-

шов на фронт, хтось став до роботи, 
бо лише чесною активністю не прожи-

веш. Але неспокій та небайдужість дають-
ся взнаки: падають паркани на незаконних 

забудовах, викриваються величезні хабар-
ницькі схеми й нелегальний бізнес, до маєт-
ків регіоналів усе ще навідуються хлопці в ба-
лаклавах, блокуються шляхи на Крим. Кому, 

як не владі, вести діалог із невдоволеною актив-
ною громадою? Не заколисувати солодкими обі-
цянками, не відкуповуватись гречкою та дармо-
вими концертами, а йти назустріч не дурнішому 
за тебе партнеру — до таких переговорів наші по-
літики не звикли. Вони досі плекають надію на 
популізм: підвищення соцвиплат, облаштування 
дитячих майданчиків, скороспішний ремонт до-
ріг (як-от у Миколаєві, де закатали в асфальт роз-
відний міст). Та всім цим не купити свідомого ви-
борця. Тому політики воліють його не помічати, 
а натомість проводити більше зустрічей із пенсі-
онерами.

Придворні політтехнологи звикли годувати сво-
їх сюзеренів тим, що знають як ніхто запити електо-
рату. Вони, мовляв, нехитрі: хліба, видовищ і всьо-
го цього якомога більше. Та часом влада усе ж таки 
дізнається про правдиві потреби населення. Як за-
свідчила практика підписання електронних пети-
цій до президента, громадян часто цікавлять зо-
всім не комунальні тарифи чи шенгени, а легаліза-
ція зброї, наприклад. Звісно, влада цей суспільний 
запит проігнорує із суто гуманних міркувань, але, 
сподіваюся, таки задумається над тим, чи не варто 
припинити імітацію діалогу із суспільством, де по-
пулярним є настрій посилити слово пістолетом. 

ВіДБУВАєтьсЯ ХиБНА сЕлЕКЦіЯ: 
моВлЯВ, НАйКРАщиХ АКтиВістіВ  
ми БЕРЕмо До сЕБЕ НА олімП,  
А ЯКщо Хтось тАм ДЕсь ПіД РАДою 
НЕзАДоВолЕНий, то ЦЕ мАРГіНАли
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Брудне слово «націоналізм»
Філіпп де лара

Чому абсурдні уявлення про «українських націоналістів»  
такі живучі й потребують постійного спростовування?

Р
еакція міжнародної спільноти на крива-
вий мітинг, що відбувся в Києві 31 серпня, 
нагадала про суперечливі й непрості від-
носини між Україною та Європою. Єв-

ропа — майбутнє України, а Україна — май-
бутнє Європи. На цю очевидну істину кидає 
тінь таке собі нецензурне слово «націоналізм». 
Європа підтримує українців у боротьбі за сво-
боду від імперського домінування, але надто 
часто схильна ідентифікувати себе як наднаці-
ональне утворення й навіть виступати проти 
поняття «нація», а це стримує її від цілкови-
того сприяння Україні. Відтак окрім відданості 
Європи Україні там усе ж є певний спротив і 
нерозуміння. Європа готова підтримувати ре-
волюцію, натхненну європейськими ціннос-

тями й орієнтовану на створення сучасної та 
ефективної держави, у якій шануються права 
людини та свобода слова. Але в це не зовсім 
вписуються національні устремління україн-
ців, адже Європа, відповідно до нинішнього 
концепту, має бути «пост національним» утво-
ренням. Зрештою, це головна її цінність: віль-
ний обіг і «конституційний патріотизм», тобто 
спільнота, що будується виключно на політич-
них принципах, а не на спільній історії та куль-
турі, а ще на звільненні від національної іден-
тичності, що асоціюється з вузьким світогля-
дом, ба навіть ксенофобією.

Від початку Євромайдану на Заході з’явилася 
тенденція до перебільшення ролі «націоналіс-
тів», «радикалів», «фашистів» і навіть «неона-

лінія розламу. Європа готова підтримувати революцію, натхненну європейськими цінностями, але її сьогоднішній концепт — 
«постнаціональне утворення». У це не зовсім вписуються національні устремління українців
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НА зАХоДі ПочУВАютьсЯ НЕзРУчНо,  
Коли йДЕтьсЯ ПРо іДЕНтичНість  
тА КУльтУРНі ПитАННЯ. ВоНи ФАНтАзУють 
ПРо НЕйтРАльНЕ сУсПільстВо

цистів» в акціях протесту проти Віктора Януко-
вича. Звісно, такою риторикою послуговують-
ся й зловживають прокремлівські коментато-
ри, але вона знаходить відгук і серед людей, що 
співчували Майдану.

Серед європейців поширені три не так хиб-
ні, як абсурдні переконання: 1) радикальні на-
ціоналісти в Україні — це праворадикальні ак-
тивісти, ба навіть фашисти, а подекуди й неона-
цисти; 2) вони становлять небезпеку для укра-
їнської демократії, загрожуючи обраній владі й 
створюючи обстановку громадянської війни; 3) 
українська влада й активісти Майдану припус-
каються помилки, співпрацюючи з цими угру-
пованнями та залучаючи їх до війни на Донба-
сі або будь-якої іншої політики. 

Перше переконання випливає з хибної пара-
лелі з праворадикалами Європи. Друге — у кра-
щому (або в гіршому) разі самонавіяне й дале-
ке від реальності припущення: навіть у випадку 
невдоволення та нетерпимості народу до діяль-
ності його влади й маніпуляцій цими настроями 
про розкол у суспільстві (на Захід — Схід, росій-
ськомовних — україномовних, католиків — пра-
вославних, націоналістів — демократів тощо) не 
йдеться. Зазвичай такі настрої сигналізують на-
пруженість серед простого населення, коли гро-
мадяни й активісти сумніваються, чи заслуго-
вує політична еліта на їхню довіру. Будучи іно-
земним другом українців, я іноді розумію їх, але 
вважаю, що їм не варто бути такими нетерпля-
чими чи недооцінювати досягнуті результати. 

Третє переконання взагалі сміховинне з 
огляду на кількість голосів, набраних «Свобо-
дою» і «Правим сектором» на виборах та під час 
опитувань. Окрім того, попри вузький світогляд 
і нехтування ліберальними цінностями, ці пар-
тії — звичайні учасники демократичної гри, до 
того ж набагато краще інтегровані в неї, ніж, на-
приклад, «Шинн фейн» в Ірландії або релігійні 
праві в Ізраїлі.

Чому ж абсурдні уявлення про «українських 
націоналістів» такі живучі й потребують постій-
ного спростовування? Проблема в тому, що ці 
міфи не лише щедро підживлюються кремлів-
ською пропагандою, а й вписуються у глибоко 
вкорінені уявлення старих демократій.

Від 1945 року радянська пропаганда успіш-
но вчила ототожнювати будь-якого ворога СРСР 
із «фашизмом», перетворивши це поняття на 
незрозуміле страхіття, моральний ярлик для 
всіх противників, і провела підсвідомі парале-
лі між США, «буржуазною демократією», наці-
оналізмом, лібералізмом тощо й найстрашні-
шим злом — Гітлером. Ця фантазія — безсором-
на брехня: те, що фашисти колись були воро-
гами СРСР, не означає, що кожен ворог СРСР є 
фашистом або що фашизму немає серед росій-
ських можновладців. Насправді ж існував чер-
воний фашизм за Лєоніда Брєжнєва, а Піонт-
ковскій влучно називає путінський режим «гі-
бридним фашизмом». Так, дехто, перебуваю-
чи в полоні радянського бачення історії, потра-
пляє в пастку: для них українські націоналісти 
є колабораціоністами з нацистами та антисемі-
тами, а гіршого злочинця за «бандерівця» не іс-

нує — як колись, так і сьогодні. Брак історичної 
свідомості виливається у плутанину дуже різних 
понять, минулого й теперішнього, праворадика-
лів і неонацистів та націоналістів — усе це під ту-
манними заголовками про «популізм» чи «на-
ціоналізм». Хоча має бути зрозуміло: фашисти 
не є націоналістами, нинішні праворадикали в 
Європі — від неонацистів із грецького «Золото-
го світанку», угорського «Йоббіка» та НДП Ні-
меччини до менш радикальних партій на зра-
зок «Національного фронту» (НФ) у Франції та 
«Національного альянсу» в Італії — закохані в 
Путіна. Крило європейських крайніх правих ді-
литься на національних ксенофобів (згаданий 
НФ або Партія незалежності Сполученого Ко-
ролівства) та етнічних регіоналістів, що висту-
пають проти національної держави. Однак вони 
об’єднані в ненависті до України, що піджив-
люється Кремлем, зокрема через ініційований 
у Санкт-Петербурзі міжнародний національно-
консервативний рух. У серпні німецькі неона-
цисти влаштували марш із прапорами «ДНР» 
(що, певно, змусило Шредера та пропутінський 
істеблішмент дещо зніяковіти). Було б дивно 
плутати ці партії з українськими націоналіста-
ми «Правого сектору» або «Свободи».

Така згубна тенденція дає Кремлю поле, у 
якому його заперечення української легітим-
ності перетинається з найбільш демократични-
ми європейськими почуваннями. Ототожнюю-
чи (український) націоналізм із «фашизмом», 
російська пропаганда послуговується зноше-
ним радянським аргументом, але й заграє з де-
мократичним вухом на Заході. У західній свідо-
мості відкритість до інакшості перетворилася на 
самоненависть. Люди там почуваються незруч-
но, коли йдеться про ідентичність та культурні 
питання; вони фантазують про нейтральне сус-
пільство, у якому всі культури, релігії та спо-
соби життя мають існувати на паритетних за-
садах. Щось на зразок міжнародного аеропор-
ту, а не реальної країни, у якій різні люди спі-
віснують і стикаються одне з одним, а не про-
сто проходять повз. Хоч як парадоксально, у цій 
точці ліберально-демократичні цінності (голо-
вний бренд Європи) зустрічаються з імперською 
ідеологією, яка створює їм родючий ґрунт для 
антиукраїнських настроїв. Революція гідності в 
Україні підштовхнула Європу до того, щоб ро-
зібратися в цьому безладі. Справжня ж Євро-
па — не «постнаціональне» утворення і не без-
збройна імперія, а радше проект, спрямований 
проти імперій та орієнтований на свободу, про-
цвітання і суверенність малих батьківщин у гло-
балізованому світі. Та й це не єдине благо та 
відкриття, що може принести нам революція в 
Україні. 



жером Ваше: 
«Економічний популізм завжди спокусливий  

у скрутні часи, але з нього ніколи не виходило 
нічого путнього ні в Україні, ні в інших країнах»

Спілкувався 
любомир 
шавалюк

10 | НА чАсі | місіЯ мВФ

УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ | № 38 (410) 25.09 – 1.10.2015

22 
вересня у межах другого перегляду Про-
грами розширеного фінансування до 
Києва прибула місія Міжнародного ва-
лютного фонду. Тиждень поспілку-

вався з постійним представником МВФ в Україні Же-
ромом Ваше про те, як Фонд оцінює прогрес у рефор-
мах, рівень виконання урядом Програми, реструкту-
ризацію зовнішнього держборгу тощо.

Як ви оцінюєте прогрес українського уряду в реформах 
та виконання Програми розширеного фінансування?

— Власне, місія МВФ прибула, щоб оцінити ступінь 
виконання Програми. Вона розгляне, чи дотримано 
низки кількісних індикаторів та структурних маяків. 
Ідеться про виконання бюджету, монетарні показ-
ники, ситуацію в економіці. Власне, про те, що по-
трібно було зробити дотепер. Окрім цього, робота мі-
сії фокусуватиметься на завданнях майбутнього. 
Буде обговорено варіанти державної політики, яку 
доцільно проводити в теперішніх макроекономічних 
умовах протягом наступних місяців.

Оскільки цього разу місія прибула восени, багато 
уваги приділять тому, яким має бути бюджет на на-
ступний рік і як його бачить український уряд. Зви-
чайно, цим коло питань для обговорення не обме-
житься, адже ми маємо розглянути всі важливі ас-
пекти нинішнього економічного становища.

На сьогодні ми бачимо певний прогрес у макро-
економічній стабілізації, хоча ще і не досить очевид-
ний для широкого загалу. А ще добрий рівень вико-
нання бюджету-2015, розсудливу фіскальну політи-
ку. Крім цього, банківський сектор перестав утрача-
ти депозити, поки що здебільшого гривневі, та все ж 
досягнуто певної стабілізації. Відбулося заспокоєння 
валютного ринку. Також було розпочато рішуче очи-
щення банківської системи, яке досі триває.

одне з найважливіших питань — зростання соціальних ви-
плат. ми чули заяви прем’єр-міністра про підвищення 
зарплат і пенсій від вересня, президент говорив про значне 
їх збільшення наступного року. чи підтримує мВФ таку по-
літику?

— Підвищення зарплат і пенсій спочатку заплану-
вали на 1 грудня 2015-го, але уряд вирішив провести 
його раніше, починаючи з 1 вересня. Такий крок 
було узгоджено з МВФ, адже необхідність обгово-
рення будь-якої дії, що впливає на реалізацію Про-
грами розширеного фінансування, закладено в Ме-
морандум та Лист про наміри. Тож ми висловлю-
вали уряду свої погляди.

У цьому контексті було обговорено останні показ-
ники виконання бюджету, а також перспективи до 

кінця року, як ми їх бачимо і як їх оцінює міністр фі-
нансів. Ми погодилися з Кабміном, що, хоч бюджет 
не має великого запасу міцності, потрібно зробити 
такий крок, який став можливим завдяки ощадливо-
му виконанню бюджету дотепер.

юлія тимошенко заявила, що підвищення, ініційова-
ного урядом, замало. мовляв, потрібно індексувати 
зарплати й пенсії на 73%. Як ви оцінюєте таку позицію 
і можливість її реалізації?

— Ми добре усвідомлюємо, що українці опини-
лися у складній ситуації з огляду на різке зрос-
тання цін. Хоча темпи інфляції нині вже спада-
ють завдяки діям НБУ, який зосередився на до-
сягненні цінової стабільності.

Зростання соціальних виплат, яке перенесли із 
грудня на вересень, виходило з того, що було мож-
ливе з огляду на поточний рівень виконання бюдже-
ту. Але, як ви знаєте, загалом у розпорядженні уря-
ду надалі залишається досить обмежена кількість ко-
штів. Отже, досить легко пообіцяти підвищення со-
ціальних виплат, які повністю компенсують інфля-
цію, і при цьому не брати до уваги наслідки для бю-
джету. На мою думку, економічний популізм завжди 
спокусливий у скрутні часи, але з нього ніколи не ви-
ходило нічого путнього ні в Україні, ні в інших краї-
нах. Уряд повинен добре поміркувати, як поліпшити 
ситуацію за того ресурсу на зарплати й пенсії, що до-
ступний сьогодні. Із цією метою в деяких відомствах 
почали скорочувати працівників, але тут, мабуть, має 
бути зроблено значно більше. Іншими важливими 
складовими реформ повинні стати реформа держу-
правління та рішуча боротьба з корупцією.

Як ви оцінюєте умови угоди щодо реструктуризації зо-
внішнього державного боргу?

— Укладена угода — результат три  валих і жорстких пе-
реговорів між власниками українських суверенних 
євробондів та урядом. Першим важливим кроком 
було якось мотивувати кредиторів сісти за стіл пере-
мовин. Це зайняло багато часу. Решта процесу відбу-
лася з меншими труднощами. Переговори з пози-
чальниками показали, що Україна може бути силь-
ним і відповідальним партнером. На мій погляд, це 
найкраща угода, якої можна було досягти в таких 
складних обставинах, і вона влаштовує обидві сто-
рони. МВФ підтримав угоду, бо вона відповідала 
умовам, які дозволяють нам продовжувати кредиту-
вання України. Тепер ми чітко бачимо, як можна по-
крити потреби країни у фінансуванні, що виникати-
муть найближчими роками. Окрім того, угода ро-
бить рівень державного боргу менш загрозливим, а 

повну версію 
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ситуацію з ним краще керованою в середньостроко-
вій перспективі. Ми спостерігали за серйозним об-
говоренням її умов в українському парламенті, сама 
наявність якого дуже важлива. І раді, що депутати 
конституційною більшістю підтримали угоду про 
реструктуризацію.

Яка офіційна позиція мВФ стосовно боргу перед Росією? 
Він приватний чи державний?

— Це досить комплексне й унікальне питання. Буде 
його визнано приватним чи державним, повинна 
визначити Рада директорів МВФ. Поки що цього не 
зроблено. Україна вчасно сплачує купонні платежі 
за цим боргом, а погашення його тіла припадає на 
грудень. Як ви знаєте, український уряд включив 
власників зазначених облігацій у периметр угоди 
щодо реструктуризації. Тож поки питання оста-
точно не вирішене, розмови на цю тему передчасні.

В Україні готують податкову реформу, існує кілька  
її варіантів. Який із них підтримує мВФ?

— Справді, на сьогодні є кілька пропозицій та низка 
ідей стосовно податкової реформи. Тривають різ-
номанітні дискусії з цього приводу. Зрозуміло, всі 
хочуть, щоби Україна отримала більш сучасну по-
даткову систему, яка створювала б менше викрив-
лень.

Але вона повинна ще й ураховувати ситуацію з 
державними фінансами на наступний рік. У цьому 
контексті важливо розуміти, що простір для манев-
ру в бюджеті-2016 обмежений. Існує низка бюджет-
них надходжень, які є тимчасовими й не будуть до-
ступні наступного року. Зокрема, надмірні прибут-
ки НБУ, які було перераховано в бюджет, спеці-
альні імпортні мита. Разом ці дві статті становлять 
2–2,5% ВВП. З одного боку, цих надходжень на-
ступного року не буде. Із другого — з’являться нові 
видатки, які всі хочуть ба-
чити в бюджеті. Пере-
дусім ідеться про збіль-
шення субсидій насе-
ленню для компенсації 
зростання цін на енер-
гоносії. Окрім них уряд 
має інші пріоритетні ви-
трати включно з оборо-
ною та безпекою.

Отже, всі пропозиції стосовно податкової рефор-
ми слід розглядати з урахуванням цього контексту. 
Потрібно виходити з того, що держава може собі до-
зволити в нинішніх умовах. Водночас існує можли-
вість спростити податкову систему, усунути деякі ви-
кривлення, до яких вона призводить, зокрема ті, що 
спричинені внесками на соціальне страхування. Та-
кож можливо розширити податкову базу в деяких 
напрямах і підвищити рівень сплати податків, зокре-
ма коли йдеться про великих платників. Тож, на мій 
погляд, дискусія щодо податкової реформи повинна 
відбуватися навколо цих ключових моментів.

Багато експертів вважає, що ключовою проблемою по-
даткової системи в Україні є адміністрування податків. 
Відтак основою реформи мають бути зміни у податковій 
та митниці. Як мВФ оцінює прогрес на цій ділянці?

— Немає жодних сумнівів стосовно того, що у сфері ад-
міністрування податків потрібно зробити дуже ба-
гато. Адже це важливе питання як для бізнесу, так і 
для домогосподарств. На сьогодні рівень сплати по-
датків в Україні досить низький, водночас існує низка 
проблем в управлінні податковою та митною служ-
бами. Тобто податкова система однозначно ключо-
вий напрям, у якому МВФ нарівні з усіма хотів би ба-
чити зміни на краще. Її функціонування є важливим 
факто ром не лише надходжень до бюджету, а й 
бізнес-клімату та рівня корупції в країні.

Як і реформування судів та прокуратури, зміна 
податкової системи потребує значних зусиль. Дер-
жавна фіскальна служба України (ДФСУ) має ба-
гато працівників і потребує комплексної реформи. 
МВФ ось уже кілька місяців надає технічну допомо-
гу ДФСУ, щоб розробити якісну реформу цієї служби, 
погоджену з її керівництвом та урядом. Сподіваємо-
ся, що вона відбудеться.

Серед ідей, закладених у реформу, — забезпе-
чення ефективнішої роботи ДФСУ та її кращої під-
звітності, створення балансу стримувань та проти-
ваг у податковій системі, який не допустив би зло-
вживання владою серед податківців та митників. 
Окрім того, ми хотіли б досягти зниження рівня ко-
рупції в податковій поліції, на митниці тощо, зроби-
ти систему прозорішою і такою, яка б не піддавала-
ся ручному управлінню.

У цьому контексті ідеться як про інституційні змі-
ни, так і про низку заходів, за допомогою яких мож-
на було б реформувати діяльність ДФСУ. МВФ очікує 
більшого поступу у цьому напрямку найближчими 
місяцями.

В Україні заговорили про зміну політичної кон’юнктури, 
переформатування коаліції, уряду й, можливо, достро-
кові парламентські вибори. чи можуть такі зміни впли-
нути на співпрацю країни з мВФ?

— Звичайно, періоди перед виборами здатні призво-
дити до певних затримок і змін у графіку, передба-
ченому Програмою розширеного фінансування. 
Але головним для нас є діалог з українською вла-
дою і, що важливіше, її здатність та бажання вико-
нувати заплановане, проводити необхідні реформи 
та макроекономічну політику. Це важливі аспекти, 
на які звертає увагу Рада директорів МВФ. Україна 
дістає винятковий доступ до фінансування МВФ, 
тож наміри влади вживати необхідних заходів осо-
бливо важливі. 
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жером Ваше (Jerome Vacher) — постійний представник Міжна-
родного валютного фонду в Україні від травня 2013 року. Наро-
дився у Франції. Навчався в інституті політичних досліджень у па-
рижі, Університеті париж-1 пантеон-Сорбонна та інституті світової 
економіки в Кілі (Німеччина). працює в МвФ від 2002-го. За цей 
період набув великого досвіду взаємодії з такими країнами, як іс-
панія, Литва, Білорусь, пАР, оАЕ, а також з Україною.
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Феміда різних сортів 
станіслав Козлюк

Від Майдану тягнеться ланцюг судових процесів, у центрі яких протистояння 
МВС і активістів. Кількість проваджень зростає, мов снігова куля,  
але справжнього правосуддя наразі не видно

Н
айвідоміша беркутівська справа — Сергія Зін-
ченка та Павла Аброськіна. Нині лише сто-
совно цих двох екс-беркутівців можна спосте-
рігати видимий прогрес у судових засіданнях. 

З іншими фігурантами «справ Майдану» ситуація 
сумніша. Стосовно командира першої роти «Бер-
кута» Михайла Добровольського, підозрюваного в 
«затриманні» активістів Автомайдану, суд ніяк не 
може вийти зі стадії підготовчих засідань. А коли по-
чинається мова про екс-очільника київського СБУ 
часів Януковича Олександра Щоголєва, адвокати 
поки що розводять руками. Мовляв, до розгляду 
провадження в суді ще далеко.

Водночас за ці півтора року ми отримали низку 
інших резонансних справ, де правоохоронні органи 
знаходили винних, на відміну від попередніх при-
кладів, доволі швидко. Це і «вбивці Бузини», і «теро-
ристи» з-під Ради, і доволі дивне затримання лідера 
одеського Автомайдану. Суддями часто виступають 
люди, що свого часу відправляли до СІЗО активістів, 
які боролися проти режиму Януковича.

РіК В очіКУВАННі
Процес щодо підозрюваних у вбивстві 39 активістів 
Майдану триває майже рік. Колишніх бійців «Бер-
кута» Сергія Зінченка, Павла Аброськіна та Дмитра 
Садовника затримали ще навесні 2014-го. Оскільки 
територіально підзвітним у цьому випадку був Пе-
черський районний суд, то йому й передали на роз-
гляд провадження. Він-таки прийняв рішення про 
арешт затриманих. За час, поки провадження пере-
бувало на Печерських пагорбах, Феміда встигла «за-
губити» одного підозрюваного. Так, суддя Світлана 
Волкова не знайшла підстав для продовження аре-
шту командира роти спецпризначення полку міліції 
«Беркут» Дмитра Садовника. Після її рішення ко-
лишній правоохоронець благополучно зник у неві-
домому напрямку, а суд утратив людину, яка могла б 
відповісти на запитання, хто і яким чином роздавав 
накази щодо відкриття вогню по протестувальниках 
наприкінці лютого минулого року. Після цієї втечі 
Волкова отримала підозру у винесенні неправосуд-
ного рішення. Її навіть на певний час відсторонили 
від виконання обов’язків. Утім, жінка не розгубилася 
й оскаржила своє тимчасове звільнення у Вищому 
адміністративному суді, після чого повернулася до 
справ.

Судові засідання вели Лариса Цокол та Роман Но-
вак. Перша з них нещодавно відзначилася тим, що 
скасувала домашній арешт екс-начальника одеської 
міліції Петра Луцюка, підозрюваного в службовій 
недбалості, через яку 2 травня 2014 року в місті по-
чалися сутички, внаслідок чого загинули 42 особи й 

була спалена будівля Профспілок на площі Кулико-
ве Поле. Новака й Цокол замінили Володимир Кара-
бань та Сергій Вовк. Перший наразі займається спра-
вою колишнього комбата «Айдару» Сергія Мельни-
чука й нещодавно заарештував депутата-радикала 
Ігоря Мосійчука, а другий відомий вироком Юріє-
ві Луценку. Врешті, суддя Карабань передав прова-
дження Зінченка — Аброськіна до Апеляційного суду, 
аби той змінив територіальну підзвітність, бо на Пе-
черську закінчилися судді, які не були б задіяні в про-
цесі. Адже більшість працівників найвідомішого суду 
України або були слідчими-суддями у справі, або взя-
ли відводи. Колишніх спецпризначенців перенапра-
вили до Святошинського райсуду. 

Після шести місяців засідань, проблем із судом 
присяжних, котрий ніяк не могли призначити через 
низку затримок, та проблем зі списками почався до-
пит потерпілих (їх близько 70). У судовій залі родичі 
вбитих спецпідрозділом «Беркут» активістів розпові-
дали про обставини загибелі, пошук свідків самотуж-
ки тощо. Адвокати підсудних, своєю чергою, намага-
ються випитати, чи бачив хтось безпосередньо або на 
відеозаписах Аброськіна та Зінченка, які стріляли в 
активістів. Зрозуміло, це запитання радше риторич-
не. Адже більшість спецпризначенців того дня пе-
ребували на Інститутській у формі із закритими об-
личчями. На цьому й наголошують потерпілі. Вод-
ночас вони намагаються максимально точно розпо-
відати про момент смерті. У майбутньому це може ві-
діграти свою роль у прийнятті рішення щодо вироку, 
адже в матеріалах справи зазначено, де й коли пере-
бували підсудні торік 20 лютого. Тим часом над про-
вадженням нависла проблема. А саме питання бага-
тостраждального суду присяжних. Як з’ясувалося, він 
був призначений із порушенням процедури, і зараз 
представники потерпілих намагаються оскаржити це 
в судовому порядку. Щоправда, наразі дата засідан-
ня точно не визначена. Проте, як наголошує сторона 
потерпілих, у разі позитивного рішення за цією скар-
гою суд присяжних доведеться призначати наново й 
відповідно братися до ще одного розгляду справи.

Станом на початок вересня в залі засідань недо-
питали й 10 потерпілих. Натомість мало не щоразу 
адвокати екс-беркутівців разом із прокурорами запи-

РозГлЯДАють РЕзоНАНсНі сПРАВи  
чАсто ті сАмі сУДДі, що сВоГо чАсУ 
ВіДПРАВлЯли До сізо АКтиВістіВ,  
ЯКі БоРолисЯ ПРоти РЕжимУ ЯНУКоВичА
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Вимагаємо! попри тиск громадськості, справи про вбивства 
на Майдані розглядаються дуже кволо 

сують імена нових можливих свідків, які поки що не 
проходять за цим провадженням. Водночас вони не 
втомлюються просити про зміну запобіжного заходу. 
Адже, за їхніми словами, Зінченко й Аброськін понад 
рік поневіряються в СІЗО, щó, за словами адвокатів, 
уже можна вважати початком відбування покаран-
ня. Утім, поки що не слід говорити про затягування 
справи. Усі учасники процесу визнають, що рішення 
в цьому судовому провадженні може з’явитися через 
кілька років. 

ПіДГотоВчі зАсіДАННЯ
Окрім Зінченка й Аброськіна чекають свого часу і ще 
кілька колишніх правоохоронців, підозрюваних у 
причетності до подій часів Майдану. Так, навесні 
цього року в Печерському суді намагалися почати за-
сідання у справі командира першої роти «Беркута» 
Михайла Добровольського. Згаданий персонаж відо-
мий тим, що його підозрюють у «затриманні» акти-
вістів Автомайдану 23 січня 2014-го. Тієї ночі авто-
майданівці щонайменше двічі потрапляли в засідки: 
на Кріпосному провулку та на вулиці Щорса. Авто-
мобілі активістів блокували невідомі в цивільному, 
водіїв витягали з авто, били, трощили транспортні 
засоби. Після цього людей «затримували»: частина 
активістів зникала безвісти, відтак їх знаходили в 
райвідділках міліції. 

Можна припустити, що однією з передумов таких 
«затримань» могли стати події під Святошинським 
судом 10 січня 2014-го. Після винесення вироку «ва-
сильківським терористам» спецпризначенці застосу-
вали силу до протестувальників, які зібралися під бу-
дівлею. Вкупі з активістами постраждали родичі за-
суджених та медійники. Після цього автобуси з бер-
кутівцями на проспекті Перемоги заблокував Авто-
майдан. Силовикам дозволили покинути транспорт 
за умови, що вони відкриють обличчя. Виходити до-
велося імпровізованим коридором ганьби. Був там і 
Добровольський. А вже 23-го числа вночі почалося 
справжнє полювання на активістів руху.

Підозру Добровольський у зв’язку із цим епізо-
дом отримав аж у жовтні 2014-го. До того часу, за сло-
вами адвоката Олександра Ситницького, його клієнт 
перебував, зокрема, в зоні АТО. Від березня до трав-

ня. Це не заважало йому в квітні 2014-го організову-
вати мітинги під управлінням міліції Києва через за-
тримання своїх колег. Згодом, уже восени, його помі-
чають на засіданнях у Садовника.

Підготовчі засідання датовані весною 2015 року. 
Так, 30 квітня вже згадуваний суддя Карабань пе-
реніс розгляд провадження на два місяці, мотивую-
чи рішення тим, що не має вільного часу. Втім, піс-
ля візиту тих-таки активістів Автомайдану переду-
мав і вирішив організувати засідання за місяць. Як 
ви явилося згодом, до розгляду по суті суд так і не пе-
рейде. Оскільки прокурори не зазначили всіх потер-
пілих, справу повернули до Генеральної прокурату-
ри на доопрацювання. За таке рішення висловили-
ся всі учасники процесу. Згідно зі словами представ-
ників потерпілих, «робота над помилками» могла за-
йняти щонайменше три місяці, які на момент виходу 
номера в друк минули. Коли можна очікувати бодай 
на попереднє засідання, поки що не відомо.

Крім Добровольського з небагатьох силовиків, 
які не встигли втекти або ж загубитися, на суд очікує 
Олександр Щоголєв, колишній голова СБУ в Києві та 
Київській області. Як зазначають у прокуратурі, саме 
він був безпосереднім керівником «антитерористич-
ної операції» проти активістів Майдану, початої 18 
лютого 2014-го. 6 березня Печерський суд обирає 
йому запобіжний захід у вигляді цілодобового до-
машнього арешту. Вже через шість місяців, 20 серп-
ня, Щоголєва затримують, а 21-го стає відомо, що 
суд вирішив заарештувати колишнього есбеушника, 
бо здобув «додаткові відомості». Як наслідок — Що-
голєв дістав додаткове звинувачення у співучасті в 
убивствах на Майдані, а суд заарештував його до 20 
жовтня. Адвокати колишнього працівника Служби 
безпеки намагалися оскаржити арешт, проте Апеля-
ційний суд залишив його чинним.

іНший тЕмП
16 квітня інфопростір вибухнув черговою резонанс-
ною новиною. Вбито доволі одіозну медійну пер-
сону — Олеся Бузину. Очевидці розповіли нібито про 
автомобіль Ford Focus темно-синього кольору, з ко-
трого й було зроблено постріли. Як повідомив рад-
ник міністра внутрішніх справ Антон Геращенко, на 
автомобілі були італійські номери, а саме вбивство 
депутат пов’язував із розслідуванням справ антимай-
дану і, як наслідок, «зачисткою» свідків. 

Через два місяці, 18 червня, прокуратура оголо-
сила про затримання трьох підозрюваних — жите-
лів Києва. Повідомлялося, що одному з них 25, дру-
гому — 26 років. Деталі щодо третього не оприлюд-
нювали. Того самого дня міністр Аваков зробив гуч-
ну заяву про розкриття вбивства Бузини. Він зазна-
чив, що «карний розшук і слідство МВС протягом 
двох місяців проводили розслідування». За його сло-
вами, «були встановлені факти й отримані прямі до-
кази про участь у цьому злочині групи осіб», зокрема, 
з’ясовані «безпосередні виконавці вбивства». Окрім 
того, керівник правоохоронного відомства запевняв, 
що проведені ДНК-експертизи, експертизи слідів у 
авто, упізнання свідків. Також велося негласне спо-
стереження. Водночас ані прокуратура, ані міністр не 
називали імен затриманих.

Того ж таки вечора стало відомо, що «вбив-
ці» — Андрій Медведько та Денис Поліщук — акти-
вісти, учасники антитерористичної операції. Депутат 



Ігор Луценко зазначав, що саме в день затримання 
Медведько начебто планував передати йому «комп-
ромат на МВС». Нібито до затримання був при-
четний і відомий у Києві міліціонер Василь Паскал. 
А «компромат» мав стосувався його персони безпо-
середньо. За даними Луценка, в день убивства Бузи-
ни Андрій Медведько перебував у зоні АТО й не міг 
брати участі в розстрілі. Втім, суд залишився невбла-
ганним. Оксана Хардіна, яка виконувала роль слідчо-
го судді й давала дозвіл на арешт Медведька, обираю-
чи запобіжний захід, заслуховувала сторони до 03:00. 
На поверхню почали виринати дивні факти. Корін-
ці повісток про явку до суду, які нібито відправляли 
Медведькові, не збігаються з номером справи. До того 
ж слідчі не могли прямо підтвердити надсилання цих 
самих повісток безпосередньо підозрюваному. Ба на-
віть на телефон Медведька, попри те що його прослу-
ховували, ніхто не дзвонив із проханням з’явитися. 
Хоча така практика доволі поширена. Насамкінець 
активіста заарештовують на два місяці без застави.

Поліщуку запобіжний захід обирав суддя Во-
лодимир Бугіль, який свого часу займався справа-
ми податкового Майдану. Активіст дістав два міся-
ці арешту з можливістю застави обсягом 5 млн грн. 
Уже 23 червня за нього вносить кошти власник ТОВ 
«Всеукраїнська медіа група» Олексій Тамразов. Утім, 
2 липня Апеляційний суд розглянув подання проку-
ратури на оскарження застави й задовольнив її. По-
ліщук повернувся до ізолятора. Третього затримано-
го відпустили, бо підозри не підтвердилися.

12 серпня суд продовжив Медведькові та Поліщу-
ку термін утримання під вартою на два місяці. Адво-
кати намагаються оскаржити запобіжний захід, про-
те поки що безрезультатно.

НоВі «ПолітичНі»?
День голосування за схвалення змін до Конституції 
запам’ятається депутатам надовго. 31 серпня, під час 
протестного мітингу, анонсованого ВО «Свобода» та 
Радикальною партією, стався вибух. За попередніми 
даними, у стрій правоохоронців кинули бойову гра-
нату РГО. У результаті загинуло четверо силовиків, 
іще близько 150 осіб були поранені.

«Свободівці» відразу-таки заявили про прово-
кації «відомства Авакова» й відхрестилися від акти-
віста, зафільмованого медійниками, котрий кидав 
предмет, схожий зовні на гранату. У партії запевни-
ли, що Ігор Гуменюк (саме йому інкримінують те-
ракт) був бійцем батальйону «Січ», проте не є пар-
тійцем. Уже 1 вересня Генпрокуратура оголосила про 
підозру чотирьом учасникам сутичок під парламен-
том. Водночас генпрокурор Віктор Шокін не уточнив 
імен, по обіцявши, що «скоро всі дізнаються і замов-
ників, і організаторів, і виконавців».

Адвокат Гуменюка тим часом повідомив, що його 
підзахисного били, а в матеріалах справи є розбіж-
ності із заявами правоохоронців, адже нібито жодних 
вибухових пристроїв при затриманому не знайшли.

Наступного дня підозри отримали ще 18 осіб. 
Тоді ж таки обирали й запобіжні заходи. Так, були 
заарештовані Артем Фурманюк, сам Гуменюк, Ігор 
Олійник, боєць батальйону «ОУН» Богдан Тицький 
(під час обрання запобіжного заходу до нього не пус-
тили лікарів) та ін. Під домашній арешт потрапив 
Ігор Степура. Затримали добровольця Віктора Бур-
лика. На допит викликали й лідерів «Свободи», зо-

крема Олега Тягнибока, Ігоря Швайку та Юрія Си-
ротюка. Уже 4 вересня Швайці оголосили про підо-
зру. Втім, згодом його відпустили на поруки. Під до-
машній арешт потрапив екс-депутат Едуард Леонов. 
Його справу мали розглянути 22 вересня, але через 
відсутність матеріалів у суді процедуру перенесли на 
5 жовт ня. Крім того, заарештовано колишнього депу-
тата Юрія Сиротюка. Тим часом Тягнибока допиту-
ють як свідка. Своєю чергою, міністр Аваков у соцме-
режах за явив, що слідство уже встановило підбурю-
вачів, які нібито роздавали вибухівку під Радою. Втім, 
уже традиційно через слідство, що триває, імен не на-
зивали.

Лідер «Свободи» теж вирішив подати на Авакова 
до суду на захист честі й гідності через звинувачення 
в подіях під Радою. Очільник МВС не забарився з від-
повіддю й повідомив, що готує аналогічний документ 
до суду на Тягнибока. Загалом у провадженні прохо-
дить кількадесят осіб: як підозрюваних, так і свідків.

Наприкінці літа, а саме 30 серпня, активісти 
одеського Автомайдану «відкрили» для широкого 
загалу будинок одіозного екс-регіонала Сергія Ківа-
лова. За документами помешкання значилось одним 
із корпусів Міжнародного гуманітарного університе-
ту. Активісти виклали в мережу фотографії та відео-
запис палацу. А через тиждень, 8 вересня, з’явилася 
дуже дивна новина: лідера «Правого сектору» Оде-
си Сергія Стерненка та автомайданівця Євгена Рєз-
вушкіна затримали. Причиною послужило нібито 
викрадення депутата Комінтернівської райради Сер-
гія Щербича, який був районним керівником сепа-
ратистської партії Ігоря Маркова «Родіна». Заведе-
но кримінальне провадження. Згодом стало відомо 
про затримання координатора «Правого сектору» в 
Комінтернівському районі Одеської області Русла-
на Демчука. Водночас начальник УВС області Геор-
гій Лорткіпанідзе, коментуючи журналістам затри-
мання, заявив, що Рєзвушкін «запрошений за пові-
сткою до слідчого управління для оголошення підо-
зри у скоєнні злочинів». За словами чиновника, ав-
томайданівцю інкримінували хуліганство щодо пра-
цівника правоохоронних органів.

Пізніше Приморський районний суд заарешту-
вав активістів на два місяці. Сам Ківалов висловив не-
абияке задоволення таким рішенням. А голова Одесь-
кої ОДА, коментуючи арешти й закиди щодо «замов-
лення» активістів, заявив, що не міг віддавати накази 
про затримання, а сам Ківалов, на думку Міхеїла Са-
акашвілі, навряд чи вплинув би на голову МВС Оде-
щини. Утім, народний депутат від РПЛ Дмитро Лінь-
ко припустив, що затримання активістів безпосеред-
ньо пов’язане з візитом до маєтку Ківалова.

Уже 10 вересня депутат від фракції БПП Юрій Лу-
ценко звернувся до генерального прокурора Вікто-
ра Шокіна з листом, у якому просив звільнити акти-
вістів. Того самого дня Рєзвушкіна випустили під до-
машній арешт, а наступного із СІЗО вийшов і Стер-
ненко, за якого внесли 60 тис. грн застави. 
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оКРім БЕРКУтіВЦіВ НА лАВі ПіДсУДНиХ 
оПиНиВсЯ й КолишНій ГолоВА сБУ  
В КиєВі тА оБлАсті олЕКсАНДР щоГолєВ
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На порозі торговельної війни?
олександр Крамар

Україна підходить до нового витка економічного тиску з боку Росії зі значно 
сильнішими позиціями, однак низка галузей залишаються все ще вразливими

Н
а початку серпня уряд РФ розширив список 
країн, щодо яких застосовується продовольче 
ембарго. У випадку нашої країни дія продо-
вольчого ембарго розпочнеться лише з 1 січня 

2016 року й лише за умови, що Київ не відмовиться 
від запровадження економічної частини Угоди про 
асоціацію з ЄС. Остання передбачає не лише зону 
вільної торгівлі з Євросоюзом, а й адаптацію україн-
ських виробничих стандартів (зокрема, безпеки та 
якості харчів) до європейських, а отже, й остаточний 
розрив із радянськими. Саме цієї реальної, а не 
декларативно-політичної частини євроінтеграції й 
боїться найбільше Кремль, адже вона має покласти 
край перебуванню України в пострадянському еко-
номічному просторі та звести до мінімуму шанси на 
втягування нашої держави в російські інтеграційні 
структури. 

імУНітЕт
Однак, як нерідко буває, коли проблеми часто пов-
торюються, до них виробляється імунітет. У випадку 
України йдеться про набутий протягом останніх 
кількох років імунітет до російських обмежень на по-
стачання тих чи інших колись важливих для нашої 
економіки товарів. Саме тому, попри погрозливий 
тон російських високопосадовців, насправді потен-
ційні збитки для українського АПК будуть мінімаль-
ними. Натомість українська відповідь на ембарго 
може виявитися для російських постачальників 
вельми дошкульною.  За результатами першого пів-
річчя 2015-го загальний обсяг поставок українських 
харчових продуктів до Росії становив лише $126,4 
млн — це 1,9% усього їх експорту з України та 5,5% об-
сягу поставок усіх наших товарів на ринок РФ. 

Більш чи менш значною залишається частка Ро-
сії в зарубіжних поставках лише кільканадцяти видів 
продовольчих товарів, експорт яких до РФ у річному 
еквіваленті становить принаймні $1 млн, а частка в 
загальному їх вивозі з України — 10% і більше (див. 
«Крихти зі столу»). 

Водночас слід зазначити, що обсяги постачан-
ня на російський ринок більшості цих товарів також 
стрімко зменшуються. Наприклад, свинини в серпні 
поточного року поставили лише на $2 млн, тоді як за 
попередні сім місяців — $37,8 млн, тобто в середньо-
му $5,4 млн за місяць. Яловичини — відповідно $1,5 
млн і $33,8 млн (або в середньому по $4,8 млн за мі-
сяць). Консервованих овочів (крім томатів) у серпні 
продано лише на $0,4 млн, тоді як за попередні сім 
місяців — на $6,7 млн, або в середньому по $0,95 млн 
за місяць. За такої динаміки до моменту потенційно-
го введення ембарго поставки цих ключових на сьо-
годні позицій продовольчого експорту до РФ можуть 
наблизитися до мінімальних цифр.

Свинина

Вина виноградні,
сусло виноградне

Какао-паста

М’ясо ВРХ морожене

М’ясо ВРХ свіже
або охолоджене

Овочі (крім томатів)
приготовані чи консервовані

без оцту, неморожені

Спирт етиловий

Сало, свинячий жир
і жир птиці

Вироби з тіста
без дріжджів

Морозиво 

Овочі морожені

Екстракти, есенц� 
та концентрати

кави, чаю або мате
Готові соуси та продукти

ля їх приготування, добавки,
приправи, гірчиця

Крохмалі

Супи та бульйони

Продукти для годівлі тварин

Інші цукри у твердому стані,
сиропи, мед штучний

Відходи й залишки від
виробництва цукру, крохмалю

Обсяг поставок до РФ,
$ млн

Частка РФ в експорті
з України, % 
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КРИХТИ ЗІ СТОЛУ
За останні роки українські постачальники фактично пішли з 
російського ринку продовольчих товарів. Від колись значних обсягів 
поставок на «основний ринок» лишилися окремі крихти
Продовольчі товари, для яких РФ є одним з основних ринків збуту й 
річний обсяг поставок яких до Рос� становить $1 млн і більше, січень — 
серпень 2015 року

За оперативними даними Державної фіскальної служби
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Значні обсяги продовольчих товарів, для яких 
Росія все ще залишається найбільшим експортним 
ринком, уже постачаються на інші. Наприклад, крох-
маль, 44,9% експорту якого все ще надходить до РФ, у 
чималих обсягах збувається також до Індонезії (33%). 
Аналогічна ситуація і з морозивом: до Росії досі над-
ходить 46% українського експорту цього продукту, 
проте воно постачається також до Молдови (29,7%) 
та Ізраїлю (19,5%). За експортом есенцій та екстра-
ктів чаю і кави з України РФ (16%) значно поступила-
ся Молдові (25,3%), як і за обсягами поставок готових 
соусів та приправ. 

Експортери низки інших продовольчих това-
рів, для яких російський ринок колись був основним, 
уже переорієнтувалися на інші ринки, в одних ви-
падках компенсувавши втрати російського ринку, в 
інших — значно зменшивши загальні обсяги виво-
зу. Основними ринками збуту м’яса птиці, напри-
клад, стали Ірак та Нідерланди (40,8%, або $70 млн), 
яєць — Ірак та Об’єднані Арабські Емірати (86,1%, 
або $43,8 млн), твердих сирів — Казахстан і Молдо-
ва (79%, або $12,1 млн), вершкового масла — Марок-
ко та Єгипет (41,1%, або понад $8,2 млн). Висока гео-
графічна диверсифікація досягнута наразі за експор-
том інших видів молочної продукції (частка найбіль-
ших зарубіжних споживачів зазвичай не перевищує 
10–15%).

Протягом останніх років було наочно спросто-
вано популярний міф російської пропаганди про те, 
що «продукція української харчової промисловості 
не конкурентоспроможна на європейському ринку, 
де вистачає своїх товарів», як і твердження, що до ЄС 
може експортуватися лише сільськогосподарська си-
ровина, а готові вироби української харчової промис-
ловості мають шанси тільки на ринку Росії та інших 
держав СНД. Реальність виявилася зовсім іншою: за 
перше півріччя 2015-го до ЄС було спрямовано май-
же третину (32,4%) усього експорту готових харчових 
продуктів, а до РФ — лише 5%. 

За результатами першого півріччя 2015-го євро-
пейський ринок значно переважає російський для 
всіх галузей харчової промисловості. 

Наразі абсолютні цифри порівняно незначні: за 
перше півріччя постачання українських готових хар-
чів до ЄС становило $387,6 млн. Однак і це означає, 
що в річному вимірі європейський ринок уже зараз 
здатен забезпечити українській харчовій промисло-
вості обсяг збуту близько 20 млрд грн із перспекти-
вою зростання в міру адаптації стандартів якості та 
безпеки цієї продукції. Натомість до РФ у першому 
півріччі було експортовано готових виробів україн-
ської харчової промисловості лише на $56,3 млн, од-
нак, як було показано вище, з кожним місяцем ці об-
сяги зменшуються, і за результатами вже цього року 
(навіть без ембарго) навряд чи йтиметься більш ніж 
про 1,5–2 млрд грн. 

Спробуємо поглянути, як вплинула на обсяги ви-
робництва різних продуктів сільського господарства 
та харчової промисловості втрата ринку РФ, із якою 
свого часу пов’язували апокаліптичні прогнози. 

Найбільше від торговельних воєн із Росією по-
страждало виробництво шоколаду та кондитерських 
виробів із цукру, обсяг якого в першій половині 
2015-го був на 40,4% меншим порівняно з тим самим 
періодом 2010-го, плодоовочеконсервна, де падін-
ня становило 28%, значно менше постраждала мо-

локопереробна зі скороченням на 7,6%. Не поміти-
ли втрати російського ринку виробники яєць: у пер-
шому півріччі 2015-го порівняно з аналогічним пе-
ріодом 2010-го вони реалізували продукції на 12,5% 
більше (9,17 млрд шт. проти 8,15 млрд шт.). М’яса в 
живій вазі було вирощено на 22,1% більше (1,55 млн 
т проти 1,27 млн т). 

Від втрати російського ринку внаслідок торго-
вельних обмежень останніх років оговталося вироб-
ництво вершкового масла та різних видів рідкого мо-
лока: у фізичному обсязі (тобто в кілограмах та лі-
трах) у липні 2015-го воно перевищило показник 
липня 2012-го відповідно на 19,1% та 2,6%. Натомість 
виробництво кисломолочної продукції і твердих си-
рів все ще залишається на 18,6% і 24,5% меншим, 
аніж три роки тому. 

Продовольчий експорт
загалом

Насіння та плоди
олійних рослин

Жири та ол�

Зерно

Продукція борошномельно-
круп’яної промисловості

М’ясопродукти

Рибопродукти

Молокопродукти, яйця,
натуральний мед

Овочі

Плоди та горіхи

Кава, чай

Продукція харчової
промисловості (крім олійної)

Зокрема, продукти
з м’яса, риби

Зокрема, цукор і кондитерські
вироби з цукру
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переробки овочів

Зокрема, алкогольні
й безалкогольні напої та оцет

Зокрема, залишки та відходи
харчової промисловості

ЄВРОІНТЕГРАЦІЯ В ДІЇ
За поодинокими винятками, на ринку ЄС збувається в рази більше 
українських продовольчих товарів, аніж у РФ. Вироби з високою 
доданою вартістю не виняток
Частка ринків ЄС та Рос� в експорті окремих груп продовольчих товарів 
з України, перше півріччя 2015-го, %

ЄС РФ За даними Держстату
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Оскільки підсумки вирощування овочів та плодів 
і ягід у 2015-му підбивати ще рано, порівнюватимемо 
дані за 2014 та 2010 роки. Тут так само помітне суттє-
ве збільшення виробництва: овочів відкритого ґрун-
ту — з 8,12 млн т до 9,64 млн т (або на 18,7%), плодів та 
ягід — з 1,75 млн т до 2 млн т (на 14,4%).

Компенсатором падіння поставок до Росії ста-
ла не лише менш або більш успішна переорієнтація 
виробників різних видів продукції на нові ринки, а й 
той факт, що переважна частина галузей харчопро-
му, як і тваринництво, овочівництво чи садівництво, 
в Україні орієнтуються насамперед на внутрішній ри-
нок. Частка їхньої продукції, яка реалізується за меж-
ами країни, була і є зазвичай незначною. Наприклад, 
у першому півріччі 2015-го в м’ясопереробній про-
мисловості йшлося лише про 0,9% реалізації за межі 
країни, у цукровій — 1,4%, молокопереробній — 5,8%, 
пивоварній — 6%, спиртово-горілчаній — 10%, кон-
дитерській (вироби з борошна) — 11,7%, винороб-
ній — 16%, плодоовочеконсервній — 21%. 

До значною мірою експортоорієнтованих у хар-
човій промисловості належать хіба що виробники 
тютюнової продукції (41,5%), шоколаду та кондитер-
ки з цукру (40,8%), готової їжі (30,6%). Проте тут по-
казники все ж таки нижчі, ніж у переважній частині 
галузей машинобудування чи металургії. Найбільше 
ж залежна від зовнішніх ринків олійно-жирова про-
мисловість, (51% якої спрямовується на експорт), по 
суті, відсутній на російському ринку, а на світовому 
має географічно дуже диверсифіковані ринки збуту. 

ПотЕНЦіАл ВіДПоВіДі
На відміну від 2014-го, коли було укладено угоду про 
відтермінування набрання чинності економічною 
частиною Угоди про асоціацію з ЄС, цього року Укра-
їна, схоже, таки готується дати Москві відкоша. Зо-
крема, після останніх переговорів із російською де-
легацією голова українського МЗС Павло Клімкін за-
явив, що більшість українських експортерів «шука-
ють виходи на нові ринки й не сподіваються на ро-
сійський, оскільки вважають, що суто політично об-
ґрунтовані рішення російського уряду не дають під-
став очікувати передбачуваних економічних дій РФ у 
майбутньому». А прем’єр-міністр Арсеній Яценюк 
пообіцяв, що, «незважаючи на всі застереження та 
залякування з боку північного сусіда щодо введення 
ембарго та подальшого економічного тиску на Укра-
їну, ми чітко заявляємо: перше — угода набере чин-
ності, друге — Україна [...] є частиною європейського 
економічного простору, третє — ми готові до вве-
дення РФ ембарго. І четверте — ми дамо гідну відпо-
відь, якщо Росія не скасує свєї постанови й відпо-
відне ембарго буде введено». Втім, у разі торговель-
ної конфронтації в зону ризику потраплять аж ніяк 
не постачальники продовольчої продукції, проти 
яких має бути введене ембарго. Основні обмеження 
можуть бути спрямовані на постачальників низки 
промислових товарів із України. І якщо більшість ви-
дів продукції машинобудування та стратегічної хі-
мічної сировини, найімовірніше, уникнуть проблем 
через тісну кооперацію та залежність від них росій-
ських партнерів, то постачальники багатьох видів го-
тової кінцевої продукції, особливо споживчих пром-
товарів, можуть зазнати пресингу. 

Тим часом дані за перше півріччя 2015-го свід-
чать, що Росія залишається основним споживачем 

для українських експортерів паперово-картонної 
продукції ($165,44 млн, або 61,8%, проти $21,8 млн 
до ЄС), пластмаси та полімерних матеріалів ($80,7 
млн, або 50,9%, проти $39,5 млн до ЄС), керамічних 
виробів ($37,8 млн, або 54,3%, проти $8,5 млн до ЄС), 
окремих видів готової продукції з металу, низки ін-
ших споживчих промтоварів, як-от побутова хімія 
($24,8 млн, або 55,9%, до ЄС — лише $5,5 млн). Знач-
на залежність від російського ринку також в експор-
терів меблів з України ($63,8 млн, або 34,7%, проти 
$79,7 млн до ЄС). Як бачимо, у зазначених випадках 
йдеться про обсяги суттєво вищі, ніж у разі більшості 
видів продукції АПК. Крім того, паперово-картонна, 
металообробна та хімічна галузі промисловості за 
межі країни збувають майже третину продукції, ке-
рамічна — 42,3%, меблева — 55%. І саме ці галузі по-
тенційно найбільш уразливі до російських обмежу-
вальних заходів. 

У цьому разі лишається покладатися лише на ін-
струментарій захисту їхніх інтересів за допомогою 
механізмів Світової організації торгівлі та погрози 
заходами у відповідь щодо російських товарів, які 
постачаються до України. І стереотипи, ніби нам ні-
чим відповісти, адже російські поставки складають-
ся з товарів критичного імпорту, насамперед енерго-
носіїв, обмеження на які шкодитимуть інтересам са-
мої України, також не відповідають дійсності. Змен-
шення в останні роки закупівель нашою країною 
російського газу та цін на нього на світовому ринку 
призвело до того, що частка енергоресурсів в україн-
ському імпорті з РФ у першому півріччі 2015-го впа-
ла до 44,9%. Неенергетична його складова становить 
$1,58 млрд, що лише в півтора раза менше, ніж увесь 
обсяг українських поставок до Росії. Тож відповідати 
є чим чи, власне, по чому. Зокрема, лише за півроку 
з РФ було завезено хімічної продукції на $582,1 млн 
(добрива, пластмаси та полімери, ефірні олії, каучук і 
гума). На $390,6 млн із Росії надходить продукції ма-
шинобудування, значна частина якої є кінцевою про-
дукцією, а не комплектуючими для українських під-
приємств. А отже, вона також може стати об’єктом 
обмежувальних заходів у відповідь з боку України. 
Ще на $116,4 млн було імпортовано з РФ продукції 
чорної металургії, на $94,9 млн — кольорових металів 
та виробів із них. 

Врешті, російський продовольчий експорт 
до України у першому півріччі 2015-го становив 
$72,2 млн, ще на $39,5 млн було поставлено тютю-
нової продукції. Цей аспект заслуговує на особливу 
увагу в контексті російських погроз продовольчим 
ембарго. Адже продовольчий імпорт із РФ до Укра-
їни — це переважно готова продукція харчопрому 
($66,7 млн, тоді як власне продукції сільського госпо-
дарства – лише $5,5 млн). У результаті РФ постачає 
до України її навіть більше, ніж ми до РФ.  

КомПЕНсАтоРом ПАДіННЯ ПостАВоК До Росії 
стАлА НЕ лишЕ УсПішНА ПЕРЕоРієНтАЦіЯ 
ВиРоБНиКіВ НА НоВі НАПРЯмКи ЕКсПоРтУ,  
А й той ФАКт, що чАстиНА ГАлУзЕй 
РоБить АКЦЕНт НА ВНУтРішНій РиНоК  
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КРАХ РЕжимУ ДоНЕЦьКиХ  
НЕ стАВ КРАХом імПЕРії АХмЕтоВА.  
ВПлиВоВий БізНЕсмЕН Досі є НАйБАГАтшою 
люДиНою УКРАїНи і мРіє ПРо РЕВАНш

Ахметов як міфічний персонаж
Денис Казанський

Достовірної інформації про найбагатшого олігарха країни так мало,  
що будь-які спроби оцінити цю персону приречені на вивчення чуток і легенд

Н
айбагатша людина України олігарх Рінат Ах-
метов водночас є однією з найзловісніших по-
літичних фігур. Принаймні так прийнято вва-
жати. В Україні олігарх має вкрай негативну 

славу. Похмурий шлейф за Ахметовим тягнеться ще 
з 1990-х. При цьому навряд чи хтось із журналістів 
чи простих обивателів може точно сказати, чим саме 
займався Ахметов у ті роки. Чутки ходять різні. При 
цьому особистість олігарха досі більшою мірою опо-
вита міфами та домислами, правдивість яких ніхто 
не зміг ані спростувати, ані довести.

Загалом подібний міфічний і деколи навіть міс-
тичний ореол характерний не тільки для Ахметова, а 
й для багатьох інших значущих фігур в українській 
політиці. Період первинного накопичення капіта-
лу, напевно, із задоволенням забули б усі політики та 
бізнесмени. Сьогодні про ці часи воліють відмовчува-
тися, а там, де існує брак інформації, місце фактів за-
вжди посідатимуть домисли та чутки. Але все ж у біо-
графії Ахметова занадто багато білих плям навіть як 
для українського політика.

В офіційній біографії молоді роки олігарха ніяк 
не відображені. Вона стверджує, що Ахметов став 
відомим у середині 1990-х після того, як сів у кріс-
ло президента донецького ФК «Шахтар» і в 1995-му 
заснував Донгорбанк. У 2001-му здобув вищу освіту. 
Про те, що цьому передувало, не говориться. Ахметов 
не прийшов у бізнес із комсомолу, як Тігіпко чи Єф-
ремов, не зробив кар’єри на заводі, як Скудар чи Бой-
ко, не одружився з донькою президента, як Віктор 
Пінчук, не заробив швидких грошей на торгівлі, як 
Порошенко. Про свою юність він розповідає не охоче, 
але при цьому зізнається: вона була дуже бідна.

«Жили ми в будинку на 20 квадратних метрів. 
Спали на підлозі, на розкладачці. У будинку не було 
ні туалету, ні умивальника. Туалет був на вулиці, 
вмивалися ми теж на вулиці, з кухля», — описував 
Ахметов свої юні роки.

Звичайно, коли людина, яка жила в таких злид-
нях, раптом за кілька років стає олігархом, питання 
виникнуть мимоволі. У 2006 році журналістка Тетя-
на Чорновол приїхала на батьківщину Ріната Ахме-
това, до селища Північне на околиці Донецька, і по-
говорила з людьми, які пам’ятали його молоді роки 
та були свідками сходження до олігархічних вершин. 
Сусіди та знайомі Ахметова розповіли журналіст-
ці, що в молодості він заробляв на життя грою в кар-
ти, а також брав участь у кримінальних розборках та 
здирництві. Бізнесмен болісно відреагував на публі-
кацію і 30 березня 2007 подав позов до суду Лондо-
на на видання «Обозреватель», для якого написала 
своє розслідування Тетяна Чорновол, із вимогою ви-
знати опубліковану інформацію наклепом. Рішення 
було винесено на користь донецького олігарха. При 

цьому ніхто з редакції «Обозревателя» на суд до сто-
лиці Британії не прилетів.

Феміда стала на бік Ахметова, оскільки опублі-
ковану журналістами інформацію практично не-
можливо було перевірити чи довести. По суті, Чор-
новол опублікувала лише спогади та розмови ах-
метовських односельців, які могли розповідати не-
правду та чутки. Але в Україні майже ніхто не сумні-
вається в достовірності того матеріалу. Навіть у До-
нецьку, де ставлення до олігарха досі лишається ло-
яльним, навряд чи хтось заперечуватиме, що він мав 
стосунок до криміналітету. Просто для багатьох до-
неччан ця інформація не є приводом для несприй-
няття бізнесмена. Таким чином, бандитське минуле 
Ахметова — це водночас і реальність, і міф: суд не до-
зволяє нам закидати Рінату Леонідовичу криміналь-
ні зв’язки, але сама логіка невблаганно приводить 
нас до відповідного висновку. До 1996 року Ахметов, 
як відомо, був найближчим соратником донецько-
го кримінального авторитета Ахатя Брагіна, який за-
гинув унаслідок вибуху на стадіоні «Шахтар». Після 
смерті Брагіна Ахметов змінив його на посаді прези-
дента донецького футбольного клубу. Тісна співпра-
ця з таким суперечливим персонажем не залишила 
б чистою будь-яку бездоганну репутацію.

У 1994-му тодішній начальник донецької міліції 
Аркадій Болдовський в інтерв’ю одній із місцевих га-
зет відкрито назвав Ахатя Брагіна «головою найсиль-
нішого в Донецьку мафіозного клану», причетного 
до замовних убивств. У той час бандити ще не встиг-
ли зростися з міліцією і взяти під контроль донецькі 
ЗМІ, тому такі пасажі з вуст правоохоронця та публі-
кації їх у газетах були ще можливі. Пізніше мафіозі 
купили і міліцію, і провідні донецькі ЗМІ.

Як відомо, бізнес-імперію Брагіна (яку полков-
ник Болдовський назвав «мафіозним кланом») 
успадкували не родичі загиблого, як за логікою мало 
бути в цивілізованій державі, а соратник Рінат Ахме-
тов. Щоправда, останній у пресі Донецька згадував-
ся переважно як бізнесмен, меценат і благодійник, бо 
саме він незабаром купив усі найпопулярніші газети 
й телеканали міста. У 2000-х Ахметов уже призначав 
своїх губернаторів та міністрів, тому те, за що колись 
Брагіна вважали бандитом, у ЗМІ Ахметова стали на-
зивати бізнесом і політикою.
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Відверті архіви. У донецькій пресі 1990-х можна знайти згадки про кримінальне оточення Ахметова 

Ахметов як міфічний персонаж
Денис Казанський

Достовірної інформації про найбагатшого олігарха країни так мало,  
що будь-які спроби оцінити цю персону приречені на вивчення чуток і легенд

У 2000-х йому приписували нечувану могутність 
і самодурство. Ходили чутки, що провідний політик 
Донбасу Віктор Янукович не самостійна фігура, а про-
сто «шістка» олігарха. Великої популярності набули 
історії про те, як Ахметов періодично б’є та прини-
жує Януковича, коли той робить неправильні кроки. 
Особливо Рінат Леонідович нібито постарався після 
провалу донецького кандидата на виборах у 2004-му. 
Тоді Віктор Федорович, згідно з легендою, був поби-
тий просто біля трапа свого літака на очах у почту. 

Інша популярна легенда свідчить, що Ахме-
тов трощить бейсбольною битою машини футболіс-
тів «Шахтаря» після програних матчів. У різних ва-
ріаціях вона переходить з вуст у вуста вже багато ро-
ків. Джерела цієї легенди — публікація в німецькому 
тижневику Spiegel від 22 липня 2005 року. У ній ні-
мецький журналіст Олександр Швабе написав, що 
Рінат Ахметов розбив битою дорогі автомобілі грав-
ців «Шахтаря» після програшу клубу австрійській 
«Аустрії» з рахунком 1:5. Після виходу статті капітан 
команди Анатолій Тимощук заявив, що публікація є 
наклепом, порочить клуб і він особисто збирається 
подати на Spiegel до суду. Втім, позову так і не було, 
тож історія цілком могла бути реальною.

Пізніше, після того як Янукович виграв прези-
дентські вибори й досить швидко зосередив у своїх 
руках велику владу, міф про всемогутність Ахметова 
та керованість Віктора Федоровича швидко розвіяв-
ся. На політичну арену вийшла «Сім’я», інтереси якої 
часто вступали в конфлікт з інтересами олігарха. Зо-
крема, інтересам Ахметова суперечив нелегальний 
вуглевидобуток, який контролював син Янукови-
ча Олександр. Підконтрольні Ахметову ЗМІ завжди 
охоче друкували матеріали про нелегальні кар’єри та 
копанки, які демпінгували на ринку, заважаючи про-
давати вугілля ДТЕК.

Утім, до відкритої ворожнечі справа так і не ді-
йшла. У період президентства Януковича статки Ах-
метова тільки збільшувалися, його імперія поповню-

валася новими активами й загалом олігархові гріх 
було скаржитися на життя. Повалення Янукови-
ча, безумовно, стало ударом для Ріната Леонідовича. 
Однак крах режиму донецьких не став крахом імперії 
Ахметова. Впливовий бізнесмен досі є найбагатшою 
людиною України і мріє про реванш.

Після початку війни на Донбасі старі легенди, 
якими був оповитий його образ, зблякли і втратили 
свою актуальність. На перший план вийшла диску-
сія про роль Ахметова в розпалюванні війни та орга-
нізації антиукраїнського путчу на Донбасі. Колишні 
гріхи тепер мало кого цікавлять. Ахметову, як і Ко-
ломойському, могли б пробачити все, якби навес-
ні він врятував Донбас від війни й швидко приду-
шив путч сепаратистів. Однак він зайняв іншу по-
зицію: протягом весни на словах підтримував тери-
торіальну цілісність України, однак при цьому обі-
цяв не допустити розгону бандформувань сепара-
тистів, не реагував на мародерство й насильство бо-
йовиків «ДНР» у Донецьку, закликав владу почути 
російських терористів Стрєлкова та Бородая, вида-
ючи їхні вимоги за «голос Донбасу».

Суперечки про те, яку роль Ахметов відігравав 
у створенні «ДНР», не вщухають і сьогодні. Досі не 
зрозуміло, чи був олігарх ляльководом лідерів анти-
українського повстання, чи просто на якомусь етапі 
спробував «примазатися» до путчу й використовува-
ти протести на Донбасі у своїх цілях. Проте його вина 
в тому, що Донбас охопила пожежа війни, безумов-
но, велика. Разом із тим на певному етапі конфлік-
ту він явно втратив контроль над ситуацією і зберіг 
свій бізнес лише тому, що з Москви не надійшов на-
каз про експропріацію.

Черговий міф про Ахметова каже, що Путін за-
раз фактично передає окупований Донбас під його 
контроль, а сам олігарх перетворюється на виразни-
ка інтересів Кремля в Україні й діє у зв’язці з керів-
ництвом Росії. І як більшість міфів про Ахметова, цей 
також радше схожий на правду, ніж на чутки. 
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Перемир’я
Коли мовчать гармати
юрій макаров

Н
а Донбасі не стріляють. Епізодичні ексцеси й 
провокації чомусь не рахуються, так само як і 
рейди ворожих диверсійних груп, хоча від 
них також гинуть українці. Гаразд, хай буде 

так: відкритих бойових дій немає. Не відомо, чи на-
довго. Не виключено, що нове загострення станеться 
після запланованого Кремлем бенефісу свого голов-
ного фігуранта на Генасамблеї ООН, тобто коли 
зникне потреба в сприятливому інформаційному тлі. 
Виходитимемо з гіпотези, що перемир’я — це на-
довго. Яким чином українці використають хай тим-
часовий, хай непевний і багато в чому принизливий, 
але мир?

Насправді кожен день так чи так роз’їдає залиш-
ки віри, позитивні сигнали суспільству перекрива-
ються негативними, і баланс, схоже, не на користь 
нової України. Кожен успіх — справжній чи уяв-
ний — на шляху реформ викликає зустрічні запитан-
ня. Патрульна поліція відразу завоювала симпатію 
громадян, а що там із трансформацією решти пра-
воохоронних органів і, головне, судової гілки влади? 
Театралізований арешт під куполом дрібного хабар-
ника тільки нагадав про безкарність винних у роз-
стрілі Майдану, стовпів «вертикалі» Януковича й від-
вертих навколовладних сепаратистів. Запроваджен-
ня електронних закупівель і збереження в недотор-
каності інших корупційних схем. 

Утім, є істотна різниця між теперішніми симп-
томами соціальної депресії й розчаруванням осе-
ні 2005 року. Нинішній громадянин досвідченіший, 
відповідальніший, його ідеалізм значно доросліший, 
фактично йдеться про нове покоління українців, які 
сформувалися вже за часів незалежності й мають від-
носно чітке уявлення про бажану модель майбутньо-
го устрою країни. 

І зовсім уже принципова відмінність поточного 
моменту: патріотизм. Нині він заволодів тими, хто 
10 років тому сповідував у кращому разі лояльність, 
у гіршому — глибоку байдужість до українського про-
екту. Перепрошую за банальність: за що стояли на 
Майдані? Як максимум, в ідеалі — щоб усе було, як в 
ідеальній (тобто уявній, майже неіснуючій) збірній 
Європі... Як мінімум за те, щоб знищити огидну мо-
нополію на владу, яка, зрештою, зводилася до цен-
тралізованого дозволу сьорбати з корита. Мінімуму 
досягнуто: монополії немає. Є відверте, часом нахаб-
не змагання різних сил, але змагання!

Які ж сили сьогодні конкурують в Україні за ви-
значення подальшого порядку денного? Їх неваж-
ко перелічити: а) магнати (вони ж великий бізнес, 
вони ж «олігархи», хоча від останнього визначен-
ня ми вже пропонували відмовитися за невідповід-

ністю форми змісту); б) бюрократія; в) громадян-
ське су спільство. Не забуваймо ще про г) — спецслуж-
би братнього агресора, які здатні чинити вплив на 
п. а та б. Армія неоднорідна (і розподіл проходить не 
лише по лінії окоп/паркет), дрібний і середній біз-
нес позбавлені суб’єктності, волонтери розпороше-
ні, інтелектуали тим більше. Політичні партії, пре-
са — здебільшого департаменти тих чи інших бізнесо-
вих груп, див. п. «а». 

Старі еліти (п. а, б) взагалі нічого не навчилися 
за звітний період, і це змушує остаточно відмовити-
ся від ілюзій щодо їхнього переродження, перезаван-
таження й перегляд мотивації. Єдине, що вони розу-
міють, — прямий тиск з боку суспільства. До того ж, 
на щастя, вони відчутно інфільтровані небайдужими 
пасіонаріями, зарядженими на зміни. Ще маленька 
позитивна новина: втаємничені люди стверджують, 
що нинішня адміністрація перша, яка безпосередньо 
працює із соціологією, тобто відстежує суспільні на-
строї й готова з ними як мінімум рахуватися (або їх 
використовувати). Навіть спонтанні кампанії протес-
ту в соціальних мережах з того чи іншого локально-
го приводу подекуди викликають несподівано опе-
ративний feedback, причинно-наслідковий зв’язок 
якого легко простежити. Щоб донести свою думку 
до тих чи інших владних структур (наприклад, орга-
нів обслуговування потреб громадян), достатньо різ-
них форм, деякі з них старі, як сама демократія, де-
які — надбання цифрового постіндустріального світу. 
У будь-якому разі робиться це не самотужки, і фор-
ми гуртування та самоорганізації активістів достат-
ньо відпрацьовані за останні півтора року.

Звісно, існує небезпека: як визначити тонку межу 
між «розгойдуванням човна» — об’єктивно в інте-
ресах чи буквально на замовлення сусіднього Мордо-
ра (не забуваймо про постійно актуальний п. г) — і та-
ким комфортним непротивленням внутрішньому злу 
в умовах зовнішньої війни? Немає універсальної збір-
ки правил на кожен випадок, натомість кожен із нас 
має людей, із якими він може порадитися, визначити 
пріоритети та об’єднатися заради досягнення спіль-
ної мети. Банально? Іншого шляху ще ніхто не винай-
шов. Інакше Лі Куан Ю, а його на обрії не видно. 

Хай там як, а свобода сама по собі, навіть не під-
кріплена ані економікою, ані інститутами, чогось 
таки варта. Стара пострадянська система чинить опір, 
було б дивно, якби не чинила. Але об’єднання віль-
них людей здатне її похитнути вже сьогодні. Програ-
ми реформ не пишуться масами, для цього є експер-
ти, але в умовах вільної України саме запит і актив-
на позиція мас здатні домогтися їх запровадження та 
незворотності. 
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…що все не намарне
Роман малко 

Затишшя на фронті ставить дуже багато незручних для влади запитань 

К
оли на голову не сиплються ракети й міни, у 
тил не везуть труни із загиблими вояками і 
стрічки новин більше не сповнені зведень із пе-
редової, можна припустити, що війна нарешті 

закінчилася. Можна. Але не варто. Бо війна справді 
може закінчитися лише у двох випадках. Коли ворог 
знищений і його недобитки підписали капітуляцію, 
або коли знищені ви й по ваших трупах топчуться во-
рожі черевики. Всілякі інші ситуації, пов’язані із за-
тишшям, — лишень тимчасове перемир’я, щоб пере-
дихнути, набратися сил і знову кинутись у бій.

Усе дуже просто й зрозуміло, щоправда, не для 
всіх. На жаль. Бо те, як поводиться українська влада, 
геть випадає за рамки будь-якої логіки й указує хіба, 
що вона або й справді вже виграла війну, чого про-
сті смерті ще не встигли осягнути, бо погано поінфор-
мовані, або, що реальніше, має серйозні психологічні 
проблеми з ознаками неадекватності.

Про що йдеться? А йдеться насамперед про те, що 
Україна до війни й Україна сьогодні — це дві різні кра-
їни, разюче різні. І річ не лише у значних втратах те-
риторій, тисячах загиблих та появою такого явища, 
як біженці. Країна змінилася ментально. Війна з роз-
різненого електорату зліпила націю, яка вже вміє і 
може себе захищати. У цієї нації на руках тисячі оди-
ниць зброї та боєприпасів, вона вже не боїться диви-
тися в очі смерті, бо навчилася з нею говорити в бою, 
і нарешті має можливість перевести подих та огляну-
тися довкола.

Що вона бачить? А бачить те, що нічого не зміни-
лося. Не в сенсі створення патрульної поліції, а в тро-
хи більшому масштабі. У сенсі «перетікання» берку-
тівців до Національної гвардії, у сенсі псевдолюстра-
ції, у сенсі видавлювання законів у парламенті. Пра-
вила гри так і не змінилися, просто гравець перейшов 
на вищий рівень і тепер до його послуг більш вишу-
кані трюки. Понад те, він став цинічнішим і нахабні-
шим, переоцінивши гіркий досвід своїх попередни-
ків і нахапавшись за півтора року війни всіляких гі-
бридних ноу-хау. Його тепер не візьмеш голіруч і 
дерев’яні щити й палиці йому анітрохи не зашкодять, 
бо він вирішив працювати на випередження. 

Те, що країна змінилася, гравець і сам добре знає. 
Він відчуває це навіть краще, ніж усі прості смертні 
вкупі, і такий стан справ його неабияк нервує. Бо на-
справді він волів би, щоб усе залишилося на своїх міс-
цях, пам’ять затерлась і вівці знову повернулися до 
кошар, мов нічого й не сталося. Але так уже не буде...

Біда, страх, загроза смерті мають здатність об’єд-
нувати. Дрібниці й непорозуміння завжди відходять 
у ці моменти на задній план. Бо хіба важливо, якою 
мовою говорить побратим, із яким ти сидиш в окопі, 
яких поглядів, правих чи лівих, волонтер, що приво-
зить тобі «бронік», чи вояк, який пішов добровільно 
на смерть, аби захищати твій спокійний сон. Можна 

заплющити очі багато на що, навіть на дрібні капості 
у вигляді порушення закону, на непрофесійність, на 
відверті проколи, які часом коштують чийогось жит-
тя, якщо це для спільного блага, для спільної перемо-
ги, для вимріяного миру. Бо хто без гріха? Бо все це 
треба пережити й жодним чином не підіграти воро-
гові, не дати йому анінайменшого приводу нас пере-
могти. А далі якось розберемося, після перемоги.

І лише тепер, коли гармати нарешті втихли, все 
це недоказане, недовирішене, недомовлене, починає 
вилазити на-гора. Лише тепер, прийшовши із фрон-
ту, людина, яка місяцями не може отримати посвід-
чення учасника бойових дій, починає дізнаватися, 
що, в час, коли її крило «Градом», якийсь шустрий 
хлопчина подвоїв свої статки, встиг кілька разів 
з’їздити на тепле море й надалі заробляє гроші, возя-
чи за лінію вогню, фурами контрабанду. А ще дізна-
ється, що співробітник МВС, який розбив на Майда-
ні їй голову, пішов на підвищення, що суддя, який її 
кидав за ґрати з політичних мотивів, так само сидить 
у тепленькому кріслі, що ті, хто стріляв у неї на Інсти-
тутській, ні в чому не вин ні, і їх, власне, ніхто не зби-
рається карати, зате в поштовій скриньці знайшла-
ся повістка: з’явитися в прокуратуру для свідчень про 
використання під час Революції гідності вогнепаль-
ної зброї… Поки що як свідкові, а далі побачимо.

Затишшя відкрило дивовижні суперечності в 
суспільстві, що тільки накопичувалися за час війни. 
Вони не вирішувалися, бо не було ні часу, ні можли-
вості, і тепер нагадують радше старі нагноєні рани, 
які з кожним днем смердять сильніше. Чи готове сус-
пільство нині дати собі з ними раду, важко сказати. 
Але воно дуже цього потребує, однозначно.

Чи готова влада нині почати розмотувати цей 
клубок? Швидше ні, аніж так. Їй комфортніше було 
б, якби все повернулося на круги своя: старі прави-
ла гри, старі схеми, старі такси. Можливо, тому вона 
так уперто, майже маніакально, прагнула припини-
ти війну й перевести її в зрозуміле для себе гниле, 
але спокійне русло, де можна тихенько тягати золо-
ту рибку, нічим не ризикуючи. Не перемогти у вій ні, 
а саме призупинити її, «порєшать» і домовитися. Бо 
ані воювати, ані перемагати вона нині не готова, як і 
не готова змінюватися, про що слізно обіцяла зі сце-
ни Майдану, коли все висіло на волосині й треба було 
обирати: пан чи пропав.

тЕ, що НА ВУлиЦЯХ міст НЕ стРілЯють, А НА ліНії 
зітКНЕННЯ можНА БЕзПЕчНо ВисУВАти ГолоВУ  
з шАНЦіВ, Аж НіЯК НЕ озНАчАє, що ВійНА 
зАКіНчилАсь і ЦЕ ПЕРЕмиР’Я НАДоВГо
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Однак те, що на вулицях більшості українських 
міст не стріляють, а на лінії зіткнення можна безпеч-
но висувати голову з шанців, аж ніяк не означає, що 
війна закінчилась і це перемир’я надовго. Дуже хоті-
лося б, щоб надовго, але так не буде. Кінцева мета во-
рогом не досягнута, а здавати свої позиції не в його 
стилі. Ворога не можна недооцінювати, хоч би яким 
дурним він не видавався. Тому наступним кроком, 
поки карти не складуться й не трапиться нагода про-
довжити по-великому, стане брудна диверсійна ві-
йна, вправляння в підлості, ницості й залякуванні. 
Все це класика жанру.

І не варто дивуватися, що ніхто з обіцяних, кого 
таврували представниками злочинного режиму, так 
нікуди не сів і навіть не схуд. Хлопці вже давно про 
все домовилися, розписали ролі й чудово їх грають. І 
все це шоу з реформами — звичайнісінький фейк, ви-
мушена процедура, яку могли б віртуозно завалити 
вже на стадії підготовки, якби в процеси не вклини-
лися вищі сили, котрі вирішили, що Україна їм кон-
че необхідна живою, принаймні як буферна зона на 
межі з непередбачуваним диким російським ведме-
дем. Наскільки в цих сил вистачить терпцю підганя-
ти й давати потиличників українським «реформато-
рам»? Може, і надовго, вони люди толерантні. Але 
от чи стане його народові безконечно спостерігати за 
цим всім перформансом, запитання доволі риторич-
не. Судячи з того, що привезена з війни зброя раз по 
раз починає про себе нагадувати, запас довіри, від-
ведений для переходу в життя по-новому, вичерпу-
ється навіть швидше, ніж ростуть тарифи. У що все 
це може перерости, навіть важко уявити. Але з огля-
ду на те що єдиним аргументом влади у виправданні 
своєї нікчемності є ще неадекватніша поведінка, при-
кручування гайок, улаштування провокацій, призна-
чення винних серед потенційних опонентів і спроба 
нейтралізувати найрадикальніший суспільний еле-

мент знищенням цілих політичних чи громадських 
організацій та рухів, про наслідки краще не задуму-
ватися, а сподіватися чуда, як на Майдані.

Врятувати ситуацію може хіба що свіжа ескалація 
на фронті. Тоді воякам буде знову не до дрібних па-
костей влади, суспільство знову згуртується в єдиний 
кулак і все притихне, бо рятувати Батьківщину важ-
ливіше, ніж з’ясовувати, чому клерк С із зарплатою 3 
тис. грн їздить на Porsche, а суддя Н забув задеклару-
вати віллу на Майорці.

Ну а наразі працюють мінські домовленості. 
І санкції також. Президенту та його мудрій команді 
все вдалося, інакше бойовики так просто не кинули б 
напризволяще свою мрію загарбати весь Донбас, не 
кажучи про цілу «Новоросію», не припинили б гам-
селити по українських позиціях, не відвели б техніки. 
А тому, очевидно, у них там усе набагато гірше, ніж 
вони розказують. Путін їх нарешті зливає, і близький 
той час, коли українці, відкоркувавши шампанське, 
кинуться святкувати перемогу. Цілком можливо...

А втім, невирішені й накопичені проблеми рано 
чи пізно таки доведеться вирішувати. Бажають того 
вельмишановні олігархи та їх прихвосні чи ні. Пазл, 
що складається, не зовсім такий, який вони хотіли 
бачити. Двічі в одну річку не ввійдеш, як і не змусиш 
стрілки історії відкрутитися на два роки назад. Риску 
підведено, Рубікон перейдено, і тепер усе залежати-
ме не так від таланту й спритності гравця, як від його 
вміння зупинитися й адекватно оцінити ситуацію. Бо 
народу насправді більше не треба крові, він утомив-
ся від неї, як утомився від брехні, лукавства, неви-
значеності й безпорадності. І зброю він тягне додо-
му не для того, щоб когось убивати, а щоб захисти-
тися самому, бо більше ні на кого сподіватися. Єди-
не, що йому справді потрібне, — це надія та усвідом-
лення, що все пережите було не намарне. Попереду є 
світло, до якого обов’язково вдасться дійти... 

час переосмислення. Україна до війни й Україна сьогодні — це дві різні країни, разюче різні
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Як скористатися  
примарним «миром»?
ігор лосєв

Тривале затишшя на фронті влада навряд чи зуміє використати раціонально 

Н
инішня влада радісно акцентує на тому, 
що, мовляв, нарешті завдяки її невтомним 
старанням на Донбасі настав мир. На-
справді йдеться лише про тимчасове за-

тишшя, аж ніяк не пов’язане з чеснотами діячів 
на Печерських пагорбах у Києві. Ніхто не знає, як 
довго воно триватиме (і чи триватиме взагалі) 
після виступу Путіна на сесії Генеральної Асамб-
леї ООН, де російському диктаторові треба буде 
постати перед світовим співтовариством у шатах 
миротворця. Однак ватажок «ДНР» Захарченко 
вже пуб лічно попередив, що готується до наступу 
в глиб України. А коли врахувати, хто за ним сто-
їть… Коротше кажучи, жодних гарантій щодо 
цього «миру» ніхто не дає.

Та й хіба не переконались українці в тому, чого 
варті гарантії навіть провідних світових держав на 
прикладі Будапештського протоколу 1994 року?

Тут усе залежить від внутрішніх процесів сві-
домості лідера РФ, у котрій немає механізмів 
стримування будь-яких авантюр автократа. Не 
можна виключити, що в Путіна виникне ідея роз-
рубати геополітичний вузол одним ударом, себ-
то фронтальним наступом на Київ, Дніпропе-
тровськ, Одесу, поставивши світ перед доконаним 
фактом. Звідки ми знаємо (крім базікання політо-
логів), що такого не буде?

Тому розраховуймо на краще, а готуймося до 
гіршого. Звісно, давати поради нинішній владі 
України — справа невдячна й нікчемна. Її більше 

тривожна тиша. Непередбачуваний ворог змушує тримати порох сухим і чекати удару будь-якої миті 
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сУДЯчи з УсьоГо, стРАтЕГіЯ НиНішНьої  
ВлАДи В Цій ВійНі зВоДитьсЯ До НАміРУ 
«ВіДсиДітисЯ», «ПЕРЕсиДіти» ПУтіНА. оДНАК 
ЦЯ стРАтЕГічНА «мУДРість» ГАРАНтУє ПоРАзКУ

цікавлять традиційні для нашої «еліти» бізнесю-
чі питання. Якщо, згідно з публічно виголошени-
ми на телеканалі «112 Україна» даними Юлії Ти-
мошенко, в Україні на фронт постачають пальне за 
цінами на 30–40% вищими за ринкові, то які мо-
жуть бути поради? Цим керманичам уже нічим не 
допомогти.

Фронтальний наступ військ Російської Феде-
рації цілком можливий. Що може й повинна зро-
бити Україна, щоб убезпечити себе від настіль-
ки небажаних подій? Часу, на жаль, дуже мало. 
Влада (маючи півтора року) його бездарно згая-
ла, всупереч переможно-безвідповідальним зая-
вам своїх речників. Звичайно, не наївся — не на-
лижешся… Те, що треба було в лихоманковому 
режимі робити півтора року, важко виконати за 
два-три тижні путінського «затишшя». А варто 
було б створити систему укріплених районів від 
Чернігова на півночі до Бердянська на півдні, та-
кий собі «східний вал», що прикривав би лівий 
берег Дніпра, систему укріплень навколо Харко-
ва, Дніпропетровська й Запоріжжя.

Необхідна й стратегічна «завіса» на всю дов-
жину кордону з Білоруссю, принаймні доки вона є 
фактичним протекторатом Москви.

Усе це так чи так доведеться робити, якщо ми 
(чи влада України) збираємося залишитися неза-
лежною державою. Саме це є головним і вирішаль-
ним, а зовсім не місцеві вибори, які нічого принци-
пово не змінять. Якщо вже перегони проводити, то 
президентські й парламентські, адже сьогодніш-
ні очільники наочно продемонстрували феноме-
нально низький рівень ефективності.

Бізнесмен Порошенко не раз показував, що не 
здатен бути успішним лідером нації, яка воює, не 
може осмислити весь обсяг завдань, котрі стоять 
перед Україною в особливий період.

За такого тупикового керівництва будь-які ре-
комендації втрачають сенс. Ефективна влада зро-
зуміла б, що, скориставшись передовою в актив-
них бойових діях, слід негайно змінити вище ко-
мандування Збройних сил, призначити на клю-
чові посади талановитих командирів середньої 
ланки, які найкраще проявили себе в реальних 
боях на Сході. До речі, Порошенко вже пристав на 
пропозицію, зокрема, й автора цих рядків щодо 
запровадження в українській військовій ієрархії 
персонального звання «бригадний генерал» для 
тих офіцерів, що особливо відзначились у війні. 
Але тут питання не в погонах як таких, а в забез-
печенні кар’єрного ліфта для військових талан-
тів в обхід радянсько-бюрократичної схеми вису-
вання керівних армійських кадрів. Проблема по-
лягає в тому, як відділити талановитих і здібних 
командирів від бездарних та безнадійних, пере-
давши важелі управління ЗСУ в руки першим і 
позбавивши впливу на командування війська-
ми других. «Бригадний генерал» — це, сказати б, 
кандидат на входження до складу мілітарної вер-
хівки нашої країни. Треба якнайшвидше усунути 
череватих чиновників військового відомства, ко-
трі тільки шкодять справі активізації національ-
ної оборони, всіляко збільшуючи документообіг 
і місяцями не з’являючись на бойових позиціях. 
Солдати й офіцери мають бачити своїх генералів 
і вірити їм. У переможних арміях воєначальники 

часто керували бойовими діями безпосередньо 
на передовій, звісно, ризикуючи власним життям 
і здоров’ям. Чи можна чекати такого від геть зде-
градованих протягом періоду тріумфальної ко-
рупції пострадянських командувачів?

Судячи з усього, стратегія нинішньої вла-
ди в цій війні зводиться до наміру «відсидітися», 
«пересидіти» Путіна. Однак ця стратегічна «му-
дрість» гарантує поразку. Так, укріплення по-
трібні, оборонні бої потрібні, але ніхто не може 
скасувати маневр, мобільні дії, швидку реак-
цію на активність супротивника та нав’язування 
йому власного порядку денного на фронті. Саме 
тому в глибокому тилу без зайвого афішування 
треба сформувати три-чотири мобільні корпуси 
(загальною чисельністю 50–60 тис. бійців), мак-
симально доб ре озброєні, забезпечені всім необ-
хідним (зокрема, і найкращими офіцерськими 
кадрами), що могли б бути використані на най-
загрозливіших напрямках удару військ агресо-
ра, а також самі створювали б загрози ворогу. 
Вони, окрім того, виконували б функцію стра-
тегічного мобільного резерву. Дуже важливою 
для України є система противітряної оборони, 
адже ніхто не може обіцяти, що Російська Феде-
рація й надалі не використовуватиме проти нас 
свої військово-повітряні сили. Наша авіація до-
волі слабка (спасибі Кравчукові, Кучмі, Ющен-
кові та Януковичу), ВПС — це справді наддорогий 
(як і ВМС) вид збройних сил, і аж ніяк не кож-
на країна може собі дозволити володіти сучас-
ною бойовою авіацією. Наприклад, члени НАТО 

Естонія, Латвія та Литва її взагалі не мають. Їх-
ній повітряний простір охороняють бойові літа-
ки інших країн-союзниць: Великої Британії, Ка-
нади, Бельгії, Данії, Нідерландів та ін. Україна 
мог ла б компенсувати брак достатньої кількос-
ті сучасних винищувачів великою кількістю на-
земних систем зенітно-ракетної зброї та засобів 
радіо  електронної боротьби (РЕБ). Тим більше що 
заводи нашого ВПК можуть бути зорієнтовані на 
випуск такої продукції. Однак для цього вся про-
мисловість України має працювати в режимі во-
єнного часу. І влада з усіма її інституціями також. 
Є ще один важливий аспект. Певна частина на-
шої території може бути окупована, а там виста-
чає патріотичного населення, яке реально було б 
згуртувати заздалегідь у партизанські загони й 
підпільні групи. Але влада цього народного па-
тріотичного руху смертельно боїться, відчуваю-
чи, що він об’єктивно спрямований не лише про-
ти зовнішнього ворога України, а й проти того, 
що патріоти називають «режимом внутрішньої 
окупації»…

Наразі я більш ніж певен: «затишшям» ниніш-
ня влада (принаймні в інтересах України) не ско-
ристається ніяк, адже це їй притаманно. 
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«Братній» кордон. Росія з власної ініціативи відмежовується від самопроголошених республік 

Важка невизначеність  
Денис Казанський

Зменшення інтенсивності бойових дій деморалізує бойовиків і мирних 
мешканців окупованого Донбасу 

з
атишшя на фронтах вкотре поставило пе-
ред прихильниками «ДНР» і «ЛНР» пи-
тання: куди рухається їхній корабель і яка 
мета? Чутки про те, що кінець маріонетко-

вих республік, які стали для Росії непотрібною та 
непосильною ношею, стрімко наближається, 
множаться в народі, але сприймаються по-
різному. Хтось приймає їх на віру з надією на по-
вернення стабільності та законності у складі 
України. Хтось, навпаки, не бажає вірити в мож-
ливість возз’єднання з Україною. Непримиренні 
українофоби втішають себе та інших тим, що 
Донбас тихою сапою все ж дрейфує в бік Росії, яка 
ось-ось роздаватиме донеччанам і луганчанам 
свої паспорти й урешті-решт включить Донбас до 
свого складу.

Невизначеність деморалізує тили бойови-
ків і народжує химери. У середовищі сепаратис-
тів тривають мляві конфлікти і звучать взаємні 
звинувачення у зраді. Зокрема, кілька днів тому 
з’явилася інформація про конфлікт навколо ба-
тальйону «Сомалі», який очолює польовий ко-
мандир Гіві. Його причиною стало те, що Захар-
ченко прийняв рішення створити «національ-
ну гвардію» на основі своїх людей і відтіснити на 
другий план людей Гіві. 

Сепаратисти характеризують ситуацію на 
фронті як мляву метушню. Кількість обстрілів 
з обох сторін значно зменшилася, але про повне 
припинення вогню говорити поки що рано. Хао-

тичні обстріли на різних ділянках фронту відбува-
ються майже щоночі. Само собою велика частина 
бойовиків просто не мислить себе без воєнних дій 
в умовах мирного життя і тому робитиме все для 
«продовження банкету».

Хай там як, а набір найманців в армію «ДНР» 
триває і далі. Поки на фронті спостерігається від-
носне перемир’я, бойовики проводять навчан-
ня. Днями під Торезом відбувся так званий танко-
вий біатлон, на якому сепаратисти хвалилися сво-
єю бронетехнікою. Але життя вже показало, що без 
підтримки з Росії всі ці війська не здатні успішно 
вести бойові дії. Тож навчання більше нагадують 
спроби чимось зайняти бойовиків та не дати їхньо-
му бойовому духу остаточно впасти.

Відомий російський блогер Боріс Рожин, який 
підтримує сепаратистів, визнав у своєму допи-
сі, що наступ бойовиків на українські позиції най-
ближчим часом навряд чи можливий. Однак за-
значив, що військторг (тобто Росія) продовжує по-
ставки зброї бойовикам на Донбас: «Стосовно на-
ступу настрої менш оптимістичні, часто згадують 
дебальцевські проблеми, коли нові бригади пока-
зали себе не дуже добре. У цьому плані наступаль-
ні можливості Корпусу на даний момент вельми ту-
манні. 100-ту бригаду РГ формують для того, щоб 
зберегти під Захарченка силовий ресурс, який з-під 
нього висмикнули, перевівши більшу частину осо-
бового складу РГ у Корпус. Щодо «військторгу», то 
там усе по-старому, працює в стандартному режимі. 



Дещо з його роботи періодично просочується в соцме-
режі з причини недоробок військової цензури (яка в 
поточній ситуації дещо розслабилася) і вже традицій-
них косяків окремих військовослужбовців у соцмере-
жах», — написав Рожин.

Разом із тим глава «ДНР» Олександр Захарченко 
під час свого візиту до Докучаєвська закликав населен-
ня готуватися до нової війни з Україною. Втім, подібна 
бойова риторика характерна для ватажка бойовиків, 
який таким чином, найімовірніше, намагається уник-
нути звинувачень у «зливі Новоросії».

«Не факт, що нам знову не доведеться воювати. Так, 
швидше за все, доведеться, і до цього моменту треба 
готуватися. ДНР — це вже не територія України, а не-
залежна держава. Треба запустити роботу з молоддю, 
починаючи зі школи. Аж до організації піонерських 
організацій, щоб діти розуміли, що вони живуть в ін-
шій країні...» — цитує Захарченка сайт «Русская весна».

Визнають у середовищі бойовиків і різке збільшен-
ня потоків контрабанди зброї з Донбасу як в Украї-
ну, так і в Росію. Тисячі незареєстрованих стволів і 
гранат потрапляють до сусідньої держави через Рос-
товську область і далі розтікаються по країні. У пресі 
з’являється інформація, що нелегальну зброю актив-
но скуповують у кавказьких республіках. Для проти-
дії контрабанді на кордоні Луганської області з Росією 
сусіди навіть звели загородження, увінчане колючим 
дротом. Однак, незважаючи на це, у Ростовській об-
ласті спостерігається зростання злочинів, пов’язаних 
із вогнепальною зброєю.

Утримання «ДНР» і «ЛНР» повністю лягло на пле-
чі Росії, якій дедалі важче нести цю непосильну ношу. 
Адже економічна ситуація на самому Донбасі навряд 
чи повернеться до довоєнних показників, поки в регіо-
ні заправлятимуть озброєні до зубів бандити. Уже зга-
даний російський блогер Рожин заявляє, що Росія да-
ватиме гроші маріонетковим республікам лише в тій 
кількості, яка не дасть змоги їм померти з голоду. Од-
нак обіцяного провокаторами навесні 2014 року по-
кращення рівня життя очікувати не варто.

«Стосовно економічної підтримки. Республіки, як 
і раніше, отримуватимуть економічне підживлення з 
Росії, зокрема й фінансове. Велика частина потоків іде 
через Ростов. У цьому плані треба розуміти, що Донбас 
досить довго перебуватиме на частковому утриманні в 
Росії. Наскільки я розумію, поставлене завдання — на-
лагодити життя в стилі «більш-менш», не допустивши 
повторення торішньої гуманітарної катастрофи, і ста-
білізувати ситуацію з фінансами. Молочних рік і кисе-
левих берегів, якщо хтось на них розраховував, можна 
не очікувати», — написав Рожин.

На сьогодні сепаратисти готуються до проведення 
власних виборів, а точніше до імітації виборчого про-
цесу. Справжніх перегонів, зрозуміло, ніхто не чекає, і 
весь спектакль замислюється лише для того, щоб пере-
форматувати склад окупаційних адміністрацій та по-
ставити туди людей Плотницького й Захарченка.

У Донецьку та Луганську, здається, вже розумі-
ють, що від номінальних лідерів «ЛНР» та «ДНР» 
мало що залежить і доля регіону вирішуватиметься 
в Москві. І поки що поведінка Путіна не викликає 
в прихильників приєднання до Росії оптимізму. Ба-
гато хто з них воліє вірити, що РФ «не кидає своїх». 
Така сліпа віра вже призвела до тисяч жертв на Дон-
басі. Схоже, криваві уроки війни йдуть на користь не 
всім його мешканцям. 
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чи надовго?
підготував станіслав Козлюк 

Тиждень опитав волонтерів, чиновників та політиків 
щодо перспектив тривалого перемир’я

РУслАН тКАчУК, 
голова військово-цивільної адміністрації 
трьохізбенки, луганська область:
У Трьохізбенці зараз тиша. проте лишається загроза те-
рактів. постійно знаходять зброю, боєприпаси на Луган-
щині. Найбільша проблема для нас зараз — це міни, роз-
тяжки. Карт мінних полів майже немає, та і як можна 

розмінувати розтяжки? Може бути така ситуація, що один день у нас тихо, 
а наступного вже люди підірвалися.
цього перемир’я досягли несподівано. поки затишшя, хочемо до холодів 
відновити будинки, які лишилися без дахів, скла. Також потрібно замовити 
твердопаливні котли, оскільки немає газу для опалення амбулаторії, 
садка, школи, вцА. Крім того, у нас кілька сіл у сірій зоні. Наразі ми там пе-
ререєстровуємо місцевих, щоб вони могли виїжджати на українську тери-
торію. це кропітка робота, є небезпека надати можливість руху в Україну 
бойовикам. Щоразу треба знову й знову перевіряти людей. Також необ-
хідно забезпечити доставку продовольства в ці райони. Наразі робимо це 
завдяки місцевим магазинам, які влаштовують виїзні лавки. Нещодавно 
визначилися з питанням перетину блокпостів для транспорту, який везе 
дрова, вугілля, продовольство. існує проблема з інформуванням насе-
лення. Мобільний зв’язок у нас поганий, а з телебачення лише центральні 
телеканали, які нічого корисного людям у Трьохізбенці розповісти не змо-
жуть. Тож ми зібрали кошти й поставили невеличку радіоточку на 30 км. 
Тепер плануємо роздати людям радіоприймачі, і можна буде інформувати 
їх про те, що відбувається в районі.
З підготовкою до зими ми не встигли. Щоб отопити Трьохізбенку, потрібна 
ціла колона автотранспорту. Нас може врятувати одне: відновлення газо-
проводу. він, як озвучено, вестиметься не із Сєверодонецька, а зі 
Слов’яносербська (підконтрольна бойовикам територія. — Ред.). А якщо 
такі плани є, то це підтверджує, що тиша надовго.

єГоР соБолєВ, 
депутат фракції «самопоміч»:
За час перемир’я в Збройних силах по-
стало ключове завдання: сформувати 
справжній Генштаб. На жаль, ми не вико-
ристали досвіду бойових командирів і 
далі живемо з пострадянськими генера-

лами на чолі. і це трагедія не тільки солдатів. Завдання но-
мер два: наново набрати суди й прокуратуру, щоб запрацю-
вав закон. і завдання три: забрати по-максимуму державу з 
економіки. У такому разі ми можемо отримати економічне 
зростання, що дало б змогу переозброювати нашу армію.
Я бачу три мінських сценарії, які кожна сторона намага-
ється реалізувати. порошенко, покладаючись на Мінськ, 
хоче виграти війну за незалежність за допомогою західних 
санкцій, економічного придушення російського режиму. 
путін хоче за допомогою Мінська створити всередині Укра-
їни добре озброєні антиукраїнськи налаштовані анклави з 
формально українським законодавством, якими по факту 
керуватиме Кремль. і третій сценарій — сценарій західних 
держав: хай Україна та Росія розберуться між собою без 
проблем для нас. На жаль, жоден із цих сценаріїв не веде 
до реального встановлення миру. і що більше ми обманю-
ватимемо себе, говорячи, що існують інші способи захисту 
незалежності, аніж сильні збройні сили, сильна економіка, 
згуртоване суспільство, то довше триватиме ця війна.

тАРАс чмУт, 
волонтер:
У принципі, перемир’я виконується з 
обох сторін. Є накази про заборону від-
кривати вогонь, навіть якщо стріляють, із 
нашої сторони. і, за даними радіопере-
хоплень, з боку бойовиків також. У цей 

час армія мала б продовжувати бойову підготовку, зай-
матися ремонтом і введенням нової техніки в експлуатацію, 
закупівлею озброєнь, підготовкою лінії оборони, створю-
вати запасні позиції, другу, третю лінії. все це певною мірою 
зараз є. Формуються нові частини, збільшуються штати, від-
буваються заміна й ремонт техніки. це процес повільний, 
швидким він бути не може з певних причин.
Не думаю, що зараз буде значна ескалація конфлікту. На-
ступу з обох сторін бути не може, немає сил і ресурсів. 
Може бути хіба що ситуативне загострення. Стратегічної 
мети ти не досягнеш, лише зазнаєш втрат. Як у бойовиків 
під Мар’їнкою. Якщо Україна спробує піти в наступ, ситуа-
ція буде аналогічна. Наразі все зводиться до замороження 
конфлікту за сценарієм придністров’я. Не думаю, що ми 
якісно контролюватимемо окуповані території, але вони 
нам не заважатимуть.

іГоР лУЦЕНКо, 
депутат фракції «Батьківщина»:
Думаю, що слід очікувати затишшя. Я не називав би це 
перемир’ям. оскільки перемир’я — це факт зусиль двох 
сторін. Ми ж маємо наслідок об’єктивних суспільних і 
військових процесів. виснаження обох сторін, неможли-
вість і небажання активних дій. Усе це логічно перетікає 

в затишшя. У майбутньому можуть з’явитися нові фактори, які спричинять 
ескалацію. Але поки що їх немає. У цей час ми повинні контратакувати. 
Але не у військовій сфері, а на інших фронтах: правовому, політичному та 
економічному. Якби не ініціатива кримських татар із блокування Криму, 
втрачали б час. Але зараз ми контратакуємо на інформаційному фронті. 
це правильно. Знову обговорюється проблема анексії півострова.
Щодо Донбасу: нам треба захиститися від окупованих територій. На відміну 
від Криму звідти стріляють. Тому нам потрібно озброюватися, проводити ви-
школи армії і налагодити систему запобігання терористичним атакам. вияв-
лення таких обстрілів і запобігання їм мають бути. А у випадку вдалого об-
стрілу терористів ми повинні давати жорстку відповідь. Так, це не відповідає 
мінським угодам. Але їх повністю, зрозуміло, ніхто не виконуватиме.
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мУсА мАГомЕДоВ, 
генеральний директор  
Авдіївського  
коксохімічного заводу:
перемир’я дотримуються. За цей час ми 
намагаємося відновити максимум із того, 
що пошкоджено внаслідок обстрілів. Ска-

жімо, на п’ятий день перемир’я змогли розміновувати під-
ходи до лінії електропередач. Латаємо дірки, підвозимо ма-
теріали, виробляємо кокс. Спільно із залізничниками та са-
перами оглядаємо пошкоджені шляхи між Ясинуватою та 
Авдіївкою. Аналогічно працюють і з «тієї» сторони. Намагає-
мося підрахувати завдані збитки. Хоча для відновлення за-
лізниці важливо, щоб з’явилися певні служби, ті самі прикор-
донники, скажімо. відновлюємо місто. Закупили матеріали 
для відновлення мережі опалення, все передали Авдіївці. 
Також допомагаємо лікарні з переїздом в іншу будівлю. Ана-
логічно працюють міські служби. варто зрозуміти, що це ро-
бота, яку потрібно виконати, щоб місто перезимувало. Спо-
діваюся, що відсутність активних бойових дій дасть нам таку 
можливість. Знаю, що є жорсткі команди з боку України не 
стріляти, вони виконуються. Так само, наскільки мені ві-
домо, існують подібні розпорядження з «того» боку. Раніше 
багато говорили, що є неконтрольовані підрозділи з обох 
сторін, які ведуть бойові дії. Як виявилося, все керовано. від-
повідно, якщо буде політичне рішення питання, перемир’я 
буде тривалим, ніхто особливо не стрілятиме. А якщо такого 
рішення не знайдуть, можемо чекати на новий виток кон-
флікту.

єГоР ФіРсоВ, 
депутат фракції  
Блоку Петра Порошенка:
перемир’я є, і воно поки що результа-
тивне. Щодня ми бачимо дані про те, що 
на фронті не загинув жоден військовий і 
жодного солдата не поранено внаслідок 

бойових дій. і так триває вже кілька тижнів. це перемир’я 
важливе для України тим, що є шанс зміцнити свою обо-
рону. Треба враховувати: щодня конфлікт може знову спа-
лахнути з новою силою. це може статися після Генасамблеї 
ооН, після фейкових виборів, якщо вони відбудуться. Як на 
мене, Україні як цілісній державі треба вчитися жити без 
оглядки на Донбас. цей конфлікт, можливо, триватиме рік, 
два, п’ять. він не вирішиться умовно завтра-післязавтра. 
Доки сильна влада путіна, протистояння існуватиме. по-
при це, нам треба реалізовувати свій порядок денний. На-
самперед ідеться про реформу оборонної галузі. А щодо 
окупованих територій, то потрібна політика поміркованої 
ізоляції. поки ця територія не контрольована, поки Мінські 
угоди не виконані (не відведене важке озброєння, не взя-
тий під контроль український кордон), ми не можемо по-
стачати електроенергію, ми не можемо постачати газ, 
здійснювати соціальні виплати. поки що ми йдемо пра-
вильним шляхом, але треба пришвидшуватися в певних 
сферах. починаючи від оборонної галузі й закінчуючи дер-
жавною службою. важко прогнозувати розвиток подій. пу-
тін постійно «качає» ситуацію. і заяви про вибори — це 
таке собі підняття ставок. очільник РФ їхатиме на Гена-
самблею і щось виторговуватиме собі в обмін на скасу-
вання цих «виборів». Ну й варто розуміти: якщо вони відбу-
дуться, кінець мінським перемовинам. 
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Путін не першої свіжості. Фредерік понс презентує книжку про 
російського президента через півтора року  
після її виходу як «новинку»

лабіринт відповідальностей
Алла лазарева, париж

Відносна тиша на Донбасі, загострення в Сирії та приплив мігрантів до ЄС 
дали змогу Росії розпочати нову власну гру на Заході

«А 
зараз я розповім вам, хто такий Пу-
тін», — пообіцяв Фредерік Понс, го-
ловний редактор французького 
ревю Valeurs actuelles («Cучасні цін-

ності») та за сумісництвом лобіст Кремля. У цю 
хвилину з-попід сцени виринув триметровий 
транспарант із написом «Путін — убивця!».

Мить істини, на жаль, тривала недовго. Праців-
ники мерії фешенебельного XVI округу Парижа, де 
пан Понс презентував свою книжку з невибагли-
вою назвою «Путін», змусили українських активіс-
тів негайно піти геть. Знайшовся обурений «учас-
ник конференції», що озвіріло вчепився в україн-
ський прапор, який тримала учасниця протестної 
акції. Тримаючи знамено в руках, дядько на якусь 
секунду замислився та гидливо жбурнув його на 
підлогу, наче шмаття. Просто тобі «деенерівський» 
мітинг... Але в Парижі.

«Не Франція підтягує невиховану промосков-
ську публіку до демократичних стандартів диску-
сії, а, навпаки, російська стилістика завойовує нові 
території», — прокоментував колега-телевізійник, 
який різного бачив, бо не перший рік відстежує 
кремлівських агентів у французьких політичних та 
економічних колах. 

Охороні заборонили пускати назад, у примі-
щення мерії, чотирьох українців у заплямлених 
«кров’ю» футболках із даними про вбитих, пора-
нених та зниклих безвісти за рік війни в Україні. 
«Шкода, що це були не Femen», — поскаржився не-
відомо кому Фредерік Понс і розпочав чергову апо-
логетику господаря Кремля. 

Книжка «Путін» вийшла друком понад півто-
ра року тому. Фахівці видавничої справи сказали б: 
осетрина другої свіжості. Але Понс то за підтрим-
ки російської амбасади, то під егідою пропутінсько-
го «Франко-російського діалогу» не втомлюється 
презентувати свою «новинку». Які проблеми? Росія 
запускає багатоходівку на примирення із Заходом. 
«Усе піде в юшку», — люблять казати французи, за-
кликаючи до оптимального використання ресурсів. 
Щоб добру не пропадати, кремлівське лобі інвента-
ризує все, що має під рукою. 

Часу обмаль: санкції почали даватися взнаки, 
тож Москва поспішає розіграти сирійську карту. Не 
без успіху: Путін уже їде і до Нью-Йорка на засідан-
ня Генеральної Асамблеї ООН у вересні, і до Пари-
жа в жовтні... «Російській дипломатії вдалося ско-
ристатися двома больовими точками західного сві-
ту, — вважає політолог Ремі Дюбуа. — Перша — по-
чуття провини перед бідними й убогими, раніше 
колонізованими народами. Друга — страх перед іс-
ламським радикалізмом. Західний комплекс про-
вини вкупі з небажанням діяти стали тим зручним 

контекстом, у якому Росія відновила свій вплив на 
Близькому Сході».

Лицар на білому коні, себто російський прези-
дент в іпостасі рятувальника світу від глобальної 
«Ісламської держави», вчасно підметушився. Тиж-
день Росії, організований «Франко-російським ді-
алогом» у Національній асамблеї, мерії XVI окру-
гу та в інших паризьких закладах, на диво, збігся 
в часі з новою геополітичною ініціативою Кремля. 
«Економічний час важливіший за політичні труд-
нощі», — наполягає Клод Ґоасґен, депутат, колиш-
ній міністр та господар мерії одного з найдорожчих 
у Парижі XVI округу. 

Ґоасґен — один із десяти французьких депута-
тів, які брали участь у скандальній поїздці через 
Москву до окупованого Криму. «Франція підтри-
мує в Сирії «Аль-Каїду», — не втомлюється повто-
рювати політик, проштовхуючи меседж: Башар 
аль-Асад — це менше зло. Необхідно мерщій скоо-
перуватися з Росією та разом із Асадом повалити 
«ІДІЛ». А потім?

«Франції потрібен такий лідер, як Путін, — по-
ділився Ґоасґен мрією з часописом Figaro. — Кра-
їні потрібен політичний діяч, який вивищувався б 
над іншими». Чи багато хто поділяє таку позицію у 
Франції? Мабуть, ні. Але в політичному класі країни 
не бракує прихильників швидкого згортання санк-
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цій, цілковитого зняття з порядку денного україн-
ської проблематики та відновлення повнокровної 
співпраці з Москвою.

Чи великі в прокремлівського лобі шанси, ви-
користовуючи перемир’я, повністю вивести Укра-
їну на задній план? Однозначно не скажеш. Поки 
в Єлисейському палаці Франсуа Олланд, в уряді 
існує принаймні прагнення зберігати добру полі-
тичну репутацію й не потрапити в тенета черго-
вих маніпуляцій Кремля. Олланд, хоч який він хо-
лодний та ніби відсторонений, на щастя для Укра-
їни, не є жертвою московського гіпнозу, на відміну 
від Ніколя Саркозі, Марін Ле Пен, Жана-Люка Ме-
ланшона та багатьох інших політиків.

Дуже обережний і поміркований міністр закор-
донних справ Лоран Фабіус теж намагається трима-
ти планку, нижче якої не годиться падати. Мабуть, 
також не випадково водночас із Тижнем Росії в Па-
рижі у французькому парламенті відбулися слухан-
ня щодо відмови від поставок Mistral Москві. Опози-
ція на чолі із Саркозі напосілася на команду Оллан-
да, звинувачуючи її в безвідповідальності й намага-
ючись відіграти ситуацію назад. «Якою виявилася 
б наша легітимність у рамках «нормандського фор-
мату», дуже корисного для врегулювання україн-
ської кризи, якби ми здійснили поставки? — контр-
аргументував Фабіус у сесійній залі. — Наскільки ми 
були б переконливими в очах наших європейських 
партнерів, якби, поставивши Mistral, спробували 
просувати важливу для нас ідею європейської сис-
теми безпеки?»

Терміни «відповідальність» та «безвідповідаль-
ність» лунають у контексті російської активності в 
Сирії та спалаху міграції до Західної Європи як оче-
видний маркер. Ліві звинувачують правих в егоїзмі 
та небажанні ділитися з босими та голодними «на-
грабованим у колишніх колоній багатством». Пра-
ві наголошують на обмеженості європейського ре-
сурсу, на ціні, яку треба платити за облаштування 
кожного новоприбулого сирійця або іракця в Єв-
ропі, на небезпеці ісламського тероризму, яка є не 
лише ззовні, а й усередині...

Мир за будь-яку ціну, зокрема і в обмін на замо-
рожування збройного конфлікту на Донбасі в його 
нинішньому стані на довгі роки, — така перспекти-
ва приваблює багатьох політиків Заходу. Перегово-
ри щодо Mistral — зайвий доказ цього. Париж дуже 
зацікавлений не потрапити до арбітражного суду 
через розрив контракту й вирішити проблему з Мо-
сквою «полюбовно», себто за взаємною згодою. 

«Якби ми відмовилися від переговорів із Мо-
сквою щодо Mistral, то наразилися б на довгу про-
цедуру, впродовж якої кораблі треба було б збері-
гати в себе та утримувати без можливості їх прода-
ти. Це коштувало б неймовірно дорого. Таку ситуа-
цію мусили будь-що уникнути», — чесно зізнався в 
Національній асамблеї Лоран Фабіус. І додав, уже 
зовсім відверто: «Чи перестала Росія бути нашим 
партнером? У жодному разі ні!».

Відносне перемир’я на Донбасі, зменшення що-
денних жертв з українського боку у справі, зокре-
ма, багаторівневих франко-російських перегово-
рів — украй доречна обставина для всіх, хто хоче або 
мусить про щось домовлятися з Кремлем. Ілюзію 
нової ситуації, а разом із нею ширше поле для ма-
невру створено. Усім, кому вигідно повірити в міс-

тифікацію під назвою «Росія передумала воювати з 
Україною», карти в руки.

Врешті, московська гра не така складна, щоб її 
не прорахували на Заході. Кожен сподівається ви-
тягти свої каштани з вогню чужими руками. Чи 
усвідомлюють політики Німеччини та Франції від-
повідальність за те, що, перекривши Україні й Гру-
зії шлях до ПДЧ у НАТО, вони, по суті, розв’язали 
руки Москві для агресії спочатку проти Грузії, а по-
тім проти України? Усвідомлюють, але лише на ін-
дивідуальному, морально просунутому рівні. 

Проте підсвідомий комплекс провини перед 
Україною час від часу спрацьовує. У перспекти-
ві наступних переговорів у складі «норманського 
формату» Франція, безперечно, використовувати-
ме затишшя на Донбасі, щоб спростити перемови-
ни з Росією і щодо сирійської війни, і щодо Mistral. 
Але до останнього часу анексія Криму залишаєть-
ся точкою неповернення в офіційному дискурсі й 
фігурує в документах та виступає виключно як не-
законна. Перспектива замороження конфлікту на 
Донбасі більш ніж реальна. Але до зняття санкцій 
із Росії шлях ще довгий. 

миР зА БУДь-ЯКУ ЦіНУ, зоКРЕмА і В оБміН  
НА зАмоРожУВАННЯ зБРойНоГо КоНФліКтУ  
НА ДоНБАсі, — тАКА ПЕРсПЕКтиВА ПРиВАБлює 
БАГАтьоХ ПолітиКіВ зАХоДУ
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Експеримент. від 16 вересня 2015 року в Академії сухопутних 
військ (Львів) та на базі берегової оборони (одеса) введено 
пробну нову систему харчування за аналогом армій країн НАТо 

Комерційне харчування
Богдан Буткевич

Годувати у війську стали краще. Але корупційні схеми в постачанні  
харчів для ЗСУ залишилися

16 
вересня інформпростір підірвали фо-
тографії з двох військових частин в 
Одесі та Львові зі справжнім швед-
ським столом для вояків. У Збройних 

силах стартував експеримент із впровадження 
нової системи харчування. Тиждень вирішив 
зрозуміти загальну ситуацію щодо цих питань у 
ЗСУ й виявив, що тут наразі такі самі авгієві 
стайні, як і в усій системі державного управління. 
І передусім вони мають стосунок до приватних 
компаній, що годують нині наших армійців.

БЕз зміН ВіД 2002 РоКУ
Ситуація з харчуванням ЗСУ від самого початку 
війни на Сході була чи не найболючішою. Мабуть, 
нікому не треба нагадувати про голодних солдатів 
першого періоду конфлікту: цей сором пам’ятають 

усі. Спочатку проблема вирішувалася виключно 
зусиллями волонтерів, які фурами тягли на фронт 
продовольство. Бо ж тоді армія жила згідно з По-
становою Кабінету Міністрів № 426 від 29 березня 
2002 року під довгою назвою «Про норми харчу-
вання військовослужбовців Збройних сил, інших 
військових формувань та осіб рядового, началь-
ницького складу органів і підрозділів цивільного 
захисту та Державної служби спеціального зв’язку 
та захисту інформації», котра аж ніяк не забезпе-
чувала навіть того, що в ній було записане.

Цим документом було встановлено перелік із 
кількох десятків продуктів, які щодня за будь-яких 
умов мали отримувати військові. Щоправда, тра-
плялося там багато невідповідностей: наприклад, 
до раціону входило півкілограма хліба, зовсім не 
потрібного в такій кількості, зате в ньому не було 
води; вихід декотрих продуктів, як-от м’ясо, сир чи 
масло, був надто малий. Але в принципі до пере-
ліку включили всі більш-менш потрібні нормаль-
ній дорослій людині харчі: крупи, макарони, м’ясо, 
рибу, сало, яйця, масло, чай, каву, приправи й на-
віть мед та джем. Проте реальність залишалася да-
лекою від документів.

Родзинкою на торті було те, що перелік не пере-
глядали від 2002 року. А останній перерахунок ко-
штів, які щодня мають бути витрачені на кожного 
бійця, робився у 2008-му, перед першим великим 
стрибком курсу долара (від 5 до 8 грн). Тобто із цим 
списком, який передбачав аж 17 грн на їжу на сол-
дата, наша армія і вступила у війну на Сході.

Але врахуймо, що від 2008 року ЗСУ переста-
ли себе годувати. Так, за каденції міністра Анатолія 
Гриценка було вирішено, що боротися з постійним 
тотальним розкраданням армійських харчів повин-
ні наймані комерційні компанії, як це робиться 
в розвинених країнах. Ідея гарна, бо й справді як 
по-іншому протистояти всюдисущому крадійству 
та продажу товарів наліво? Але в українських умо-
вах, як це майже завжди й буває, вона дуже швидко 
перетворилася на ще одну корупційну годівничку 
для того ж таки командування ЗСУ. Наявність при-
ватників аж ніяк не убезпечувала солдатів від шах-
райських операцій із харчами, внаслідок чого вони 
мусили споживати малоїстівну бурду. Особливо це 
стосувалося зони АТО, куди представники комер-
ційних фірм їхати банально відмовлялися.

Схожа ситуація була із сухими пайками, що їх 
повинні отримувати солдати, коли немає змоги го-
дувати їх нормальною кухнею, тобто під час вико-
нання бойових завдань далеко від району базуван-
ня, на полігоні, марші тощо. Сухпай, установлений 
нормами 2002 року, мало відповідав реаліям армії, 
що воювала. На нього було виділено близько 75 грн.
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УКРАїНсьКА АРміЯ сЕБЕ НЕ ГоДУє —  
лишЕ ПлАтить ГРоші ПРиВАтНим КомПАНіЯм,  
із ЯКими УКлАДЕНо КоНтРАКти

Зрештою, зусиллями Волонтерського десанту в 
Міністерстві оборони було пролобійоване прийнят-
тя Постанови Кабінету Міністрів України № 252 від 
29 квітня 2015 року, що хоча б на рівні норматив-
них документів вносила деякі позитивні зміни в ра-
ціон харчування й склад продуктів. Наприклад, те-
пер до сухпаю та звичайного денного раціону бій-
ця ЗСУ чи МВС входить вода, замість «легендар-
ної» перловки — овочі або каші з м’ясом, передбаче-
на обов’язкова наявність окремо перших та других 
страв, збільшена кількість серветок тощо. Вартість 
набору, зрозуміло, відразу зросла до 100 грн. Одна-
че ключова проблема — з уже згаданими приватни-
ми компаніями-харчовиками — так і не вирішена.

НА ВлАсНий РозсУД
Якість харчування в армії за рік трохи зросла: у 
деяких частинах — дуже, у деяких усе по-старому. 
Згаданий Волонтерський десант намагається за 
неї боротися, навіть відкрили гарячу лінію для 
скарг, проводять постійні інспекції. Але, як ви-
знають самі активісти, доки не буде усунуто сис-
темних причин, проблеми з харчуванням ніяк не 
уникнути.

Отже, як ви зрозуміли, українська армія сама 
себе не годує — вона лише платить гроші тим ком-
паніям, із якими укладено контракти. Вони самі 
закуповують продукти, вони ж таки опікуються і 
процесом приготування їжі, наймаючи для цьо-
го цивільних кухарів. Додамо, що дуже часто, за 
оцінками Волонтерського десанту, щонайменше в 
половині військових частин усе кухонне обладнан-
ня належить приватникам: старе вони просто ви-

везли чи викинули, а натомість завезли своє. Кух-
ні багато де не забезпечені не те, що нормальним 
сучасним реманентом, а й простими електропли-
тами чи м’ясорубками. І якщо постачальник іде із 
цієї частини, то має повне право вирізати й забра-
ти своє начиння.

Усе це в теорії ніби й не є великою проблемою, 
якби не тотальна корумпованість державного апа-
рату, котра призводить до порушень чи не на кож-
ному етапі. Страждають від цього ті ж таки сол-
дати, яким доводиться споживати одноманітну, 
низької якості їжу.

«Щодня вони повинні отримувати ту саму 
кількість тих самих продуктів, — пояснює Діа-
на Петреня, координатор із харчування Волон-
терського десанту в Міністерстві оборони, у своє-
му Facebook. — Оскільки ці продукти закуповують-
ся постачальниками послуги і, будемо чесні, слаб-
ко контролюються під час потрапляння в части-
ну, то якість, м’яко сказати, залишає бажати кра-
щого. А вже якщо врахувати, що готують їх куха-
рі, які працюють у постачальника і яким, за вели-
ким рахунком, пофіг, що там і як у них готується, 
то переварені макарони, каша-розмазня, те саме 
меню практично щотижня тощо — цілком законо-

Вінниця

Донецьк

Луганськ

СХЕМА НАДАННЯ ПОСЛУГ З ХАРЧУВАННЯ 
(ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ПРОДОВОЛЬСТВОМ) СУБ'ЄКТАМИ  
ГОСПОДАРЮВАННЯ  У 2015 РОЦІ

Дніпропетровськ

Житомир

Запоріжжя

Івано-Франківськ

Київ

Кіровоград

Луцьк

Львів

Миколаїв

Одеса

Полтава

Рівне

Суми

Тернопіль

Ужгород

Харків

Херсон

Сімферополь

Хмельницький
Черкаси

Чернігів

ТОВ 
«УКРПРОДАКОРД ОР»
у Чернігівській області 

ТОВ «УКРПРОДАКОРД ОР»
у м. Києві, м. Боярка, 

м. Бориспіль, м. Бровари,
м. Ірпінь, м. Гостомель

ТОВ «УКРПРОДАКОРД ОР»
у Київській та Житомирській областях 

ТОВ «АВІКА»
у Харківській, Полтавській,

Сумській, Луганській областях 

ТОВ «ГЕУС-ГРУП»
у Донецькій, Дніпропетровській,

Запорізькій, Кіровоградській областях 

ПП «АРТЕК-СОЮЗ»
в Одеській, Миколаївській
та Херсонській областях 

ТОВ «ГЕУС-ГРУП»
у Хмельницькій, Черкаській,

Вінницькій областях

ТОВ «ГЕУС-ГРУП»
у Рівненській,

Тернопільській, Чернівецькій,
Закарпатській, Івано-Франківській,

Львівській, Волинській областях 
КНУ, КПІ, НАУ 

Всього 142 035

ТОВ «ГЕУС-ГРУП» 62 000 Генкін Аркадій Володимирович

ПП «АРТЕК-СОЮЗ» 22 175 Сердюк Олександр Васильович

ТОВ «УКРПРОДАКОРД ОР» 38 620 Дешпетко Микола Васильович

ТОВ «АВІКА» 18 000 Комаров Владислав Олегович

Центр громадського харчування
КНУ ім. Т. Шевченка

620 Колесник Надія Федорівна

Комплекс громадського
харчування ВІТІ ДУТ 

600 Згуровський Михайло Захарович

Національний авіаційний
університет 

20 Кулик Микола Сергійович
 

Підприємство Директор
Особовий

склад

За даними Міністерства оборони
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мірний підсумок. Ні, є, звичайно, і винятки, але все 
одно процес завжди залежить від совісті тієї чи ін-
шої людини. При цьому впливу з боку армії на ньо-
го не дуже багато».

А ще згадаймо постійні махінації зі складом 
харчів, використання так званих норм заміни — ра-
дянського пережитку, який дозволяє давати за-
мість продуктів у меню подібні, зі схожою калорій-
ністю. Іноді в цьому й справді є сенс: наприклад, 
як ти довезеш готове м’ясо в зону АТО? Зрозуміло, 
треба відправляти туди консерви. Але, користую-
чись цією нормою, постачальники дуже часто за-
мінюють гречку чи рис перловкою (а що, це ж так 
само крупа). Або замість реального м’яса чи риби 
видають консерви просто в частинах, у місці по-
стійної дислокації. І вплинути на це може хіба що 
командир підрозділу або начальник продовольчої 
частини, де все діється, — за наявності доброї волі 
й, голов не, неучасті в корупційних схемах. А на 
подібних замінах можна чимало заробити: за до-
говором ти повинен постачати телятину, реально 
замість неї видаєш консерви, але гроші тобі пла-
тять як за м’ясо. Чи, ще цікавіше, маєш замовити 
на 2 тис. кКал, то замовляєш на цю суму овочів за-
мість риби чи м’яса. Чистий прибуток.

Іще однією чималою проблемою є харчуван-
ня в зоні АТО. Адже цивільні кухарі та постачаль-
ники абсолютно не палають бажанням їхати під 
кулі. Тому на початковому етапі війни не пооди-
нокими були випадки, коли цілі з’єднання зали-
шались узагалі без їжі. Тепер розроблено систему 
постачання харчів до великих тилових центрів на 
кшталт Красноармійська чи Курахового: їжу або 
довозять туди, або вже там готують приватники. 
А звідти на передову доправляють самі військові. 
Саме тому зараз волонтери МО лобіюють питання 
повернення штатних військових кухарів у кожну 
частину, щоб людина відповідала за те, що і з чого 
вона готує, живучи та харчуючись щодня з тими, 
для кого це все й передбачено. Тобто з військово-
службовцями.

сімЕйНий ПіДРЯД
Та найважливіше питання: що ж це за компанії, 
котрі годують армію, і кому вони належать? Отже, 
на цей момент, ЗСУ обслуговують чотири підпри-
ємства: ТОВ «ГЕУС-ГРУП», ПП «АРТЕК-СОЮЗ», 
ТОВ «Укрпродакорд ОР» і ТОВ «АВІКА». Цікаво, 
що всі вони зайшли на ринок іще 2008 року й 
жодного разу не змінювалися. Незалежно від 
ефективності їхньої діяльності та міри вико-
нання угод. Останнього, як ми бачимо, у нор-
мальному обсязі всі ці роки не було, та й зараз усе 
йде з дуже великим скрипом.

Ще цікавіше простежити, кому вони належать. 
А зробити це дуже нелегко, бо фірми зареєстрова-
ні на абсолютно нікому не відомих осіб без шлей-
фу, цілком офіційно й легально. Воювати з цими 
бізнес-структурами дуже складно, бо, з одно-
го боку, їм належить тьма кухонного устаткуван-
ня, яке ні за що буде купувати в разі усунення при-
ватників. А з другого — їх дуже важко замінити, бо 
альтернативи в Україні майже немає: ці компанії 
чітко заточені під армійське харчування. І як ви-
знають у МО, у разі розірвання контракту миттєво 
їх замінити ніким. Це навіть не кажучи про те, що 
будь-які зміни щодо харчування в бюджеті наразі 
блокують у Міністерстві фінансів.

Волонтерський десант намагався проводи-
ти власне розслідування, але марно. Ініційоване 
Тижнем — триває, однак уже зараз, із власних 
джерел у МО та експертному середовищі, нам ві-
домо, що двох найбільших годувальників армії 
пов’язують із людьми з Генерального штабу та ви-
щого керівництва МО, що мають підтримку в Мі-
ністерстві фінансів. Точніше з їхніми родичами. 
Ми не можемо наразі називати конкретні пріз-
вища, бо чітких доказів бракує, однак є всі озна-
ки того, що ці компанії створені високопосадовця-
ми МО спеціально під виграш тендера з харчуван-
ня армії.

У приватних бесідах представники міністерства 
нам називали, зокрема, прізвища екс-міністра обо-
рони Михайла Єжеля та командувача Сухопутних 
військ Анатолія Пушнякова. До речі, ще в серпні 
2014 року Генеральна прокуратура висунула пер-
шому з них підозру в справі щодо знищення тило-
вого забезпечення української армії. Було відкри-
то понад 50 кримінальних проваджень. Проте ре-
зультатів немає досі.

Не менш цікаво те, що інші дві компанії кіль-
ка разів у пресі пов’язували не з ким іншим, як із 
сірим кардиналом часів Януковича Юрієм Іваню-
щенком. Він, подейкують, викупив цей бізнес у 
тих-таки генералів за часів свого розквіту, у 2010–
2011 роках. Мова передусім про так звану компа-
нію АВІКА, хоча наразі чітких документальних 
свідчень цього нікому знайти не вдалося. У будь-
якому разі маємо ситуацію, коли армійське харчу-
вання цілком належить чотирьом монополістам, 
які розділили між собою весь ринок більш-менш 
відповідно до меж оперативних командувань. Що 
із цим робити, не знають навіть ті, хто хоче усуну-
ти ці компанії зі схеми.

Наразі Волонтерський десант розпочав експе-
римент із системою харчування в Академії Сухо-
путних військ у Львові та на базі берегової оборо-
ни в Одесі. Його учасники передусім хочуть віді-

«Дерев’яно м’ясо». Часто на столах бійців 
трапляються ті самі наїдки, з яких сміялися солдати 
ще в радянських дембельських альбомах
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йти від системи одноманітної їжі, обмеженої наве-
деним переліком. Натомість розробили новий, що 
складається із 248 позицій продуктів, де є і йогур-
ти, і банани, і ковбаси, і м’ясо, і навіть замороже-
на спаржа.

«У каталозі існує два показники: вар-
тість за добу й калорійність, — пояснює Діа-
на Петреня. — Тобто це спеціально розроблена 
комп’ютерна програма, у якій начпрод формує 
меню (рецептура, технологічні карти приготу-
вання, калорійність). Він зобов’язаний вибрати 
певну кількість калорій, а також перше-друге-
салат-компот і при цьому зробити замовлення 
на певну суму для однієї людини. Програма не 
дозволить не виконати бодай одного з пунктів. 
Ситуація типу на 3000 кКал узяти 50 мішків ка-
пусти не пройде, каталог просто не дасть змо-
ги сформувати заявку на привезення продуктів. 
При цьому якщо ми сьогодні їмо дешеву ячну 
кашу й малокалорійні курку з овочевим супом, 
то, хоч-не-хоч, а доведеться добирати суму й ка-
лорії, наприклад ковбасою, сиром, або ще чи-
мось смачненьким».

Окрім того, планується обкатати введення сис-
теми індивідуальної електронної картки для кож-
ного військовослужбовця. Щоб стати на облік хар-
чування, достатньо буде провести нею по скане-
ру в їдальні, а не бігати з папірцем і ставати «на 
довольствие». Це допоможе уникнути махлюван-
ня на кількості людей, що харчуються. «І щодня 
в нас буде розуміння, скільки саме осіб сьогодні 

їло, — продовжує Діана Петреня. — Це порятує нас 
від чаклунських ситуацій, коли згідно з папера-
ми обідало 140 бійців, а насправді 600». Так само 
в електронному вигляді має відбуватись і процес 
видачі-прийому продуктів на склад. Заплановано 
й закупівлю нового кухонного устаткування, що 
має належати армії.

Волонтери також воліють, щоб МО саме заку-
повувало продукти. «Але має бути не 100 т кру-
пи, 100 т м’яса тощо, а можливість у межах певної 
суми замовляти в постачальника будь-яке найме-
нування з каталога, — підкреслює Петреня. — Під-
везення ним продуктів — раз на тиждень, швидко-
псувних — раз на один-три дні. Кухарів та обслу-

говуючий персонал набрали в штати підрозділів, 
частина військових, частина цивільних. Тепер ку-
харі та обслуга — прямі підлеглі начпрода».

Звичайно, чи вийде щось остаточно зміни-
ти в гігантській корумпованій системі МО, зале-
жить від політичної волі найвищого керівництва. 
А воно наразі не зробило нічого, щоб розірвати ко-
рупційне коло в питанні компаній-харчовиків. 

ХАРчі ДлЯ зсУ ПостАчАють чотиРи 
ПіДПРиємстВА. ЦіКАВо, що Всі ВоНи  
зАйшли НА РиНоК іщЕ 2008 РоКУ  
й жоДНоГо РАзУ НЕ зміНюВАлисЯ
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Постріл собі в ногу
Угода про притулок для біженців між усіма країнами ЄС —  
єдиний спосіб урятувати вільне пересування Європою

П
одії біля кордонів Європи часто сигналізують 
про доленосні зміни. Радянська блокада Бер-
ліна в 1948 році передвістила початок холод-
ної війни. Знесення угорського паркану на 

кордоні з Австрією в травні 1989-го поклало край ра-
дянському пануванню в Східній Європі ще за кілька 
місяців до того, як комуністичних лідерів знесло хви-
лею протестів. Нині часткове відновлення прикор-
донного контролю Німеччиною та Австрією, спря-
моване на те, щоб зупинити наплив біженців і мі-
грантів, віщує різкі зміни: підрив, а може, й кінець 
Шенгенської безвізової зони — одного з найбільших 
досягнень Європейського Союзу.

За останні два десятки років будь-який мешка-
нець 26 європейських країн Шенгенської зони, зо-
крема деяких, що не входять до ЄС (за винятком 
Британії та Ірландії), міг подорожувати в межах цієї 
зони без митного чи паспортного контролю. Шен-
генська угода, названа на честь містечка в Люксем-
бурзі, де її було підписано, спростила торгівлю та 
пересування і стала відчутним виявом «дедалі тіс-
нішого єднання» ЄС.

Але, як і інший грандіозний проект — євро, Шен-
ген — це лише частковий акт інтеграції: зов нішні 
кордони, міграційна політика й забезпечення пра-
вопорядку залишаються в руках національних уря-
дів. Як і у випадку з євро, дестабілізував Шенген і 
попсував відносини між членами ЄС зов нішній 
удар. Наплив мігрантів виявив неефективність пра-
вил надання притулку в Євросоюзі. Біженці пови-
нні шукати притулку в першій же країні ЄС, до якої 

потрапляють. Зазвичай це Італія або Греція. Але 
Шенген дає їм змогу легко дістатися до тієї країни, 
де найпростіше буде отримати статус або де вони 
можуть знайти друзів, родичів і роботу.

Багато з них прямують до заможної, щедрої Ні-
меччини. Канцлер Анґела Меркель спочатку зне-
хтувала правилами, щоб зберегти Шенген, — усе це 
на тлі зворушливих сцен, де німці тепло приймали 
біженців. Але коли ситуація вийшла з-під контро-
лю, Меркель захотіла навести в цій системі поря-
док. Тому Німеччина запровадила контроль на кор-
доні з Австрією, яка, своєю чергою, теж обмежила 
рух через кордон з Угорщиною, а та почала саджати 
за ґрати нелегалів, що перетнули кордон із Сербією.

Правила Шенгену дозволяють країнам запрова-
джувати тимчасовий контроль у разі надзвичайних 
ситуацій. Але дії Німеччини мають потужні наслід-
ки. Якщо така велика країна в центрі ЄС може пору-
шити негласне табу, призупинивши дію Шенгенської 
угоди, то інші наслідуватимуть її приклад без тіні до-
кору сумління. У Франції, наприклад, політики з цен-
тристських та ультраправих партій можуть уже ак-
тивно працювати на скасування Шенгену.

Тимчасове призупинення дії Шенгену допоможе 
Європі в подоланні кризи біженців, що, не виключе-
но, затягнеться на роки, як мертвому припарка: мі-
гранти, які прибувають до Європи, шукатимуть слаб-
ких місць уздовж кордонів і прориватимуться через 
них. Подолання її потребує втручання ЄС на кожно-
му етапі — від домагання перемир’я в Сирії до допо-
моги Туреччині та Лівану, де кількість біженців не-
змірно більша. Особливо важливо, щоб у себе вдо-
ма європейці розділили зобов’язання з надання при-
тулку, хоч би як важко це було. (Якщо біженців від-
правляти до менш привабливої для них країни, вони 
можуть через відсутність кордонів одразу повертати-
ся до Німеччини.) Але німецьку гостинність, схоже, 
поділяють небагато країн. На зустрічі міністрів вну-
трішніх справ 14 вересня східноєвропейські держави 
заблокували плани щодо розподілу 120 тис. біженців 
по всіх країнах ЄС за квотним принципом.

Підхід «розори сусіда» недалекоглядний. Зре-
штою він призведе до розпаду Шенгенської зони, і 
європейську свободу буде втрачено. Уявлення, що 
лідери ЄС можуть діяти узгоджено заради спільно-
го інтересу, зазнає чергового удару. Нинішня кри-
за вже й так посилила популістські партії, що висту-
пають проти мігрантів та ЄС. Хаос і брак ефектив-
ного управління лише зміцнюватимуть їхні позиції 
й аж ніяк не допоможуть прибічникам єдиної Єв-
ропи довести переваги членства в ЄС на майбутньо-
му референдумі у Великій Британії. Якщо єврозона 
далі стагнуватиме, Британія вийде з ЄС, а європейці 
більше не зможуть безперешкодно подорожувати, у 
них, імовірно, виникне запитання: а в чому, власне, 
сенс існування ЄС? 

Кордони не допоможуть. Наплив мігрантів виявив неефективність 
правил надання притулку в Євросоюзі
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місце для дам
Францію представляє більше жінок-послів

Н
априкінці кожного літа французька ди-
пломатична служба скликає всіх своїх по-
слів із цілого світу до Парижа на тиждень 
мозкового штурму й витонченої кухні. За-

звичай товариство збирається монохромне, се-
реднього віку, із самих чоловіків. Однак цього 
року його кардинально змінили шовкові шалі та 
кольорові жакети, майже третину французького 
дипломатичного корпусу становило жіноцтво 
(для порівняння: у Британії на нього припадає 
19%, а у США — 26%).

Франція змінила статус жінок-дипломатів, 
хоча цей факт малопомітний за межами зовніш-
ньополітичного світу. Нині жінки — це аж 48 її по-
слів (рекордна кількість); торік вони здобули 29% 
усіх нових амбасадорських посад — на 11% більше 
порівняно з 2012-м. «Зараз ми досягли критичної 
маси, — сказала одна з них. — Наша присутність пе-
ретворилася із вражаючого явища на буденне».

Це відбулося не без поштовху держави, а для 
декого й не без десятиліть розчарування. Кіль-
ка років тому комісія, що підбирає номінантів на 
дипломатичні пости, з’ясовувала, чи в однієї кан-
дидатки «досить широкі плечі» для відповідаль-
ної посади за кордоном (котру та пані таки діста-
ла). Але у 2012-му Франція вирішила зарезервува-
ти частину вищих державних призначень для жі-
нок, і до 2018-го таких має бути 40%.

Міністерство закордонних справ могло б про-
сто «виконувати план» — відправляти дипломаток 
послами на далекі острови та в екзотичні королів-
ства. Натомість дам призначають на найпрестиж-
ніші посади (Сільві Берманн — у Лондон, Катрін 
Колонна — у Рим), а також на стратегічні (Ізабель 
Дюмон — в Україну, Мартін Доранс — у Пакистан). 
Берманн, яка вільно розмовляє мандаринською, 
раніше була послом у Пекіні. Чи приносить із со-
бою щось нове жінка-посол? Окрім лінгвістичного 
вибору між «пані амбасадорка» (більше до вподо-
би деяким молодим дипломаткам) і «пані посол» 
(преференція Берманн — аби не подумали, ніби 
вона дружина якогось посла), навряд чи. «Автори-
тет жодним чином не залежить від того, чоловік ти 
чи жінка», — заявила одна дипломатка.

Однак найважливіший момент може поля-
гати ось у чому: зменшення кількості послів-
чоловіків робитиме менш консервативним націо-
нальний імідж у час, коли дедалі більше рахують-
ся з «м’якою» силою. Фемінізація, схоже, справ-
ді стала частиною масштабнішої кампанії Фран-
ції, спрямованої, як казав міністр закордонних 
справ Лоран Фабіус, на «оновлення нашої гло-
бальної дипломатії для ХХІ століття». До речі, мі-
ністром закордонних справ перед його попере-
дником була жінка — Мішель Алліо-Марі. 

Київ (вул. Лисенка, 3):
28 вересня, 18:00 — володимир Лис та Надія Гуменюк. 
презентація нових книжок. Спільно з видавництвом 
«Клуб Сімейного Дозвілля».
29 вересня, 18:00 — презентація книжки Маріуша 
Коженьовского «За золотими ворітьми».  
Спільно з видавництвом «Дух і Літера» та польським 
інститутом у Києві.
1 жовтня, 18:00 — презентація книжки «Українська 
Держава. Документи і матеріали». Спільно з 
видавництвом «Темпора».
2 жовтня, 18:00 — презентація книжки Тірци Атар 
«від війни плачуть».  
Спільно з видавництвом Старого Лева.

львів (просп. Свободи, 7):
28 вересня, 18:00 — публічна подіумна дискусія 
на тему «проблематика переселенців в Україні. 
Громадянське суспільство як посередник для подолання 
конфліктів та порозуміння». Спільно з інститутом 
міжнародних відносин у сфері культури (Німеччина) та 
українсько-німецьким проектом «Київські діалоги».
29 вересня, 18:00 — презентація книжки Тірци Атар 
«від війни плачуть». Спільно з видавництвом  
Старого Лева.

Харків (вул. Сумська, 3):
28 вересня, 19:00 — дискусія: «Уяви свою уяву, 
або Як пишуть фантасти». Модератор Антон Бойко.
29 вересня, 18:00 — Лекція від співавторів книжки про 
харківський фронтир та досягнення німців у регіоні. 
Захід відбувається в межах Тижнів Німеччини в Харкові.
30 вересня, 18:30 — читання німецьких поетів 
сучасності й класиків мовою оригіналу, а також 
їх перекладів. За участю харківських поетів, учнів 
спеціалізованих шкіл, німецькомовних студентів. Захід 
відбувається в межах Тижнів Німеччини в Харкові.
2 жовтня, 18:00 — Кінгочитання. Модератор Дарина 
Мартинова.

луцьк (вул. Лесі Українки, 30):
30 вересня, 18:00 — презентація книжки «вересові 
меди» Надії Гуменюк. Модератор ольга Ляснюк.

із повним переліком заходів та його можливими  
змінами ви можете ознайомитися в Книгарні «є» 

у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua

інформацій партнер

28 вересня — 2 жовтня 
чекаємо вас на таких заходах у Книгарнях «Є»
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У середині вересня польща і Швеція підписали угоду про військову 
співпрацю. вона передбачає спільні військові навчання та проекти, а 
також започаткування стратегічного діалогу між варшавою і Стокголь-
мом. На спільній прес-конференції з нагоди її підписання міністр обо-
рони польщі Томаш Семоняк заявив: «Балтика, яка раніше була мо-
рем миру, стала морем небезпеки». Його шведський колега петер 
Ґультквіст сказав, що збільшення присутності російських військових ко-
раблів та авіації в регіоні підштовхнуло королівство до ухвалення 
«двох стратегічних рішень»: підвищення видатків на оборону на 11% 
за наступних п’ять років та зміцнення співпраці з НАТо загалом і де-
якими його країнами зокрема.

Альтернатива НАто
Едвард лукас

Р
осійська політика залякування сусідів по ба-
сейну Балтійського моря лише пришвид-
шила співпрацю між ними. Швеція розгля-
дає можливість участі в об’єд  на них екс-

педиційних силах НАТО. Останні розгорта-
тимуться у відповідь на будь-яку провока-
цію РФ у Естонії, Латвії та Литві — найураз-
ливіших державах Альянсу. Стокгольм що-
йно поглибив двосторонні військові кон-
такти з Варшавою — мілітарним великова-
говиком регіону. Нечисленна, але впли-
вова у Швеції Партія центру на своєму 
з’їзді 24 вересня вирішуватиме, чи не відмо-
витися від антинатовської позиції.

Така реакція не мала б нікого дивувати. Ро-
сійські військові літаки випускають теплові паст-
ки в бік шведських винищувачів, які вилітають 
на їх перехоплення; служба держбезпеки королів-
ства відкрито заявляє, що РФ — найбільша загроза 
для його розвідувальних структур. Напад росіян на 
Україну змусив навіть наймиролюбнішу державу 
Скандинавії зрозуміти: поруч країна, яка не визнає 
міжнародних норм. Кремль тим часом обурюєть-
ся. «Членство Швеції в НАТО матиме політично-
військові та зовнішньополітичні наслідки й вимага-
тиме відповідних заходів від Росії», — заявив міністр 
закордонних справ останньої. На це Стокгольм, де 
нині при владі червоно-зелений коаліційний уряд 
(соціал-демократів та зелених. — Ред.), котрий, влас-
не, не дуже прагне до Альянсу, відреагував різко.

У Фінляндії — іншій країні регіону, що не вступа-
ла до НАТО, панує цікавість, змішана із занепокоєн-
ням. Фіни не хочуть, щоб їх заскочили зненацька, як 
у 1990-му, коли Швеція раптом заявила про своє ба-
жання вступити до Європейського Союзу.

Дебати щодо північноатлантичного вектора у 
шведів відбуваються швидше, ніж у фінів. Фінський 
президент Саулі Нійністе нещодавно критично ви-
словився про ідею захисту його країною балтій-
ських сусідів: «Фінляндія не в тому становищі, щоб 
пропонувати іншим гарантії безпеки, яких ми на-
віть самі не маємо».

Теоретично це не так. Фінляндія — член ЄС, тож у 
неї є право на захист згідно з «положенням про солі-
дарність» Лісабонської угоди, у якому сказано:

«Якщо держава-член стає жертвою збройної агре-
сії на своїй території, інші держави-члени зобов’язані 
надати їй допомогу і сприяння всіма наявними спо-
собами згідно зі ст. 51 Хартії Об’єднаних Націй про 
самозахист».

Це означає, що в разі нападу на Фінляндію ре-
шта країн ЄС повинна прийти їй на порятунок. 
І що у випадку атаки на держави Балтії Гельсінкі 
має таке саме зобов’язання стосовно них.

Заяви президента Нійністе були сприйняті як 
ляпас пронатовському лобі. Але їх можна витлу-
мачити і в інший спосіб: фінський лідер поперед-
жає співвітчизників про небезпечне сусідство й 
про те, що невходження до регіональних безпе-
кових структур має свої недоліки, із підтекстом, 
що вступ передбачає переваги.

Як я казав нещодавно під час виступу, органі-
зованого Атлантичною радою в Гельсінкі, дебати 
про НАТО зараз мають другорядний і навіть егоїс-
тичний характер. Викрутаси дипломатичного про-

цесу та політичних процедур не вирішать нагальних 
і актуальних проблем, що постали перед регіоном. 
Майже щодня російські військові літаки пролітають 
небезпечно близько до цивільних авіаційних марш-
рутів, причому система розпізнавання «свій-чужий» 
у них вимкнена. Кілька разів насилу вдалось уник-
нути катастрофи. Цікаве рішення запропонував лон-
донський аналітичний центр «Європейська мережа 
лідерства» (European Leadership Network) — воно за-
слуговує на цілковиту підтримку всіх країн регіону. 
Пропозиція передбачає встановлення спеціального 
режиму авіаційної безпеки із застосуванням правил, 
вироблених під час холодної війни, а також режиму 
для повітряного простору вздовж китайського узбе-
режжя. Хоч би яку позицію вони займали стосовно 
НАТО, і Фінляндія, і Швеція повною мірою зацікав-
лені в безпеці повітряного простору над Балтійським 
морем. І якщо Росія відмовиться взаємодіяти з ними 
в цьому, їм буде вкрай важливо примусити її до діа-
логу колективним тиском.

Узагалі поле для практичної співпраці тут вели-
чезне: сюди можна включити обмін розвідувальни-
ми даними, спільні закупівлі армійського обладнан-
ня, військові навчання, боротьбу з організованою 
злочинністю і т. ін. Що міцнішою буде співпраця 
країн Північної Європи в царині регіональної безпе-
ки, то менше загроз для них становитиме Росія. Від-
так членство в НАТО може виявитися не настільки 
суперечливим питанням. А може, не настільки вже 
й необхідним. 

що міЦНішою БУДЕ сПіВПРАЦЯ  
КРАїН ПіВНічНої єВРоПи В ЦАРиНі 
РЕГіоНАльНої БЕзПЕКи, то мЕНшЕ 
зАГРоз ДлЯ НиХ стАНоВитимЕ РосіЯ
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Політ на електриці
Незабаром у повітря можуть здійнятися незвичні з вигляду  
літаки на електричних та гібридних двигунах

К
оли пілот-випробувач Airbus Дідьє Естейн у 
липні здійснив переліт через Ла-Манш на 
двомісному літачку E-Fan з електродвигуном, 
європейський аерокосмічний велет, котрий 

його сконструював, особливо наголошував, що по-
літ не варто розглядати просто як рекламний трюк. 
Насправді в Airbus так серйозно ставляться до теми 
електродвигунів, що готові поставити модель E-Fan 
на потік як тренувальний літак. Він надійде в про-
даж до кінця 2017 року, а за ним з’явиться чотири-
місна версія.

Про створення набагато більших пасажирських 
літаків з електричними та гібридними двигунами 
думають не тільки в Airbus. Як і в автомобілях, елек-
тромотор пропонує цілу низку переваг порівняно з 
поршневим чи реактивним. Сучасні електричні дви-
гуни із цифровим керуванням мають великий крут-
ний момент — обертальну силу, яка однаково успіш-
но приводить у рух пропелери, лопаті й колеса. Крім 
того, електрична енергія безшумна, чиста й дуже на-
дійна, і в електродвигунах зношується чи ламається 
менше деталей. Щоправда, батареї не забезпечують 
звичайної бажаної дальності польоту: E-Fan пролітає 
на літієво-іонних близько години із 30-хвилинним 
запасом. Цього може вистачити для практичного за-
няття, але не для пасажирського авіалайнера. Однак 
батареї постійно вдосконалюються, а що літаки ма-
ють довгий термін експлуатації (Boeing 747 уперше 

здійнявся в повітря 1969 року), то інженери працю-
ють над проектами, націленими далеко в майбутнє.

Особливо їх приваблює в електричних двигу-
нах те, що останні дають змогу створити літаки ра-
дикально відмінного типу, як-от концепт Airbus 
E-Thrust. Задум полягає в тому, що замість підві-
шування великих і важких реактивних двигунів під 
крилом, в інших частинах літака можна встановити 
більше малогабаритних і легших лопатей або пропе-
лерів з електричним приводом. Зробити таке з вико-
ристанням значної кількості невеликих звичайних 
двигунів було б складно, і це призвело б до збільшен-
ня ваги. Але електричні двигуни дають реальну мож-
ливість втілити цей концепт, названий «розподіле-
на електрична тяга» (distributed electric propulsion, 
DEP), у життя. Перевага розподілення потужності 
полягає в тому, що за рахунок неї можна збільши-
ти потік повітря над крилами й таким чином забез-
печити більшу економічність під час польоту. «DEP 
уможливлює фундаментальні зрушення у проекту-
ванні літаків», — каже Марк Мор, головний розроб-
ник електричних аеропланів у дослідному центрі 
НАСА в Ленглі, штат Вірджинія.

НА злітНій смУзі
НАСА проводить випробування DEP-крила, вста-
новленого на вантажному автомобілі, який руха-
ється з великою швидкістю дном висохлого озера на 
базі ВПС «Едвардс» у Каліфорнії. На передньому 
краї крила змонтовано 18 невеликих електричних 
пропелерів. Наступний крок — проект під назвою 
Sceptor («Скіпетр»): крило звичайного легкого чо-
тиримісного літака (у цьому випадку двомоторного 
італійського Tecnam P2006T) замінять DEP-крилом, 
на якому буде встановлено кільканадцять пропеле-
рів з електричним приводом. Sceptor почне польотні 
випробування у 2017 році.

Ряд маленьких пропелерів на моделі Sceptor 
збільшить підйомну силу літака за нижчих швидко-
стей, що дасть йому змогу здійматися в повітря і при-
землятися на коротших злітно-посадкових смугах. А 
ще завдяки цьому можна буде зробити крило вуж-
чим (навіть до третини ширини крила звичайного лі-
така) і цим зменшити вагу та заощадити витрати на 
пальне. Зазвичай крило легкого аероплана має від-
носно велику площу, щоб запобігти звалюванню (це 
трапляється на малих швидкостях польоту, коли воно 
не забезпечує достатньої підйомної сили). Але великі 
крила не дуже економічні за крейсерських швидко-
стей, бо спричиняють значний аеродинамічний опір. 
Крила моделі Sceptor будуть оптимально спроектова-
ні саме для цього випадку, але водночас забезпечува-
тимуть достатню підйомну силу, щоб не допустити 
звалювання під час зльоту чи приземлення.

Крило буде здатне й на інші «витівки». Швид-
кістю кожного електричного пропелера можна ке-

Нова концепція. НАСА проводить випробування DEP-крила: 
на ньому 18 невеликих електричних пропелерів,  
що мають забезпечити більшу підйомну силу  
на нижчих швидкостях і заощадити споживання пального
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НиНішНі БАтАРЕї НЕ зДАтНі  
зАБЕзПЕчити зВичАйНУ 
БАжАНУ ДАльНість ПольотУ

рувати окремо, що дає змогу змінювати конфігу-
рацію потоку повітря по крилу, пристосовуючись 
до швидкої зміни умов польоту, наприклад пори-
вів вітру. Під час польоту на крейсерській швид-
кості найближчі до фюзеляжу пропелери можна 
буде згортати, залишаючи роботу для пропелерів 
на кінці крила. Якщо польотні випробування «Скі-
петра» пройдуть успішно, цю технологію можна 
буде застосувати в найближчі 10 років для малих 
літаків на близьких маршрутах, навіть за сучасних 
батарей. Такі літаки, як каже Мор, не забруднюва-
тимуть повітря під час польоту, будуть безшумни-
ми й дадуть змогу зменшити експлуатаційні ви-
трати приблизно на 30%.

Концепт E-Thrust від Airbus наразі ще трохи далі 
від злітної смуги. Введення в експлуатацію цього лі-
така, розробленого спільно з британським виробни-
ком реактивних двигунів Rolls-Royce та іншими до-
слідницькими групами, планується близько 2050 
року. До того часу в авіаційній галузі ЄС очікується 
зменшення споживання пального, викидів та шумо-
вого забруднення від пасажирських літаків щонай-
менше на 20–30% порівняно з нинішніми найнові-
шими розробками.

Мета E-Thrust — відповідати таким стандартам і 
перевозити близько 90 пасажирів рейсами триваліс-
тю від двох годин, маючи при цьому великий запас 
заряду батарей. Проте для цього потрібен прорив у 
технології накопичування електроенергії, який ціл-
ком може статись у наступні кілька десятиліть. Ця 
модель також працює за принципом розподіленої 
тяги, але з модифікацією, тому що двигун гібридний.

Традиційний реактивний двигун розміщено 
у хвості літака E-Thrust. Він також має три лопа-
ті з електричним приводом на кожному крилі. Під 
час зльоту цей мотор і всі шість електричних лопа-
тей працюватимуть і забезпечуватимуть максималь-
ну підйомну силу. Коли літак вийде на крейсерську 
висоту польоту, реактивний двигун можна буде пе-
ревести в режим меншої потужності, але її вистача-
тиме, щоб одночасно приводити в дію лопаті й під-
заряджати батареї. Під час зниження і реактивний 
двигун, і лопаті будуть вимикатися. Під час плане-
рування зустрічний струмінь повітря обертатиме ло-
паті, що працюватимуть як лопаті вітряного генера-
тора, таким чином дозаряджаючи батарею. Під час 
приземлення будуть задіяні лопаті, а двигун працю-
ватиме в холостому режимі, але в готовності забез-
печити додаткову потужність у разі, якщо знову до-
ведеться розвертатися.

Перевагою такої гібридної системи є те, що вона 
різко підвищує ступінь двоконтурності реактивно-
го двигуна літака. Це співвідношення кількості пові-
тря, яке обтікає гарячу внутрішню частину реактив-
ного двигуна, і повітря, яке проходить крізь неї, по-
стачаючи кисень у камеру внутрішнього згорання. У 
перших пасажирських реактивних літаків двигуни 
мали низький ступінь двоконтурності. Значну час-
тину тяги забезпечувало швидке проходження пові-
тря, яке викидалося із сопла двигуна. Через це вони 
були дуже шумні й споживали більше пального. На 
виході із сопла струмінь повітря обертає турбіну, 
яка через вал крутить лопаті пропелера в передній 
частині мотора, щоб засмоктувати ще більше пові-
тря. Збільшення розміру лопатей дало змогу про-
ганяти більший обсяг повітря з меншою швидкістю 

руху (зовнішній контур) навколо серцевини двигуна. 
При цьому зростає ККД і помітно знижується рівень 
шуму. Це також пояснює, чому наступні моделі ре-
активних двигунів набули округліших форм.

Ступінь двоконтурності сучасних реактивних 
двигунів — у межах 12:1. Для порівняння: у 1970-х 
роках він був 5:1, а то й нижчий. Але нарощувати 
розмір лопатей стає дедалі важче, бо вони займають 
дедалі більше місця під крилом. А для об’ємніших 
двигунів потрібні міцніші крила, тобто зростає вага 
літака. Гібрид, установлений на E-Thrust, акурат-
но уникає цих проблем, тому що лише реактивний 
двигун у хвостовій частині має серцевину з каме-
рою внутрішнього згорання. Це означає, що все по-
вітря, яке проходить через шість пропелерів з елек-
тричним приводом, допомагає досягнути «еконо-
мічного» коефіцієнта двоконтурності 20:1 або й 
більше. Це зробить літак надзвичайно економіч-
ним і безшумним.

ЯК По мАслУ
Ще помітніше збільшити ефективність можна за ра-
хунок поглинання розподіленими двигунами так 
званого граничного шару повітря, яке обтікає 
верхню частину крила. Він дуже тонкий і перебуває 
близько до поверхні. Він сповільнюється за рахунок 
сили тертя, коли молекули повітря торкаються по-
верхні крила. Граничний шар, проходячи над опу-
клою верхньою частиною профілю крила (яка за-
безпечує підйомну силу), може створювати турбу-
лентність — завдяки цьому виникає «хвіст» за реак-
тивним літаком. Установлені над крилом E-Thrust 
для перехоплення граничного шару, електричні 
пропелери можуть прискорювати його і цим змен-
шувати аеродинамічний опір від супутного стру-
меня.

Щоб підняти E-Thrust у повітря, потрібен тех-
нічний прогрес у двох царинах. Окрім досконалі-
ших батарей це суперпровідність, тобто зникнен-
ня електричного опору в деяких матеріалах у разі 
охолодження до критичної температури. Зменшен-
ня опору дає змогу конструювати електричні систе-
ми та системи двигунів легкі, але достатньо потужні, 
щоб приводити в рух літак. Це вже робиться в малих 
масштабах в обладнанні на кшталт медичних скане-
рів. Але для літака потрібне буде інтенсивне охоло-
дження, якого поки що не забезпечують наявні ко-
мерційні можливості. Над цією проблемою разом із 
Airbus працює група дослідників із Кембриджсько-
го університету.

Тільки-но вдасться подолати ці бар’єри, як кіль-
кість електричних літаків почне невпинно збільшу-
ватися. Спочатку вони будуть невеликими, але з удо-
сконаленням технологій «ростимуть» і перевозити-
муть щораз більше пасажирів. Декотрі із цих техно-
логій, як сподіваються в Airbus, допоможуть заод-
но зробити економічнішими й тихішими також зви-
чайні реактивні літаки. 
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«Нинішній образ України у світі базується  
на західному або російському наративі»
Спілкувалася 
Анастасія 
левкова м

ало з ким можна вести настільки зміс-
товні розмови про менеджмент куль-
тури, як із Єжи Онухом. У цій галузі він 
працював багато років: очолював Поль-

ський Інститут у Києві (2005–2010), пізні-
 ше — Польський Інститут Культури у Нью-Йорку. 
Раніше був у столиці України директором Центру 
сучасного мистецтва, пов’язаного з Фондом Джор-
джа Сороса.

Утім, із Єжи Онухом цікаво спілкуватися не 
лише про менеджмент, а й про арт як такий, адже 
він сам є митцем і чиновництво від культури ні-
коли не було для нього самоціллю, радше алі-
бі, під яким наш співрозмовник реалізовував свої 
уявлення про те, чим є і мають бути мистецтво та 
культура загалом.

Тиждень зустрівся з Єжи Онухом у Львові під 
час Конгресу культури Східного партнерства. На 
одному з тамтешніх заходів він виголосив допо-
відь, у якій ішлося, зокрема, про місію арту. Наше 
інтерв’ю про сутність і роль мистецтва, а також про 
управління культурою: що дало змогу реформува-
ти цю галузь у Польщі та які проблеми з нею має 
нинішня Україна.

Пане єжи, чи змінюється, на ваш погляд, роль мистецтва 
залежно від місця й часу, в яких його творять?

— Очевидно, що все стає інакшим, і коли змінюється 
суспільне життя, то мистецтво як його частина теж. 
Але чи набуває воно при цьому іншої функції? Зви-
чайно, ми можемо розглядати його під кутом зору 
різних епох і знайдемо багато відмінностей, та все-
таки є незмінні складові — певні фундаментальні пи-
тання, що на них намагається відповісти мистецтво: 
про долю людини, про те, хто ми такі, яке наше місце 
в суспільстві, у світі. Таких питань небагато, але до 
них є різні підходи. Можна навести аналогію: стілець 
існував кілька століть тому й існує нині, але він зали-
шається стільцем, і кожна епоха, і кожен виробник 
шукають для нього відповідну форму. На сьогодні я 
дійшов висновку, що найважливішою для митця є 
робота саме з нею. Вже не одне століття триває диску-
сія, що важливіше: форма чи зміст. Але зміст обмеже-
ний. Його насправді не аж так багато. Те, чим відріз-
няється мистецтво різних епох, країн, — це форма. І її 
митець подає, аби наново переказати незмінний сенс.

У своїй доповіді на Конгресі культури ви виділяли кате-
горію митців, які творять із метою зробити цікавішим 

єжи онух:
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єжи онух (народився 1954 року в Любліні) — польський художник, 
арт-куратор, працює в царинах перформансу й інсталяції. У 1997–
2010 роках очолював у столиці України центр сучасного мистецтва, у 
2005–2010-му був директором польського інституту в Києві. остання 
посада  — директор польського інституту Культури у Нью-Йорку.

дозвілля сучасної людини. чи багато нині є споживачів, 
котрі ставляться до мистецтва як до можливості запов-
нити свій вільний час?

— Звичайно. Люди часто не бажають ані відпові-
дати на складні запитання, ані ставити їх чи щоб 
хтось їх ставив, а хочуть заповнити час, якого те-
пер стало значно більше, ніж будь-коли доти. Тож 
не дивно, що часто митці спершу намагаються 
зрозуміти, до чого суспільство є сприйнятливим, 
пізнати смаки своїх референтних груп, а потім 
творять, щоб їх задовольнити.

що для вас як для митця й споживача нині найважли-
віше в мистецтві?

— Прості запитання й прості відповіді. Не простацькі, 
не примітивні, не поверхові, а прості, ґрунтовні. 
Вони мають бути певною дистиляцією. Творча лю-
дина пропускає крізь себе довкілля, цивілізацію, 
культуру — і видає цей дистилят. Покликання 
митця, а справжнього митця можна вважати на-
щадком пророка, священика, мудреця, — міркувати 
про долю, сенс існування, можливість єднання зі 
світом, тобто порушувати фундаментальні питання 
і при цьому культивувати форму. Але я у своєму 
житті й практиці мав досвід роботи художником і в 
інших категоріях: може, це не було мистецтво задля 
розваги (якщо часом і вдавався до розважального 
елементу, то з іншою метою): я активно займався 
мистецтвом як коментарем до суспільних подій. 
Але тепер розумію, що коментування й агітування в 
арті мене вже аж так не цікавить.

Якщо зайшла мова про агітацію, то всі ми добре знаємо 
приклад лені Ріфеншталь: високе мистецтво з нездоро-
вими цінностями фактично несе зло. Як ставитися до 
цього? чи буває мистецтво шкідливим?

— Це надзвичайно складне питання, тут не відповіси 
«так» чи «ні». Якщо говорити про Лені Ріфеншталь, 
то з погляду академічного, формального це дуже ви-
сокий рівень розуміння арту. Вона завжди казала, що 
формальний аспект для неї дуже важливий. Але тут 
постає і етичне питання. Пригадую розмову у Венеції 
під час бієнале, коли один художник сказав, що йому 
байдуже, як його мистецтво буде використане, він 
просто продукує артефакт, виконує роботу. Інший за-
уважив: «Ну добре, якби тобі дали завдання пофар-
бувати паркан, чи мав би ти із цим якісь проблеми?». 
Той мовив: «Жодних проблем, я можу вишукано по-
фарбувати й паркан». Співрозмовник запитав: 
«А якби сказали вишукано пофарбувати паркан конц-
табору?». Отже, митець розуміє, що його робота буде 
якось використана. І невже його як людину не ціка-
вить, як саме? Питання в тому, чи ми банальні вико-
навці, чи свідомі й відповідальні за своє творіння 
люди? Запитання про Лені Ріфеншталь не має пра-
вильної відповіді. З одного боку, це високе мистецтво, 
із другого — пропаганда зла, хоч і на високому рівні. 
Можна вийняти річ із контексту, а можна її контек-
стуалізувати, адже постають інакші питання. Нині в 
Україні точиться дискусія: чи можна й чи варто ни-
щити мистецтво радянського періоду? Очевидно, що 
дальша дистанція від критичного моменту, то толе-
рантнішим є суспільство, мовляв, це нас уже не стосу-
ється. Але якщо ми перебуваємо близько до того кри-
тичного моменту, то рішення наше в категоріях не ес-
тетики, а етики.

Вважаєте, у питаннях мистецтва варто керуватися ка-
тегоріями етики?

— Я взагалі за те, щоб керуватися ними. Для мене 
момент етичний, мабуть, важливіший за естетич-
ний. Не хочу говорити по-марксистськи, мовляв, 
естетика є надбудовою. Як на мене, це необхідна 
частина людського буття, але саме етичний вимір 
становить глибину людської екзистенції. До речі, 
гаслом одного з Венеційських бієнале було «Менше 
естетики, більше етики».

Як думаєте, що відіграло визначальну роль у розвитку 
культури в Польщі впродовж останнього десятиліття? ін-
ституції, певні мистецькі середовища, окремі особис-
тості? Передусім маю на увазі колишнього (2002–2005 
років) міністра культури Вальдемара Домбровського…

— Тут слід поміркувати, чи справді йдеться про 
розвиток. Гадаю, для Польщі це був стрибок 
радше цивілізаційний, ніж культурний. Не скажу, 
що її культура стала чимось іншим, ніж була 
доти. Вальдемара Домбровського я справді вва-
жаю найкращим міністром за останні 25 років. 
Хоч його, очевидно, можна за щось і покритику-
вати, але ця людина зуміла втілити певні ідеї, ко-
трі витали в повітрі. Він казав, що більшість реа-
лізованих ним задумів не його персональні. Але 
він мав талант і вміння їх побачити, а пізніше 
здійснити й дуже добре вбудувався в політичну 
систему. У Кабміні Домбровський бачився на-
правду вагомою постаттю, тож йому вдалося не 
допустити маргіналізації галузі культури. Ідучи 
на засідання, він вивчав матеріали Міністерства 
фінансів, Міністерства економіки, інших ключо-
вих міністерств, і йому вдавалося знайти в їхніх 
проектах місце для культури, переконати очіль-
ників ключових відомств, як це важливо. Багато 
започаткованих ним проектів існують і досі. Але 
не забуваймо й про те, що Польща стала членом 
Євросоюзу. Дуже банально, але відтак з’явилися 
гроші на нові проекти, а також можливість вико-
ристовувати структурні фонди, спрямовані на но-
вих членів ЄС.

Якою мірою, на вашу думку, держава повинна бути 
присутня в культурі?

— Безумовно, це залежить від держави. Важливо ро-
зуміти: не з’ясувавши, які мають бути вона та її 
устрій, не визначиш і стратегії управління культу-
рою. Якщо ми вирішуємо, що суспільство мусить 
бути соціалістичним, то культура та її роль одні, 
якщо це держава соціал-демократична — інші, якщо 
християнськo-демократична — ще інші. Я прихиль-
ник класичної ліберальної моделі, де найвища цін-
ність — свобода. І що менше держави в культурі, то 
краще. Завдання держави — забезпечити умови, у 
яких кожен із нас міг би разом з іншими творити 
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культуру. Вона має окреслити певні рамки, які бу-
дуть невід’ємною частиною процесу. Часом я маю 
враження, що багато моїх українських колег бажа-
ють установити цю рамку всередині про-
цесу — вбити її, як кілок. Зараз дуже багато гово-
рять про стратегію. Із власного досвіду я зрозумів, 
що вона є засобом, а не метою. На жаль, чимало 
менеджерів культури у вашій країні вважають на-
впаки. Не заперечую, що у вас не бракує людей, які 
багато вчилися, співпрацювали з різними інститу-
ціями, десь їздили, бачили, як це діє, і що вони мо-
жуть розумно розповідати про правильне управ-
ління культурою. Але є одна проблема. Тут як із 
операцією на мозку. Хірург може вам розтлума-
чити, як її робити, і ви як інтелігентна людина по-
тім зумієте все це переказати. Понад те, він запро-
сить вас до операційної зали й продемонструє пере-
біг операції, і тоді ви ще краще це переповісте. Але 
коли вам дадуть скальпель, ви цієї операції не зро-
бите. Це проблема багатьох українських менедже-
рів: вони чудові теоретики, але практика цілком 
інакша, і її треба втілювати, а не говорити про неї. 
Нині часто можна почути пропозиції застосувати в 
Україні моделі управління культурою з інших дер-
жав. Наприклад, хтось пропонує британську (вона, 
до речі, мені дуже подобається), але я хотів би за-
питати, як вони планують це робити: так само пе-
ренісши Біг-Бен із Лондона або щось іще специ-
фічно тамтешнє? Розуміймо: певна модель виросла 
в певній країні, на певній традиції, і ми запозичу-
ючи її накидаємо. Не закликаю нехтувати досвідом 
інших держав, але все це елемент складнішої гри.

Вважаєте, що в українському середовищі мало практи-
ків? чи вони є, але їх не запитують, як реформувати 
управління культурою?

— Тут є практики, здатні працювати в старих умовах, 
але ж ідеться про реформу. Колись хтось сказав 
мені: «Юрку, щоб бути успішним фандрейзером в 
Україні, тобі треба привчитися ходити в лазню». 
Звичайно, я можу її відвідати, щоб домовитися з 
чиновниками чи олігархами про гроші на якийсь 
проект. Але ж річ в іншому: потрібно вибудувати 
прозору систему отримання коштів. Хочемо рефор-
мувати країну — мусимо змінити умови. І тоді, 
швидше за все, звичні практики виявляться непо-
трібними, а успішні фахівці — малокомпетентними.

Якби ви були зараз директором Польського інституту в 
Києві, то...

— Мені здається, він зараз в іншій ситуації, ніж за 
мого керівництва. Україна в унікальному становищі, 
а Польща все-таки має великий досвід власної 
трансформації, тож думаю, що в багатьох моментах 
вона здатна допомогти. Як на мене, сьогодні не час 
організовувати польські концерти й захоплюватися 
дивовижною польською культурою: усі вже й так 
знають, що вона дивовижна. Натомість варто пока-
зувати розуміння, європейськість, досвід Польщі — і 
це була б найкраща промоція моєї країни. Саме це, 
гадаю, найкраще, що можна зробити сьо-
годні, — працювати з фундаментальнішими речами.

чи змінюється імідж України у світі?
— Очевидно, що вона стала більш знаною, заісну-
вала нарешті на ментальній мапі багатьох людей у 

різних державах, і якщо ми вже говоримо про куль-
туру, мистецтво, то українські митці також при-
сутні в арт-середовищах світу, і вже не як частина 
«русского міра». Але все одно є проблема: ниніш-
ній образ України базується на західному наративі, 
на тому, як дивляться на її проблему Європа й Аме-
рика. І це в кращому разі. Бо часто цей наратив іще 
й накинутий Росією. Бачите, імідж країни має бути 
роботою всього народу. Варто задуматися й над 
тим, що українська культура, що-небудь українське 
потрібні самим українцям. Чи ви гадаєте, немовби 
німці вигадали Mercedes, BMW для когось іншого? 
Ні, для себе. Правду кажучи, дуже небагато культур 
справді присутні на світовому рівні, і, може, не 
варто зациклюватися на тому, щоб творити щось 
навмисно для експорту.

Як ставитеся до того, що сучасні товстосуми цікавляться 
мистецтвом, спішать придбати артефакти? чи можна 
сказати, що така поведінка — кліше успішних людей?

— Олігархи купують мистецтво, бо мають фантас-
тичні гроші. Але повинна бути культивація. Якщо 
посадити дерево, його треба культивувати, і на це 
йде багато років. Не випадково слово «культура» 
має спільний корінь зі словом «культивація». 
Українські олігархи — це люди, які розбагатіли за 
дуже короткий період. Вони могли просто не 
мати часу, щоб дійти до певної витонченості, ви-
шуканості. У розмові на цю тему завжди звертає-
мося до прикладу Віктора Пінчука. Зацікавлення 
сучасним мистецтвом було для нього передусім 
іміджевим проектом. Це дало йому карт-бланш 
до великого світу. Багато хто так робить, і цей 
крок, певно, правильний. Інша річ, що Пінчукова 
колекція дуже гламурна. Її формували дві добре 
відомі у світі галереї — White Cube із Лондона та 
Gagosian із Нью-Йорка, але це творить фальшиву 
картинку сучасного арту. Мистецтво не топ-10, а 

величезне поле. Популяризувати його можна й 
іншими методами. Щоразу, коли заходжу до На-
ціонального художнього музею в Києві й бачу ті 
сходи, що розпадаються, і двері, які не зачиня-
ються, кажу: «Ну хоч би хтось із олігархів, той-
таки Пінчук, продав одну машину — можна було 
б зробити східці або двері». Коли заходите в Му-
зей мистецтва «Метрополітен» у Нью-Йорку, то 
бачите залу одного супербагатого, іншого супер-
багатого. Чому не зробити так і тут? Ні, у вас поки 
що кожен хоче мати своє і для себе. Наразі немає 
відчуття, що кожен укладає цеглинку в спільну 
будову. Можна створити умови, коли це стане 
зручним, вигідним, але їх теж не існує. Олігархи 
мали величезний вплив на становлення законо-
давства. І не додумалися, що його можна форму-
вати так, аби виникли відповідні умови. А це було 
б корисно для них, їхніх нащадків та українського 
суспільства загалом. 

ПоКлиКАННЯ митЦЯ — міРКУВАти ПРо Долю, 
сЕНс ісНУВАННЯ, можлиВість єДНАННЯ зі сВітом, 
тоБто ПоРУшУВАти ФУНДАмЕНтАльНі  
ПитАННЯ і ПРи ЦьомУ КУльтиВУВАти ФоРмУ





Клод Деланґль:
«Коли гарна музика не єднає різних людей,  

вона не виконує свого завдання»
Записала Ганна трегуб 
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його творів для саксофона, а коли ми вже були 
знайомі, то попросив, щоб він написав бодай 
трохи авторських речей для інструмента, на 
якому я граю. Він погодився й виконав моє ба-
жання доволі швидко: надіслав ноти через пів-
року. Це було великим успіхом, бо тоді компози-
тор лікувався в одному з госпіталів Нью-Йорка 
після інсульту. В етюдах, про які я кажу, партія 
соло була написана П’яццоллою для флейти, але 
згодом він зробив нотний переклад для форте-
піано й гармонізацію для саксофона та інших 
духових інструментів.

Отже, діставши пропозицію записати диск 
танго, я відповів, що це не проблема, хоч я і не 

В
сесвітньо відомий французький музикант-
експериментатор, президент Всесвітньої 
асоціації саксофоністів Клод Деланґль 
розповів Тижню про сучасні твори для 

саксофона, важливість співпраці виконавця й 
композиторів та про чесність — рису, яка робить 
справжньою музику, що лунає зі сцени.

Переважно виконую класичну саксофонну музику. 
Я  не джазмен. Джаз граю хіба що інколи, із дру-
зями. Завжди відчував: і в класичних напрямах, і 
в джазі виконавці намагаються віднайти певну 
естетику, власний спосіб вираження, і це просто 
чудово. Правда чи ні, але, як мені бачиться, у кла-
сичній музиці дуже обережно й до останньої 
титли намагаються вшановувати традицію. Та 
для мене вона не в цьому. На мій погляд, тради-
ція — це передавання об’єкта, але не в той спосіб, 
у який ти його отримав. Певним чином така 
трансляція відбувається впродовж цілого 
життя музиканта. Він робить те саме, що 
роблять бджоли, коли пропускають крізь 
себе нектар, щоб утворився мед. Але 
бджоли не знаходять його відразу в го-
товому вигляді у квітах. Нектар і мед 
мають практично однакові хімічні ха-
рактеристики, але останній — резуль-
тат органічної трансформації. Вда-
юся до такої аналогії, бо вона більш-
менш чітко пояснює те, що я намага-
юся робити з музикою.

Для мене музика є надзвичайною річчю, 
але цього не достатньо. Гарна музика 
сама собою вже багато що, але коли 
вона не єднає різних людей, не дає їм 
можливості мирно й раціонально спі-
віснувати, то не виконує свого за-
вдання. Так, музика робить наше 
життя кращим іще й тому, що є 
неймовірно потужним засобом 
для подорожування. Як це? Свого 
часу одна рекордингова компанія 
попросила мене записати для неї 
диск із танго. Власне, чому ні? Цей 
напрям мені не чужий. Астор 
П’яццолла свого часу написав гар-
монізацію шести своїх тангових 
етюдів спеціально, щоб я виконав їх 
на саксофоні. Він помер 1992 року, а 
познайомилися ми 1987-го. Ще ра-
ніше я зробив кілька аранжувань 
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тРАДиЦіЯ — ЦЕ ПЕРЕДАВАННЯ оБ’єКтА, 
АлЕ НЕ В той сПосіБ, У ЯКий ти йоГо отРимАВ. 
тАКА тРАНслЯЦіЯ ВіДБУВАєтьсЯ ПРотЯГом 
ЦілоГо життЯ мУзиКАНтА

Клод Деланґль — всесвітньо відомий французький музикант-
експериментатор, президент всесвітньої асоціації саксофоністів. 
Навчався саксофонної гри в Сержа Бішона в консерваторії Ліона та 
в Даніеля Дефейє в парижі. Учасник знаменитого саксофонного 
квартету Quatuor Adolphe Sax de Paris разом із Жаком Баґе, Брюно 
Тотаро, Жаном-полем Фушекуром. від 1988 року викладає за кла-
сом саксофона в Національній консерваторії парижа. Зробив ваго-
мий внесок у розвиток сучасного саксофонного репертуару й тех-
ніки гри на цьому інструменті.

тангеро, не належу до відповідної традиційної 
культури. Погодився. Париж має дуже потуж-
ні культурні зв’язки з Буенос-Айресом, особли-
во в тому, що стосується музики, зокрема й тан-
го. Я попросив одного зі своїх аргентинських дру-
зів написати музику з атмосферою цього танцю. 
Одна з моїх знайомих оперних і танго-співачок 
запитала тоді: «Як ти можеш грати танго, якщо 
жодного разу не був у Буенос-Айресі?». Після 
того я доволі часто гостював у аргентинській сто-
лиці, де зустрічався з одним із найвідоміших ком-
позиторів танго Орасіо Сальґаном, з тими, хто ще 
пам’ятав Енріке Сантоса Діссеполо (автора відо-
мого всім «Cambalache»), а також із виконавцем 
уругвайського танго й поетом Орасіо Феррером, 
автором тексту до танго-опери Астора П’яццолли 
«María de Buenos Aires».

Українська музика є цікавою для іноземців. Про-
блема в тому, що всі ми і я особисто замало знаємо 
про ваших композиторів. Ті з них, кого вже немає, 
й автори старшого покоління за кордоном майже 
невідомі. Було б непогано почути більше симфо-
нічної музики українців. У їхньому доробку ма-
ють, очевидно, знайтися твори для фортепіано, 
які можна транскрибувати для саксофонного 
квартету. Мені цікаво буде з ними зустрітись і 
знайти власний український репертуар. Чому ні? 
Це важливо, особливо зараз, бо Україну, на жаль, 
дуже широко знають хіба що через війну. Тоді як 
вона може бути цікава світові й своєю класичною 
музикою, і творами, де використано народний 
мелос чи якісь сучасні композиторські прийоми. 
Хочу більше дізнатися про те, що мають у цьому 
сенсі українці, й працювати з цим надалі.

музика, яка лунає зі сцени, не є егоїстичною і фаль-
шивою. ї ї виконання не зводиться суто до техніки. 
Учора був у Київській опері на виставі Джакомо 
Пуччині «Мадам Баттерфляй». Цей твір мені 
добре знаний, хоча я не розумію жодного слова 
з італійського лібрето. Проте солістка, яка вико-
нувала роль Чіо-Чіо-сан, у фінальній сцені була 
настільки переконлива, тримала залу в такому 
напруженні, що я мало не заплакав. Оце і є на-
тхнення, а не егоїзм. І так само має бути в полі-
тиці.

У Західній Європі ми можемо досягти реаль-
ного діалогу й партнерства, але чомусь цього не 
робимо. Старий світ не до кінця усвідомлює той 
факт, що його конституювали через християн-
ство. Багато в чому нині ми втрачаємо Європу. У 
кожній із її країн живуть чудові люди, але всім їм 
бракує натхнення — ресурсу, щоб генерувати нові 
ідеї, як і куди континент має рухатися далі.

Здається, ми ще не зрозуміли, що побудо-
ва Європи за американською моделлю є хибним 
сценарієм. Європейці відмінні, і їхні країни не од-
накові теж. Європа має величезний запас оцієї 
різноманітності, значно більший, ніж США. Що 
спільного в іспанців, італійців та скандинавів? 
Практично нічого, хоча спільна культура. Європа 
має знайти єдність у відмінності, а не консервува-
ти уніфікацію всіх і всього. Остання — це не Євро-
па, а радше СРСР і втілення марксизму. Строка-
тість, про яку я кажу, — це не регіоналізм і сепа-

ратизм. Проблема в тому, що найменший колапс 
країни призводить до відцентрових рухів, коли та 
чи та частина конкретного суспільства хоче від-
окремитися. Але що таке незалежність і хто на-
справді незалежний? Ніхто, бо всі ми пов’язані 
між собою. Якщо цей зв’язок десь рветься, то все 
розсипається.

Я мав приїхати до України, бо така моя особиста фі-
лософія. Україну знаю через історію та мистецтво 
уже досить давно. Мені цікаві такі країни, які ма-
ють надзвичайно глибоке коріння і в яких можна 
дуже багато чого навчитися, адже, переживши ре-
волюцію й опинившись в умовах війни, тутешні 
люди постраждали й політично та економічно. 
Хай там як, але їхня традиція та коріння нікуди 
через те не зникають. І це відчутно на вулицях Ки-
єва. Я відвідав Києво-Печерську лавру і скажу, що 
йдеться про глибину не століть, а тисячоліть. 
Україна дуже жива, вона бореться, аби врятувати 
не лише свою національну ідентичність, а й неза-
лежність мислення, власний спосіб висловлю-
вання емоцій. Її жителі залишаються вірні собі, 
зберігають пам’ять про митців, котрі також докла-
лися до творення країни. Україна й Польща, які в 
культурі спираються на європейську базу, полі-
тично перебувають на помежів’ї, що дуже сумно.

У Франції ми мали достатньо інформації про 
Революцію гідності, про події, що відбулись у вас 
півтора року тому, про початок війни. Не скажу, 
що знали все до дрібниць. Я вирішив, що до До-
нецька не поїду, а от Львів і Київ, як переконав-
ся, — це місця безпечні, навіть попри те що зброй-
ний конфлікт іще триває. Українська історія не 
єдине, що мене приваблює, мені дуже цікаво ді-
знатися також про сучасний стан розвитку вашо-
го мистецтва. Завдяки своїм українським коле-
гам, зокрема саксофоністу Юрієві Василевичу, я 
зрозумів, як багато українці роблять у цій царині, 
коли дістають матеріальне й моральне сприяння. 
Так, фінансова ситуація у вашій країні сумна, про 
шалені гонорари не йдеться, але коли мета є біль-
шою за гроші, то можеш дати щось такій країні, 
зокрема її музикантам, саксофоністам і духови-
кам загалом. 



Г
оловною подією в Криму зараз є так звана про-
довольча блокада, накладена на півострів іні-
ціативною групою Чубарова, Джемілєва та Іс-
лямова. На контрасті з дрімучою бездіяль-

ністю держави у кримському питанні ця акція ви-
йшла в топ новин іще до того, як розпочалася. Пер-
шим відреагував ринок: люди в Криму кинулися 
розбирати залишки українських харчів із полиць, 
скуповуючи продукти за єдиним критерієм: made in 
Ukraine. «Набирайте, поки Чубаров не з’їв!» — під-
дають жару продавці й підвищують ціни на рештки 
українського товару хто в півтора раза, а хто й удвічі.

Тим часом ажіотаж вирує і на трьох «чумацьких 
шляхах», що ведуть із материка до окупованої тери-
торії. З останньої неділі вони заблоковані бетонни-
ми урнами, металевими шипами та натовпами учас-
ників акції. Прославлений «Правий сектор», у під-
ступній всюдисущості котрого кримчан уже півто-
ра року переконує окупаційна пропаганда, нарешті 
насмілився наблизитися до кримського «кордону». 
Щоправда, замість штурму російських укріплень на 
Перекопі сміливці в камуфляжі поки що відважно 
«штурмують» лише кабіни українських фур, владно 
наказуючи переляканим водіям повертати додому.

Тим не до політичних дискусій: багатьом дове-
деться розплачуватися з господарями за недове-
зений та зіпсутий товар із власної кишені. У відчаї 
вони волають до закону: покажіть, мовляв, докумен-
ти, якими нам заборонено виїжджати до Криму? За-
мість відповіді в них вимагають показати документи, 
на підставі яких у Криму люди стали політв’язнями. 
Звісно, пред’явити їх українські водії не в змозі: в ав-
токолоні немає ні Путіна, ні Аксьонова.

Документ, що дозволяє їм рушити далі, таки іс-
нує. Це Закон «Про створення вільної економічної 
зони «Крим» та про особливості здійснення еконо-
мічної діяльності на тимчасово окупованій території 
України». Його неоднозначність і серйозні внутрішні 
суперечності очевидні, але вони не завадили найав-
торитетнішому з ідеологів «блокади» народному де-
путатові Джемілєву 14 серпня 2014 року проголосу-
вати «за». Не завадили вони підписати закон і на-
шому президентові, котрий тепер вважає за по-
трібне схвалити акцію на «кордоні». Утім, це 
не єдиний нормативний акт, свавільно зне-
хтуваний заради «революційної доціль-
ності». У контексті сучасного вітчизня-
ного законодавства про окупований 
Крим бачиться чимось неймовір-
ним і юридичний імунітет у Киє-
ві московського мультимільйо-
нера Іслямова — колишнього 
окупантського держслужбов-
ця, «екс-віце-прем’єра Рес-
публіки Крим», а нині най-
палкішого із блокувальни-
ків власної історичної бать-
ківщини. Хороші чи погані ці 
закони, але це чинні закони Украї-

ни. На те Джемілєв із Чубаровим і є депутатами, аби 
погані не приймалися. А Аваков на те й міністр, щоб 
його підлеглі забезпечували дотримання законодав-
ства, а не радо перекривали дороги та пресували воді-
їв у межах чиєїсь політичної акції. Не в тому полягає 
і функція прикордонників, аби за наказом двох полі-
тиків та одного бізнесмена полювати на вантажівки, 
що намагаються полями-степами об’їхати барикади. 
Адже закон, прийнятий Джемілєвим, досі дозволяє 
фурам курсувати до Криму!

Необхідність запровадження найсуворіших санк-
цій проти ворожої держави не підлягає жодному сум-
ніву. А от що справді є сумнівним, то це спроби на-
шої влади перекинути неприємний обов’язок щось 
учинити з Кримом на будь-кого охочого. На аксьо-
новського «екс-віце-прем’єра», на кримськотатар-
ську діаспору, на «Правий сектор», аби лише не за-
бруднити рук та не прогнівити цінного торгового 
партнера — Росію. Втім, чи справді та держава є воро-
жою? Адже про блокаду харківської ділянки кордону 
з агресором, де колії та асфальт аж димлять від без-
перервного руху вагонів і фур в обох напрямках, чо-
мусь ніхто не мріє… Як, до речі, і про блокаду маєтків 
олігархів, що роблять тіньовий бізнес у Криму. Звіс-
но ж, із шоферами розправлятися легше, ніж із ними.

Аксьонов та його гоп-компанія мало не стриба-
ють до стелі від такого подарунку Фортуни. Гумані-
тарної катастрофи в Криму без українських харчів 
не станеться, але «блокадою» тепер можна виправ-
дати будь-що: від «об’єктивних економічних трудно-
щів» до заборони кримчанам виїжджати на україн-
ський «материк». Іслямов уже проголосив, що «бло-
када» не обме житься провіантом: тепер він збираєть-
ся маркувати дозвільними наліпками таксі (що за від-
сутності автобусного сполучення перевозять людей 
через «кордон») і розвертати машини, які не отрима-
ли його «контрамарки». Якщо знати, що Іслямов досі 
є хазяїном великої сімферопольської автоперевіз-
ної фірми, то заяви його колишнього колеги, діючо-
го «віце-прем’єра Криму» Бальбека про фінансовий 
зиск як справжню мету «блокади» починають вида-

ватися чимось серйоз-
нішим, ніж брудною 
контрпропагандою. 
Рано чи пізно Україн-
ська держава мусить 

узятися за Крим. 
Узятися усвідом-
лено, наполегли-
во та цілеспря-
мовано, а не бо-
ягузливо пере-
доручати важ-

ливіший напря-
мок політики заїжджим 

демагогам. Лише тоді ста-
не можливим переможний 

штурм Перекопу, мирним він 
буде чи ні. 

чумацький шлях
лесь терен
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лист до своєї держави
станіслав Васін

К
ажуть, поза часом немає людини. Я хотів би, 
щоб цей лист став не загальним уявленням 
про певні речі, а відображенням саме того 
часу, у який він написаний. Бо ще рік тому ці 

слова були б неможливими, а через рік, дай Боже, 
вже будуть не варті чорнил. Дозвольте мені на пра-
вах людини, яка опанувала мистецтво війни в його 
найпотворнішій формі — у примиренні із самою 
вій ною, сформувати кілька тез, які якнайкраще 
сказали б про те, що сьогодні відбувається в думках 
людей з українським громадянством усередині та 
вмурованих у потворний ландшафт «ДНР» ззовні. 

— У моїй країні нічого не змінилося.
Це важко казати, але, вибачте, це так. Дерев’яний 

фасад, декорація з красивої поліцейської форми та 
жовто-блакитних кольорів повсюди, ледь не на спід-
ній білизні, не є тим, за що варто віддати життя. Без-
заперечне тільки одне: для нас нарешті відкрили-
ся шляхи, та поки що ними ніхто не йде. Моя кра-
їна наче завмерла перед тим світлом, якого так до-
магалася стільки років. Але корупція, відверта брех-
ня, «кришування», бійки в парламенті, продажні 
суди, вибірковість закону — усе це нікуди не зникло, 
тільки тепер це роблять «свої». Той проміжок часу, 
який ми подолали, можливо, вимагає більше терпін-
ня, ніж цих самих змін. Та мене не полишає відчуття, 
що це може стати загальною думкою на найближчі 
роки, коли наш вельмишановний політикум завжди 
виправдовуватиметься часом. Звичайно, тут, в оку-
пації, відчуття правосуддя гостріше й інколи тим не-
багатьом, хто дивиться сьогодні на «велику землю» 
лише з екранів ТБ, хотілося б разом позбутися всього, 
на що в Києві чи в Тернополі, можливо, і не зверну-
ли б уваги.  Ми бачимо, як учорашні патрі- о т и 
стають елементами бізнесу, а влада заграє 
з ними, неначе дитина з вогнем. Та варто 
спитати: чи є суспільне прагнення до сво-
боди тією метою, за якою вже не зважають 
на засоби її досягнення? Бо якщо так, то є 
найгірша диктатура, що, вкриваючись про-
стирадлом мертвих, уже не зважає на тих, 
хто живий. Тих самих мертвих, що від-
дали своє життя на Майдані, і тих самих 
живих, що й досі є тут, на Донбасі, хоча, 
кажучи відверто, більшість із вас уже ки-
нули сюди по горстці землі. І звідси є дру-
га теза. 

— Моя країна швидше відмовить-
ся від своїх громадян, аніж від своїх 
територій. 

Будьмо відверті: Донбас — це тільки 
примара, у той час як більшість із вас 
кидає камінь провини в тих, хто їде із 
сірої зони степів. В очах країни ми вже 
винні, всі ми засуджені до певної міри, 
бо не змогли втримати український 
прапор на своїй землі, не змог ли за-
побігти тисячам жертв, винні в тому, 
що хтось у Черкасах ллє сльози за 

батьком чи братом, і навіть ті самі смерті вже тут, у 
Донецьку, не варті нічого, бо є лише копією справж-
нього болю, тільки фантомом. 

Спитаємо щиро: кого з вас хоч раз не навідали 
такі самі думки? Та ми боїмося їх, боїмося сказати їх 
уголос, а тому за нас їх і досі озвучує автомат. Між 
хлопцем, який пише цього листа в Донецьку, і тими, 
хто зараз сидить в окопах, завжди знайдуться десят-
ки причин, щоб кинути в іншого камінь. Та в цьому 
випадку я запитую вас: чим справді тоді є Донбас? Бо 
не вірю, що вам потрібні лише терикони, лише вели-
чезні заводи, лише та ідейна іржа, що вчить люби-
ти абстрактну країну, без обличчя й мови. Глуху ні-
моту. Хтозна, можливо, саме цього й прагнуть у Ро-
сії, прагнуть ще більшої ненависті навіть серед тих, у 
кого є спільна мета: побачити український Донецьк. 
Так мислить держава, але так не маємо мислити ми. 
Я не хочу більше мірятися трунами. Не хочу знати, 
чи були ви на фронті, чи тримали колись автомат 
у руках і чи спали в підвалі, рятуючись від гулу ра-
кет. Чхати на це. Вже стільки часу й крові втекло, що 
смертю навряд чи когось здивуєш. Тому я, мабуть, не 
дуже відійду від правди, якщо третьою тезою скажу:

— Моя країна потребує прощення: самої 
себе через себе саму.

У нас є зовнішній ворог. Беззаперечний, чіткий, 
зрозумілий. Та хіба ми й далі вдаватимемо, що гео-
графічне походження — це лише точки на карті й що 
донецький шахтар — той самий менеджер зі Львова? 
Ні, міста зумовлюють мислення, пропонують сво-
їх героїв, формують інакшу картину життя. Та вели-
чезною помилкою всіх цих років було навмисно не 
помічати того. І тепер, під страхом смертної кари, 

не дай Боже сказати, що «єдина краї-
на» — це лозунг на карті та що ми такі 
різні, що іноді лише карта й робить 
нас чимось одним. Та це недолік тіль-
ки тоді, коли ми того боїмося. Понад 
те, цей страх — товар, який уже багато 
часу нам з успіхом «штовхають» дер-
жавні мужі.    

Тому наприкінці я хочу сказати: 
чому б нам не перепросити одне в од-
ного без усілякої рефлексії «за що», 
«чому», «хто винен» і т. ін.? Чому б не 
забути, що є «западенці», «донецькі», 
і не почати жити по-новому не на біл-
бордах з усміхненим паперовим об-
личчям, а в справді єдиній країні, де 
люди такі різні, що спромоглися з 

цього зробити одне? Тож хочу по-
чати із себе й перепросити в усіх 
тих, хто ще має честь називати 
себе українцем, бо в мене є мрія, 
хоч я і не Кінґ: приїхати до такої 
столиці, де слово «Макіївка» вже 
нічого не значить чи значить не 

більше, ніж «Львів» чи «Фран-
ківськ». 
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22 вересня міністри внутрішніх справ більшості країн ЄС ухвалили 
план розподілу 120 тис. біженців та мігрантів із Африки й Близького 
Сходу поміж усіма членами Союзу (на додачу до 40 тис. від травня, 
тобто загалом — 160 тис. осіб). проти обов’язкових квот проголосу-
вали Румунія, Чехія, Словаччина та Угорщина. Фінляндія утрима-
лася. польща, яка виступала «проти», врешті проголосувала «за». 
Згідно з пропонованими квотами, найбільше біженців і мігрантів ма-
ють прийняти Німеччина та Франція (бл. 40 тис. і 30 тис. відповідно). 
Дещо менше — іспанія (19,2 тис.) та польща (понад 11 тис.). На Чехію 
має припасти 4,3 тис., на Естонію, Литву й Латвію — близько 1 тис. на 
кожну, на Словаччину — більш ніж 2 тис. осіб.

Реформувати єс
Ярослав Пешек

Н
айбільшу катастрофу з часів Другої світо-
вої війни на просторах Західної та Цен-
тральної Європи у ЗМІ охрестили кризою 
біженців. Одностайності в Європей-

ському Союзі стає дедалі менше, цілісність 
його невпинно розхитується. Це відбува-
ється швидко і, як видається, безпово-
ротно. Уперше від 2004 року, коли до ЄС 
прийняли Чехію, Польщу, Словаччину та 
низку інших країн колишнього Східного 
блоку, з’явилася прірва між «старими» і 
«новими» членами. І сьогодні, поки Захід 
вирішує, як допомогти біженцям, на Сході 
намагаються не пропустити їх через кордон. 
Європейський Союз «тріщить по швах», й 
будь-кому зрозуміло, що криза біженців 
давно стала кризою ЄС. Її наслідки можуть 
проявитися, зокрема, й у зміні довгостроко-
вої стратегії Брюсселя, скажімо, щодо про-
грами Східного партнерства та політики 
розширення спільноти в результаті приєд-
нання інших країн.

Схоже, найкращим чином ставлення біль-
шості європейців до врегулювання ситуації зі 
стотисячним напливом біженців та мігрантів із 
Сирії, Афганістану, Іраку, Північної Африки й де-
котрих інших держав до Європи висловив ізраїль-
ський академік, політичний консультант, експерт із 
питань безпеки Дан Шифтан. «Моє розуміння плю-
ралізму закінчується тоді, — пояснив він, — коли за 
стіл підсідають людоїди. Після цього цікаво лише 
одне: мене покликали сюди як гостя чи як основну 
страву бенкету?».

Після 40 років панування радянського кому-
нізму в країнах Центральної та Східної Європи 
нині максимально помітні його рецидиви. Зно-
ву звучать заклики до будівництва залізної заві-
си практично на тому самому місці, де вона ко-
лись була. Тоді вона мала стати перепоною для 
втікачів із «комуністичного раю». Сьогодні пови-
нна зупинити біженців із Близького Сходу. Угор-
щина побудувала паркан на кордоні із Сербією і 
зводить його далі: відгороджується від Румунії та 
Хорватії. Угорська поліція зустріла агресивних бі-

женців на кордоні сльозогінним газом і водомета-
ми. Мігранти втікають до Хорватії, сподіваючись 
проникнути через Словенію та Австрію до омрі-
яної Німеччини, а відтак до Скандинавії. Прага, 
Братислава, Відень та Берлін відновили й поси-
лили прикордонний контроль. Тепер уже наба-
гато складніше повернути дискусію про кризу 

біженців у адекватні розумні межі. До того ж 
вона виявила серйозні недоліки законодав-

чого процесу в ЄС.
У Чехії, наприклад, ЗМІ «батожать» своє 

суспільство за ксенофобію і расизм. Проте 
насправді в людей викликають побоювання 
не самі біженці, а передусім безпорадність і 
корумпованість державного апарату. Достат-
ньо просто критично подивитись, як уже ба-

гато років поспіль політики, урядовці, полі-
ція та лікарі намагаються вирішити проблему 
інтеграції чеських громадян ромської націо-
нальності, які регулярно отримують держав-
ну фінансову допомогу, проте самі здебільшо-
го не працюють. Суспільство просто не хоче, 

щоб і нинішню проблему вирішували за старою 
чеською звичкою: щоб і вовки ситі, і вівці цілі.

Професійність, дієвість і моральний стан полі-
тичних еліт керівних органів ЄС та окремих держав 
Союзу — це визначальний фактор не лише для оці-
нювання причин його кризи, а й для її ефективно-
го врегулювання.

Криза біженців указала на найслабші точки ЄС. 
Уже не можна говорити про різні менталітети наро-
дів на Півдні й Півночі Європи. Багато хто замислю-
ється більше над історичним досвідом окремих кра-
їн континенту і впливом політичних та ідеологічних 
традицій. Наприклад, комуністи традиційно вбача-
ють причини переселення народів із Близького Схо-
ду в імперіалістичній політиці США. Ліберали трак-
тують це як продуманий план ісламістів, що спрямо-
ваний на побудову мусульманської держави у Євро-
пі. Багато хто в сучасній кризі вбачає сліди Кремля 
та його мету — знищити ЄС і Захід загалом.

Це означає, що Союз має знаходити нові меха-
нізми управління. Просте голосування не приведе 
до ефективного вирішення політичних та еконо-
мічних проблем. Бюрократію, що розійшлася не на 
жарт, і нечутливість до специфіки насамперед ма-
лих країн Євросоюзу необхідно усунути. ЄС потріб-
не реформування! 

НАсПРАВДі В люДЕй ВиКлиКАють 
ПоБоюВАННЯ НЕ сАмі БіжЕНЦі,  
А ПЕРЕДУсім БЕзПоРАДНість  
і КоРУмПоВАНість  
ДЕРжАВНоГо АПАРАтУ
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